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- Kryzys? To ważne, by znaleźć swój obszar 
przyjemności - mówi nam psycholożka Ilona 
Bazylewicz. Rozmawiamy z nią o zdrowiu 
psychicznym w czasie pandemii i programie „Tęczy”, 
w ramach którego można korzystać z porad za darmo

Nie każdy sobie radzi
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- Było fajnie, tylko strasznie zmarzły mi stopy - mówił 
12-letni Kacper, wychodząc pierwszy raz z lodowatej 
wody w czasie charytatywnego morsowania w Bystrzycy

Morsowanie, czyli 
euforia szczęścia
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Uwierzyła w masaż na 
koronawirusa, straciła 
wszystkie oszczędności!

ANIA: - Bo one nie mają głosu
Pisze bajki 
o psach 
z przytuliska, 
żeby zachęcić 
do adopcji

s.16-17

s. 18-19 Ania Smulska 
z Hubertem

s. 9
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DZIUPLINA 
Ważny gest 

25 stycznia Dorota 
Raczkowska otrzymała 
pieniądze zebrane przez 
mieszkańców po pożarze 
domu

Na ten cel proboszcz parafi i 
w Miłoszycach, ks. Janusz 
Giluń przeznaczył tacę ze 
wszystkich mszy świętnych 24 
stycznia. W ten sposób udało 
się zebrać kwotę 5945,5 zł. 
Tego samego dnia członkowie 
Rady Parafi alnej i Rady Sołec-

kiej Dziupliny zorganizowali 
zbiórkę w miejscowości. Od-
wiedzając mieszkańców i pro-
sząc ich o wsparcie uzbierali 
11 250 zł. Zaangażowała się 
również Rada Sołecka i Koło 
Gospodyń Wiejskich z Miło-
szyc, gdzie udało się zebrać 
2000 zł. 

Wszystkie pieniądze zo-
stały przekazane pogorzel-

com przez Roberta Jadczaka 
i Ewę Zendwalewicz z Miło-
szyc oraz Katarzynę Włodar-
czyk i Juliana Kozłowskiego 
z Dziupliny. Fundusze pomo-
gą rodzinie pani Doroty wy-
remontować dom po pożarze.

(KT)

Będzie łatwiej 
o remont

OŁAWA 
Agresja 

Przyjechali mu pomóc, 
a on rzucił się z pięściami. 
Odpowie za to

Do zdarzenia doszło po 
godzinie 18.00 na osiedlu 
Sobieskiego. Do leżącego 
na ulicy nieprzytomnego 
człowieka wezwano karetkę. 
Mieszkaniec odzyskał siły, 
kiedy zobaczył ratowników... 
- Doszło do czynnej napaści 
na zespół pogotowia ratunko-
wego, udzielającego pomocy 
mężczyźnie, który był pod 
wpływem alkoholu - rela-
cjonuje świadek. - Rzucił się 
z pięściami na ratowników. 
Jeden ma obrażenia twarzy, 
drugi zdążył zasłonić się przed 
ciosami. Sprawa została zgło-
szona na policję. Ratownicy 
medyczni podczas pracy są 
prawnie chronieni, podobnie 
jak inni funkcjonariusze pu-
bliczni. 

St. asp. Wioletta Polerowicz 
z KPP w Oławie potwierdziła 
zdarzenie i dodała, że rze-

czywiście kiedy mieszkaniec 
odzyskał przytomność, za 
udzielenie pomocy odwdzię-
czył się atakiem... - Po godzi-
nie 18.00 ratownicy poprosili 
policjantów o wsparcie, 67-la-
tek był agresywny, wyzywał 
i atakował ich, jednego ude-
rzył pięścią twarz, drugiego 

w głowę. Będzie odpowiadał 
za znieważenie i naruszenie 
nietykalności cielesnej funk-
cjonariusza publicznego. 

Co mu grozi? Grzywna, 
kara ograniczenia wolności 
albo pozbawienia wolności 
do lat 3.

(AH)

Zaatakował ratowników

To nie pierwszy raz, kiedy ratownicy spotykają się z agresją

Pytanie zadaliśmy na portalu 
TuOlawa.pl. W ankiecie zagło-
sowały 193 osoby.

(AH)

Czy Oławie 
potrzebny 
jest budżet 

Delegacja oławskiego 
koła Związku Sybiraków 
11 lutego o godz. 
11.00 złoży kwiaty pod 
pomnikiem na cmentarzu 
przy ul. Zwierzynieckiej

Sybiracy chcą ten w ten spo-
sób upamiętnić 81. rocznicę 
pierwszej wywózki. Wiązankę 

złożą również na zbiorowej 
mogile oławskich księży, od-
dając hołd byłemu kapłanowi 
Sybiraków śp. ks. Stanisławo-
wi Bijakowi. 

17 lutego o godz. 11.00 
w kościele pw. Najświętszej 
Marii Panny Matki Pociesze-
nia w Oławie odbędzie się 
msza święta w intencji Pola-
ków wywiezionych w głąb Sy-
berii i tam pomordowanych.

(KT)

Rocznica wywózki 
na Sybir
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Dzięki zaangażowaniu ludzi dobrej woli, pogorzelcom będzie łatwiej wrócić do normalnego życia
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POWIAT 
Ważne 

Służby każdej zimy kon-
trolują miejsca, w których 
mogą przebywać bezdom-
ni. Jeśli wiesz, że potrzeb-
na jest pomoc, powinieneś 
natychmiast zareagować, 
bo za parę chwil może być 
za późno. Nie chodzi tylko 
o bezdomnych...

18 stycznia strażnicy miej-
scy wspólnie z policją oraz 
pracownikami oławskiego 
MOPS-u prowadzili akcję 
„Zima”. Sprawdzono m.in. 
ogródki działkowe, dworce, 
pustostany. Strażnicy prze-
kazali potrzebującym ciepłe 
posiłki oraz koce. Takie kon-

trole prowadzone są cyklicz-
nie. Niestety, nikt w porę nie 
zareagował w Janikowie. 17 
stycznia rano w Janikowie 
przy drzewie znaleziono mar-
twego mężczyznę. - Nie było 
udziału osób trzecich, prokura-
tor odstąpił od wysyłania ciała 
na sekcję zwłok - mówi st. asp. 
Wioletta Polerowicz z KPP 
w Oławie. - 63-latek zmarł 
w nocy z wychłodzenia. To nie 
była osoba bezdomna, ten pan 
mieszkał w Bystrzycy. Doszło 
do nieszczęśliwego wypadku, 
ale nikt w porę nie zauważył, 
że ten człowiek leży przy 
drzewie. Dopiero o godzinie 
8.50 jeden z mieszkańców 
zobaczył, co się stało i wezwał 
policję.

Policja podkreśla, że niskie 
temperatury mogą być bardzo 
niebezpieczne również dla 
osób starszych, one są szcze-
gólnie narażone na wychłodze-
nie organizmu. - Jeśli znamy 

kogoś starszego, żyjącego 
samotnie, sprawdźmy, czy nie 
potrzebuje pomocy - dodaje 
Polerowicz. - Nie bądźmy obo-
jętni. Zgłaszajmy wszystkie 
informacje o bezdomnych, sa-
motnych i bezradnych, których 
życie jest zagrożone z uwagi 
na niskie temperatury. Od na-
szej reakcji zależy wszystko!

Gdzie dzwonić w takiej 
sprawie? Do godziny 23.00 
dyżuruje Straż Miejska w Oła-
wie - 986, można też dzwonić 
na policję - 112.

Kiedy Urząd Miejski opu-
blikował informacje o akcji 
pomocowej, odezwała się pani 
Daria: - Jakiś czas temu straż 
miejska wysiadła z auta na 
Iwaszkiewicza, zapytała się 
pana, który koczuje w krza-
kach pod kioskiem czy żyje, 
wsiadła z powrotem do auta 
i odjechała. Nie rozumiem, na 
czym ta pomoc ma polegać 
- pisała na Facebooku UM 
Oława.

- Problem, na który pani 
wskazuje, polega na bezsilno-
ści funkcjonariuszy w sytuacji, 
gdy bezdomny odmawia przy-
jęcia jakiejkolwiek pomocy 
- odpowiedzieli urzędnicy. 
- W takiej sytuacji wysyłane 
są do tej osoby codziennie 
patrole, zaopatrzone m.in. 
w żywność i koce. W takich 
przypadkach angażuje się tak-
że Miejski Ośrodek Pomocy 
Społecznej.

Strażnicy i policjanci pod-
kreślają, że zawsze informują 
takie osoby, że mogą znaleźć 
schronienie w noclegowniach 
i schroniskach na Dolnym 
Śląsku, oferowany jest im też 
dowóz, ale niektórzy nie chcą 
skorzystać z jednego powo-
du... w tych miejscach trzeba 
być trzeźwym.

(AH)

Zmarł z WYCHŁODZENIA. Widzisz - reaguj!

Podczas akcji „Zima” służby docierają nie tylko do bezdonych. Ci, którzy mają dach nad głową, też 
potrzebują pomocy, często żyją w strasznych warunkach. Jeśli masz takiego sąsiada, warto zainteresować 
się, czy czegoś nie potrzebuje
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Krzaki, koce i kołdry - tak żyje jeden z oławskich bezdomnych

Kiedy rozpoczęła się druga 
fala koronawirusa, podinsp. 

Alicja Jędo ostrzegała na na-
szych łamach, że w powiecie 
są już pierwsze ofi ary oszu-
stów, którzy wykorzystują 
pandemię. Ci oławscy pod-
szywali się pod wolontariuszy, 
brali gotówkę od seniorów, 
obiecywali zakupy i... znikali. 
W całej Polsce dochodziło 
też do innych oszustw „na 
koronawirusa”. Przestępcy 
delikatnie modyfi kowali swoje 
stare metody i zamiast historii 
o wypadku samochodowym 
wciskali te o chorej na ko-
ronawirusa np. córce, która 
właśnie trafi ła na oddział in-
tensywnej terapii i jej życie 
może uratować tylko szcze-
pionka z USA, która kosztuje 
kilkadziesiąt tysięcy złotych. 
Niestety, kilka osób dało się 
na to nabrać, tracąc oszczęd-
ności życia. Były też oszustwa 
„na dezynfekcję”. Przestępcy 
dzwonili do seniorów, poda-
wali się za policjantów, mówili 
o działającej w pobliżu grupie 
przestępczej. Obiecywali, że 

zabezpieczą pieniądze, które 
seniorzy trzymają w domu, 
ale najpierw trzeba je zdezyn-
fekować. Trudno uwierzyć, 
ale tutaj oszuści też wygrali, 
bo znalazły się osoby, które 
zostawiły po kilkadziesiąt 
tysięcy złotych w śmietniku, 
aby policjanci podczas „tajnej” 
akcji mogli je zabezpieczyć...

21 stycznia do wachlarza 
złodziejskich metod dołączyła 
kolejna - masaż na korona-
wirusa. Tym razem nie było 
telefonów do seniorów. Dwie 
kobiety po prostu zapuka-
ły do drzwi. Były przemiłe 
i udawały, że chcą pomóc... 
82-letnia mieszkanka Lubina 
(woj. dolnośląskie) wpuściła 
je do mieszkania, bo uwie-
rzyła, że rzeczywiście są to 
pracownice MOPS-u. Panie 
obiecały badanie i masaż, 
który ma ochronić przed ko-
ronawirusem. Kiedy jedna 
z oszustek masowała kobietę, 
druga plądrowała mieszkanie 
i ukradła 5 tysięcy złotych. 
- Na początku nic nie wzbu-
dziło podejrzeń starszej pani 

- mówi podkom. Wojciech 
Jabłoński. - Dopiero po wyj-
ściu kobiet 82-latka zauwa-
żyła, że tam, gdzie trzymała 
oszczędności, już ich nie ma. 
Złodziejki bez żadnych skru-
pułów wykorzystały ufność 
kobiety i to w „Dniu Babci”.

Policjanci z Dolnego Śląska 
21 stycznia odnotowali rów-
nież inne zgłoszenie o próbie 
oszustwa. Przestępca poda-
wał się za pracownika ZUS 
i próbował wyłudzić 400 zło-
tych, mówiąc że jeśli seniorka 
przekaże pieniądze, otrzyma 
większą dopłatę do emerytury. 
Tutaj się nie udało, bo złodziej 
zauważył innego domownika 
i uciekł. 22 stycznia były też 
podobne zgłoszenia z kil-
ku rejonów dolnośląskiego. 
- Sprawcy działają w róż-
norodny sposób, ale zawsze 
wykorzystują zaufanie i do-
bre serce seniorów - dodaje 
Jabłoński. - Bardzo często pu-
kają do drzwi z prośbą o wodę 
czy coś do jedzenia, oferują 
sprzedaż artykułów przemy-
słowych bądź też podają się za 

listonosza, pracownika ZUS-u, 
siostrę PCK, hydraulika, elek-
tryka lub przedstawiciela fun-
dacji czy stowarzyszenia... Je-
śli nie znamy odwiedzającego 
- spytajmy o cel jego wizyty, 
poprośmy o pokazanie dowo-
du tożsamości lub legitymacji 
służbowej, identyfikatora. 
Uczciwej osoby to nie zrazi. 
Gdy ktoś staje się natarczywy, 
natychmiast należy zadzwonić 
na policję lub zaalarmować 

kogoś bliskiego. Należy prze-
kazać jak najwięcej zapamięta-
nych szczegółów, np. wygląd, 
numer i markę samochodu, 
którym ewentualnie przyje-
chała obca osoba.

Policjanci apelują, aby przy 
każdej okazji, kiedy spotyka-
my się ze swoimi babciami 
i dziadkami, rozmawiać i in-
formować ich o metodach 
działania sprawców.

(AH)

Uwierzyła w MASAŻ na koronawirusa 
i... szybko pożałowała
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POWIAT 
Niewiarygodne, ale prawdziwe 

Na Dolnym Śląsku znów uaktywnili się oszuści, żerujący na 
łatwowierności seniorów. Były już kradzieże na wnuczka, 
policjanta, pracownika spółdzielni czy poczty. To stare 
metody i już mało kto daje się na to nabrać. Złodzieje mają 
jednak kolejne pomysły, nie mogli nie wykorzystać pande-
mii do swoich akcji...
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JELCZ-LASKOWICE 
Charytatywnie 

Przed nami 29. finał Wiel-
kiej Orkiestry Świątecznej 
Pomocy. Mimo pandemii 
w Centrum Sportu i Rekre-
acji będzie się działo!

W tym roku wiele organi-
zacji połączyło siły. WOŚP 
organizują „Lokalni Patrioci”, 
Młodzieżowe Centrum Pomo-
cy, Vassari Events, Centrum 
Sportu i Rekreacji, Miejsko-
-Gminne Centrum Kultury 
oraz Urząd Miasta i Gminy 
Jelcz-Laskowice. W sztabie są 
Jacek Załubski (szef), Gabriel 
Cybulski, Dariusz Koprowski, 
Sara Bagińska, Błażej Telążka, 
Magdalena Rogalska, Mariusz 
Hass, Marzena Niżyńska, Ra-
fał Biszczad i Adamina Dyka. 
Wspierać będzie ich 50 wo-
lontariuszy, których spotkacie 
na terenie J-L i okolicznych 
miejscowości. 

- Ze względu na pandemię, 
wszystko przenosimy do inter-
netu - mówi Jacek Załubski. 
- Organizujemy produkcję te-
lewizyjną z prawdziwego zda-
rzenia, z szeregiem koncertów, 
atrakcji dla dzieci, występów 
sekcji MGCK. Zwieńczeniem 
tego będzie występ gwiazdy 
wieczoru - zespołu Big Cyc. 
Nasi wolontariusze będą kwe-
stować przez cały dzień. Roz-
poznacie ich po wośpowych 
plecakach, maseczkach i iden-
tyfi katorach. Tuż przed fi nałem 
na Facebooku udostępnimy też 
mapkę z oznaczeniami, gdzie 
i o której można ich spotkać. 
Szykujemy też oczywiście 
licytacje, które w tym roku 
zostaną udostępnione na Al-
legro. Mamy wiele fajnych 
fantów, w tym replikę broni 

od Bractwa Kurkowego, która 
była jednym z największych 
hitów zeszłorocznego fi nału. 

Aukcje trafi ły już na Alle-
gro. Jak je znaleźć? To bardzo 
proste. By licytować, wystar-
czy mieć konto na Allegro i w 
wyszukiwarce wpisać: #5745 
- jest to numer sztabu i po tym 
numerze wyświetlą się wszyst-
kie przedmioty. Można też ich 
szukać na hasło „jajacekjelcz” 
- to nick szefa jelczańskiego 
sztabu, który przeniesie Was 
w miejsce, gdzie są wszystkie 
przedmioty. To m.in. żelazko 
na węgiel, szklany kufel z po-
krywką, voucher do restauracji 
„7 Samurajów”, płyty różnych 
zespołów, zestaw od Toyoty, 
książki, voucher od szkoły ję-
zykowej JW Academy, zestaw 
naturalnych kosmetyków. 

CSiR, którego przedstawi-
cielem w sztabie jest Gabriel 
Cybulski, szykuje wiele atrak-
cji związanych z fitnessem. 
Instruktorki będą prowadziły 
treningi na żywo. Będzie też 
dietetyczka, która opowie 
o zdrowym żywieniu, die-
tach i innych tego typu kwe-
stiach. O 10.00 nad stawem 
planowane jest morsowanie. 
- Spotykamy się w bezpiecz-
nych grupach, w niedzielę 
31 stycznia, nad pierwszym 
stawem jelczańskim - mó-

wią morsy. - Każdy według 
własnego uznania! Fotogra-
fujemy zdarzenie i wrzucamy 
relacje na Facebooka z #mor-
sowanieldawosp. Zapraszamy 
wszystkich! Wolontariusze 
będą na was czekać między 
10.00 a 13.00.

Marzena Niżyńska z MGCK 
opowiada, że wystąpią gita-
rzyści, wokaliści, baletnica 
Michalina Blachnicka, Latino 
Lejdis. Instruktorka zajęć te-
atralnych dla dzieci w duecie 
zaprezentuje skecz humory-
styczny. 

To wszystko będzie moż-
na oglądać w trakcie cało-
dziennej transmisji LIVE 
w serwisie YouTube i na 
Facebooku. Sztab szykuje 
bowiem produkcję telewizyj-
ną z prawdziwego zdarzenia. 
- Na hali głównej zrobimy 
różne plany i scenę - mówi 
sekretarz UMiG Dariusz 
Koprowski. - Będzie plan 
z gotowaniem, drugi z pro-
wadzącym i różnymi gośćmi, 

plan sportowy z fi tnessem, no 
i scena dla naszych gwiazd, 
w tym Big Cyca. Wszystko 
to będzie nagrywane przez 
sześć kamer, trzy stałe i trzy 
przechodzące, trochę jak 
w telewizji śniadaniowej. 
Kamery będą płynnie prze-
chodzić do różnych miejsc. 
Między występami zespołów 
zapewnimy widzom różne 
atrakcje, by nie mogli się 
nudzić. Mamy kierownika 
planu i całą ekipę złożoną 
z profesjonalistów. Ponadto 
telewizja Echo24 będzie to 
transmitowała na swoim ka-
nele. Planujemy też łączenia 
z TVN i Jurkiem Owsiakiem 
- nie wiemy jeszcze dokładnie 
o której, bo to tak naprawdę 
będzie zależało od sztabu 
głównego w Warszawie. 

Jeśli chodzi o pełną listę 
koncertów, to zagrają Ma-
rvikal, Ramoles, Mikser, 
Suck My Glove, Marcus 
Arent i wspomniany Big Cyc. 
Oprócz gwiazdy wieczoru, 
której nikomu przedstawiać 
nie trzeba, warto zwrócić 
uwagę m.in. na zespół Marcus 
Arent, Marcus Arent, którego 
frontmanem jest mieszkaniec 
Chwałowic Patryk Arent. 

Błażej Telążka dodaje, że 
w CSiR pojawią się również 
aktorzy znani z seriali ATM-u, 
takich jak chociażby „Po-
licjanci i Policjantki”. Sara 
Bagińska podkreśla, że choć 
mieszkańcy nie będą mogli 
wejść na halę, to mogę przyjść 
pod Centrum. Od 10.00 kupią 
tam ciasta i inne pyszności, 
przygotowane przez sołectwa. 
Szykowany jest również kier-
masz własnoręcznie wykona-
nych różności. To wszystko 
przy muzyce dja Piotra Zwie-
rzyńskiego: - Nie ograniczamy 
się do wydarzeń online! Sołec-
twa odpowiedziały na naszą 
prośbę i chętnie przygotowały 
ciasta. To jednak nie wszystko, 
bo wyjątkowy będzie z pew-
nością kiermasz produktów 
hand made. Tworzą je zarówno 
mieszkańcy Jelcza-Laskowic, 
jak i Wrocławia i okolicznych 
miejscowości. Wszystko spe-
cjalnie na fi nał WOŚP w Jel-
czu-Laskowicach! Ponadto 
każdy twórca przygotował 
dla nowego nabywcy krótki 
liścik, który dołączył do swo-
jego rękodzieła. Wszystkich, 
którzy wesprą tegoroczny 
fi nał w naszej miejscowości 
zapraszamy do stworzenia 
wspólnego obrazu z farb na 
płótnie. Każdy darczyńca pod 
CSiR będzie mógł odbić swoją 
dłoń na obrazie na pamiątkę 
tego, że 29. edycja była inna 
niż wszystkie. Oczywiście 
wszystko w rękawiczkach!

- Proszę wszystkich o za-
chowanie dystansu społeczne-
go, nie tworzenie grup więk-
szych nich pięć osób - dodaje 
Jacek Załubski. - Zróbmy fi nał 
inny, piękny, ale bezpieczny!

KAMIL TYSA 
ktysa@gazeta.olawa.pl

Łączenia z Owsiakiem, koncerty, 
kiermasz i wiele innych atrakcji. 
JAKI BĘDZIE FINAŁ WOŚP?

Sztabowcy zachęcają, by przyjść na plenerowy kiermasz rękodzieła

Ka
ta

rz
yn

a 
Re

tk
a 

Zagra m.in. Big Cyc

ar
ch

. G
P-

W
O

O
G

ŁO
SZ

EN
IE

 P
ŁA

TN
E



5www.tuolawa.pl4/2021

POWIAT 

Rozmawiamy z Teresą 
Markiewicz, dyrektorem 
Powiatowego Urzędu 
Pracy

 ˮ - Jak przebiegło udzielanie 
pomocy pracodawcom w ramach 
tarczy antykryzysowej COVID-19 
w 2020r.?

- W czasie pandemii nie-
zwłocznie uruchomiliśmy 
wszelką możliwą pomoc dla 
przedsiębiorców w ramach 
Tarczy Antykryzysowej, 
a kwota, którą wydatkowa-
liśmy na ten cel, sięgnęła 
w 2020 roku 26 534 974,53 zł. 
Łącznie przedsiębiorcy z na-
szego powiatu złożyli 4202 
wnioski, na podstawie których 
udzielono wsparcie.

 ˮ - Rządowa tarcza antykryzysowa 
pomogła?

- Ilość rozdysponowanych 
środków i ogólnie dane licz-
bowe mogą robić wrażenie 
w skali powiatu, zwłaszcza 
w kontekście niespełna rocz-
nego okresu realizacji. Stan 
epidemii nadal jednak wpływa 

w sposób istotny na życie lo-
kalnej społeczności i sytuację 
ekonomiczną obywateli i firm, 
które w zaistniałej sytuacji 
związanej z pandemią często 
borykają się także z proble-
mami bardziej długofalowymi. 
Firmy potrzebują pomocy, 
potrzebują żywej gotówki, 
a my z kolei chcemy wspierać 
lokalne firmy, bo tworzą łań-
cuch zależności.

 ˮ - Jak będzie zatem wyglądało to 
wsparcie w kolejnych miesiącach?

- Pomoc, którą urząd udzie-
lał w 2020 r. na podstawie 
tarczy antykryzysowej, tj. mi-
kropożyczki, dofinansowania 
części kosztów działalności 
gospodarczej, dofinansowania 
części kosztów wynagrodzeń 
pracowników będzie realizo-
wana do końca czerwca 2021 
r., przy czym wnioski będą 
mogły być składane nie póź-
niej niż do 10 czerwca 2021 r. 
Natomiast w przypadku tarczy 
branżowej, tj. dotacji dla mi-
kro i małych przedsiębiorców 
z określonych branż, które 
uruchomiono w grudniu 2020 
r., nabór potrwa na mocy usta-
wy do 31.01.2020 r. Łącznie 
w 2021 r. otrzymaliśmy na ten 
cel 1 650 000,00 zł. I nie są to 
ostatecznie wszystkie środki, 
o które będziemy się ubiegać.

 ˮ - Wydaje się, że to niewiele 
w stosunku do 2020 r.

- Znaczna część podmiotów 
skorzystała już ze wsparcia 
w 2020 r.

 ˮ - W takim razie co 
z pracodawcami, którzy już 
skorzystali ze wszystkich 
dostępnych rozwiązań z Tarczy? 
Jest dla nich jakaś alternatywa? 

- Pracodawcom takim mo-
żemy udzielać pomocy w ra-
mach naszej statutowej działal-
ności i finansować m.in. prace 
interwencyjne, doposażenia 
miejsca pracy, staże, szkole-
nia. Już 8 stycznie tego roku 
umieściliśmy na naszej stro-
nie internetowej ogłoszenia 
o naborach na te formy, a 25. 
stycznia ruszył także nabór 
wniosków w ramach Krajowe-
go Funduszu Szkoleniowego. 
Ponadto Urząd realizuje dwa 
projekty dofinansowane ze 
środków Unii Europejskiej, 
więc środków jest naprawdę 
dużo. W 2020 r. działania ak-
tywizacyjne zeszły na dalszy 
plan, a w pewnym momencie 
chwilowo były zawieszo-
ne, ponieważ pracodawcy 
zgłaszali głównie zapotrze-
bowanie na pomoc z Tarczy, 
więc koncentrowaliśmy się 
w tym czasie na jej realizacji. 

W 2021 r. otrzymaliśmy jed-
nak niemal dwa razy więcej 
środków Funduszu Pracy na 
aktywizację niż w 2020 r., 
więc możliwości finansowe 
na zaspokojenie bieżących 
i aktualnych potrzeb rynku 
jak najbardziej są. W obecnej 
sytuacji pracodawcy będą 
potrzebowali każdego rodzaju 

pomocy, a Urząd Pracy pro-
wadzi politykę otwartą na po-
trzeby pracodawców, zapew-
nia indywidualne podejście 
i fachowe doradztwo, więc 
na pewno warto zrobić krok 
w naszą stronę, aby dowie-
dzieć się więcej o możliwości 
wsparcia i współpracy. Do 
tego więc serdecznie zachę-

cam i zapraszam tym samym 
do kontaktu i do składania 
wniosków na staże, szkolenia, 
prace interwencyjne, doposa-
żenia miejsca pracy, dotacje, 
a także w ramach Krajowego 
Funduszu Szkoleniowego.

(ck)

Już 26,5 mln zł wypłacono przedsiębiorcom, 
kolejne środki czekają

Teresa Markiewicz - dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy

Artykuł współfinansowany z Europejskiego Funduszu Społecznego

Opiekuńcze skrzydła
Kiedy dziecko nie może dorastać w swojej rodzinie, najlepszym rozwią-
zaniem jest zapewnienie mu opieki, bezpieczeństwa i  szansy na rozwój 
w  odpowiednich warunkach. Możliwości te stwarzają rodzinne domy 
dziecka i inne formy pieczy zastępczej. W ostatnich latach na Dolnym Ślą-
sku takich inicjatyw podjętych zostało blisko 40. Ich wartość przekracza 
50 mln zł, ale sporą część, bo prawie 42 mln zł, dołożyła Unia Europejska.

Dzięki temu na przykład odbyły się szkole-
nia dla kandydatów na opiekunów w  zawo-
dowych (jeden z  rodziców rezygnuje z  pra-
cy i  „zawodowo” zajmuje się wychowaniem 
dzieci) i  niezawodowych rodzinach zastęp-
czych. Powstały też nowe lub wyremonto-
wane zostały dotychczasowe domy dzie-
cka, a nieletni podopieczni mogli wziąć udział 
w  specjalistycznych zajęciach, dzięki którym 
w  przyszłości łatwiej będzie im się usamo-
dzielnić. Z  tych różnych form pomocy sko-
rzystało ponad 4 tysiące osób między innymi 
w Miliczu, Kłodzku, Trzebnicy, Jaworze, Oleś-
nicy, Lubinie, Wałbrzychu. 
- Kiedy śmieje się dziecko, śmieje się cały 
świat. To jedno z  wielu, jakże celnych, spo-
strzeżeń Janusza Korczaka, wielkiego przy-
jaciela dzieci – zauważa Cezary Przybylski, 
marszałek województwa dolnośląskiego. - 
Dokładamy starań, by nawet te dzieci, którym 
już na początku jest trudniej i nie wychowują 

się w  biologicznych rodzinach, miały jak naj-
lepszy start. 

 Wymarzona przeprowadzka
Dobrym przykładem dbałości o poprawę wa-
runków życia dzieci może być Głogów. Tu-
taj podwyższenie standardu egzystencji pod-
opiecznych domów dziecka możliwe było po 
przeprowadzce z  wyeksploatowanego bu-
dynku przy ul. Lipowej do nowoczesnych wil-
li przy ulicach Spadzistej i  Folwarcznej. Cała 
inwestycja kosztowała 3 mln zł, z  czego 2,5 
mln zł stanowiło dofinansowanie z Unii Euro-
pejskiej. Zakres robót obejmował postawie-
nie dwóch obiektów od fundamentów, urzą-
dzenie ich, wyposażenie w  niezbędne meble 
i  sprzęt oraz zagospodarowanie terenu wo-
kół posesji.  
- Nie tylko ustawa, ale także przyjęta przez 
powiat strategia, obligowała nas do tworze-
nia małych domów dziecka – mówi Krystyna 

Piasecka-Olejniczak, dyrektorka Powiatowe-
go Centrum Pomocy w Głogowie. -  W budyn-
kach przy ul. Folwarcznej i  Spadzistej dzie-
ci mają warunki takie, jak we własnym domu. 
Same robią zakupy, same przygotowują sobie 
posiłki. Są u siebie.

Kameralnie i nowocześnie
Placówki są niemal identyczne. Mają po 7 po-
koi mieszkalnych, pomieszczenia do nauki, sa-
lon i  otwartą kuchnię z  aneksem jadalnym. 
Jest też spory taras, plac zabaw, wiata i mini-
boisko. 
W  obu miejscach mieszka po kilkanaścio-
ro dzieci i  sześciu opiekunów. Jest nie tyl-
ko gdzie się uczyć, ale także ciekawie spędzić 
czas wolny. Kameralne pokoje, zamiast sto-
łówki – kuchnia. Każdy ma tu swoje miejsce, 
jest tak samo ważny. Starsi starają się poma-
gać młodszym. 

Monika Makowska-Sikora, dyrektorka Po-
wiatowego Centrum Administracyjnego 
w  Głogowie, wspierającego placówki opie-
kuńczo-wychowawcze w  powiecie głogow-
skim, zauważa, że dzieci, które zamieszkały 
w  nowych domach doceniły przede wszyst-
kim zachowanie prywatności i  kameralność 
obiektu. Poza tym, co ważne szczególnie te-
raz, są tu bardzo dobre warunki do zdalnej 
nauki. Dzięki darczyńcom każde dziecko ma 
swój laptop lub komputer.

W domu dziecka przy ul. Folwarcznej zamieszkało kilkanaścioro dzieci, tyle samo w bliźniaczej 
placówce przy ul. Spadzistej
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 Moja wina! Biję się we 
własne piersi za to, że z opóź-
nieniem zbierałem dane sta-
tystyczne o mieszkańcach na-
szego powiatu w roku 2020. 
Dziwili się pracownicy Biura 
Ewidencji Ludności w czte-
rech jednostkach administra-
cyjnych, że nie pytałem o to 
wcześniej. Bo mieli przygo-
towane odpowiedzi. Za to 
serdecznie dziękuję paniom 
z gmin Oława i Domaniów, 
z gminy miejskiej Oława 
oraz panu z gminy miejsko-
-wiejskiej Jelcz-Laskowice. 
Chciałem dobrze, żeby nie 
przeszkadzać w opracowy-
waniu rocznych sprawozdań, 
które są zmorą urzędników 
w pierwszej połowie stycz-
nia każdego roku. Ale do 
dzieła. Zaczynam od stolicy 
powiatu. 

Oława
 1 stycznia 2021, zamel-

dowanych w Oławie (na 
pobyt stały): 31 166 osób 
- 14761 mężczyzn i 16 405 
kobiet. Wedle stanu na 1 
stycznia 2020, mieszkało 
31321( 14840 m. i 16481 k.). 
Czyli w ciągu roku ubyło 155 
(79 panów i 76 pań). Także 
zmniejszyła się liczba owo-
ców miłości. W 12 minionych 
miesiącach powitały świat 
tylko 293 dzieciątka (148 
chłopczyków i 145 dziew-
czynek). W poprzednim roku: 
ogółem 321, w tym 166 płci 
męskiej i 155 żeńskiej. Zatem 
o 28 zmalały radości rodzi-
ców z narodzin potomków. 
Natomiast znacznie zwięk-
szyła się liczba zmarłych. 
Teraz smutne pożegnania od-

były się 435 razy - 230 męż-
czyzn oraz 203 niewiast. Po-
przednio: ogółem 318, z tego 
168 panów i 150 pań (wzrost 
aż o 117). Niewątpliwie przy-
czyniła się do tego epidemia 
koronawirusa, połączona 
z utrudnieniami w korzysta-
niu z leczenia w placówkach 
służby zdrowia. Także z na-
dzieją chorych, że obejdzie 
się bez wizyty u lekarza. 
Lub wskutek lekceważenia 
nakazów i zakazów. Wzrost 
liczby zmarłych nastąpił we 
wszystkich jednostkach ad-
ministracyjnych powiatu, 
ale nie tak duży jak w samej 
Oławie. 

Jelcz-Laskowice
Zameldowanych aktualnie 

w mieście i gminie: 21985 
osób -10732 m. i 11253 kob. 

Rok wcześniej było 22138 
(10844 i 11294) Zmalało 
o 153 - 112 m. i 41 kob. 
Urodziły się 182 niemow-
lęta - 85 chł. i 97 dziewcz. 
To o 11 mniej niż rok wcze-
śniej: ogółem 193, - chł. 93, 
dz.100. W statystyce zmar-
łych zwiększyła się o 26 
ogólna liczba - z 202 (93 
m. i 109 kob.) do 228 ( 139 
m. i 89 k.). Może zadziwić, 
że w pierwszym przypad-
ku górowały niewiasty. Ale 
w 2020 wróciła normalność. 
Wśród nieboszczyków znów 
przodowali mężczyźni.

Gmina Oława
Po obydwu stronach Odry 

jest obecnie 14835 zameldo-
wanych - 7279 m. i 7556 kob. 
Rok wcześniej było 14855 
(20+), w tym 7290 obywateli 
(11+) oraz 7565 obywatelek 
(9+). Z trochę większym 
skutkiem starali się o dzieci 
mieszkańcy tej gminy. Bo-
cianów jak na lekarstwo, 
a mimo to jest postęp. W roku 
2020 przyniosły 140 malusz-
ków - 69 wojowników i 71 
księżniczek. W poprzednim 
roku tylko 128 łącznie, w tym 

65 rycerzyków i 63 urocze 
laleczki. W 2020 odprowa-
dzono na miejsce wiecznego 
spoczynku 174 osoby ( 93 m. 
i 81 k.). Wcześniej 152 - 74 
mężczyzn i 78 kobiet. Bilans 
+22.

Domaniów 
Mała gmina, ale najbardziej 

stabilna w naszym powiecie. 
Ale wieś rozśpiewana, sym-
bolem jest chór „Jubilat”. We-
dle najświeższych informacji: 
5105 stałych mieszkańców 
- 2524 chodzących trady-
cyjnie w spodniach, a 2581 
w spódnicach. Przed rokiem 
wszystkich zameldowanych 
było 5130 (zatem ubyło 
25), w tym 2531 „gospo-
darzy”(-7), oraz 2599 „go-
spodyń” (-18). Także mniej 
urodzonych: poprzednio 51 
(32 śpiewaków i 19 śpiewa-
czek), a w 2020 łącznie 38, 
(wedle płci 23 i 15), Zatem 
różnica 13 ( 9 i 4). W roku 
2020 spoczęło na cmenta-
rzach: ogółem 49 - 31m. i 18 
k., a w poprzednim: 44 - 21 
m. oraz 23 kobiet. Bilans +5.

Powiat
Podsumowanie powyż-

szych danych z miast i gmin 
odzwierciedla te zmiany de-
mograficzne, które nastą-
piły na „ziemi oławskiej” 

(popularna nazwa powiatu). 
Na początku 2020 roku było 
zameldowanych 73444 osób - 
35505 mężczyzn i 37939 ko-
biet. Po dwunastu miesiącach 
mieszka 73091 - 35296 m. 
i 36795 k. Czyli wykreślono 
z ewidencji 353 nazwiska - 
209 panów i 144 pań.

Niepokoi słabsze zaintere-
sowanie mieszkańców ziemi 
oławskiej, sprawą postarania 
się o potomków. Kto będzie 
pociechą, a na starość opie-
kunem coraz bardziej niedo-
łężnych rodziców? Bociany 
tego nie załatwią. W 2020 
roku witało świat piskiem 
tylko 653 noworodków (325 
chłopczyków i 328 dziew-
czynek). To o 40 mniej niż 
rok wcześniej (693-356-337). 
Ujemny trend, w liczbie uro-
dzonych dzieci, ciągnie się 
od lat. Coraz więcej miesz-
kańców powiatu żegna się 
ze światem i trafia tam, skąd 
się nigdy nie wraca. W roku 
2019 odbyły się 742 ostatnie 
pożegnania - 402 m. i 340 
kob. W następnym aż o 118 
więcej: 860 - 447 m. i 413 k. 

W sytuacji, wynikającej 
z powyższego bilansu mi-
nionego roku, niełatwo być 
optymistą, że w oławskim 
powiecie będzie lepiej. A jest 
wciąż gorzej i smętniej. Ale 
optymiści żyją dłużej.

Wiele razy przejeżdżałem 
obok Czeskiej Trzebowy. 
Choć to miasto partnerskie 
Oławy, jakoś nigdy nie mia-
łem powodu, żeby wstąpić. Że 
jest jakaś wymiana kulturalna, 
sportowa... To wiedziałem, ale 
nic, co by mnie zauroczyło. 
Aż do teraz. Otóż dowiedzia-
łem się, że w centrum naszego 
partnerskiego miasteczka stoi 
sobie niepozorny pomnik, 
który okazuje się pozorny, co 
po czesku znaczy „uważny”, 
czyli w moim bardzo dowol-
nym tłumaczeniu „warty uwa-
gi”. Chodzi o pomnik „Brater-
stwo” (autor Karel Pokorný), 

przedstawiający ściskających 
się i całujących Rosjanina 
i Czecha. Ponieważ monu-
mentalne dzieło powstało tuż 
po wojnie, ukazuje żołnierza 
wyzwoliciela, czyli właśnie 
Rosjanina, którego z pasją, 
bo jakże by inaczej, wita 
partyzant Czech - oczywiście 
w imieniu narodu, przy czym, 
słowo „pasja” jest zbytnim 
uproszczeniem. Kto pamię-
ta słynny pocałunek w usta 
Breżniewa i Honeckera, wie, 
co mam na myśli. Oczywi-
ście Czech w tej rzeźbie jest 
niższy, bo przecież w tamtych 
czasach nie mógł być wyższy 

od dominującego Rosjanina, 
wspina się nawet na palce, by 
dosięgnąć ust bohaterskiego 
czerwonoarmisty i zawisnąć 
mu na szyi. - Mamo, a co ci 
panowie robią? - właśnie takie 
pytania krążyły i krążą wokół 
tego pomnika, więc tu rodzic 
zawsze musi być gotowy do 
odpowiedzi. Gdy kopia słyn-
nej rzeźby trafiła do Pragi, 
gdzie do dziś stoi w okolicach 
głównego praskiego dworca 
kolejowego Praha Hlavní 
nádraží, przez lata nazywana 
była przez miejscowych po 
prostu „pomnikiem pedałów” 
(tak dosłownie, nie”gejów” 

czy „homoseksualistów”), 
a skwer wokół słynął jako 
miejsce męskiej prostytucji. 

 Ale to nie koniec tej cie-
kawej historii, bo ona dopiero 
się rozkręca. Gdy w 1970 
roku na światową wystawę 
Expo w Osace Czesi zawieź-
li inną rzeźbę, inną autora, 
przedstawiającą roboty strze-
lające z karabinów, ustawiono 
je akurat tak, że... celowały 
w pawilon radziecki. Wybuchł 
międzynarodowy skandal. 
Wtedy na ratunek wysłano do 
Japonii właśnie rzeźbę z Cze-
skiej Trzebowy, by nikt nie 
miał wątpliwości, jak bardzo 

oba narody się kochają. I który 
bardziej. Wybuchła jeszcze 
większa awantura, bo Japoń-
czycy, nie nawykli do bezpo-
średnich kontaktów cielesnych 
w miejscach publicznych, 
byli w szoku. Czeska rzeźba 
szybka stała się ulubionym 
obiektem do fotografowania 
na Expo.

Poczyniwszy te wszyst-
kie ustalenia, przekazałem 
je oczywiście burmistrzowi 
Oławy, aby miał pełniejszą 
świadomość, z jakim part-
nerem mamy do czynienia. 
Nie wiem, co z tym zrobi, 
ja w każdym razie kolejnym 

razem nie odpuszczę i na 
pewno wpadnę do Czeskiej 
Trzebowy. Teraz mam po co.

Swoją drogą ciekawe, jakie 
historie Czesi wywożą z Oła-
wy. O kogutach z ratuszowej 
wieży? O objawieniach na 
działce? O mieście, którego 
część przez lata była zamknię-
ta i we władaniu armii radziec-
kiej? O pruskich koszarach, 
w których stacjonowały (choć 
nie wspólnie) wojska nie-
mieckie, polskie i radzieckie? 
O proboszczu, która miał zo-
stać biskupem a został ojcem, 
ale nie świętym?

Jerzy KamińsKi

Wstępniak, czyli...
...takie historie przyciągają

ebykowski@gazeta.olawa.pl

Edward 
Bykowski

Coraz mniej, gorzej i smętniej

70 000 700 700

60 000 600 600

50 000 500 500

40 000 400 400

30 000 300 300

20 000 200 200

10 000 100 100

0 0 0

73 444
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74273 091
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ZAMELDOWANI  
W POWIECIE OŁAWSKIM

LICZBA NOWORODKÓW  
W POWIECIE

LICZBA ZGONÓW 
W POWIECIE
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Oława 
Przygotowania 

Znamy już trasę 
Charytatywnego Rajdu 
Koguta. W 2021 
roku pojedzie on do 
Zakopanego

Start zaplanowano na 3 
czerwca (Boże Ciało), godz. 
12.30 w Oławie. Kierowcy 
pojadą do Krakowa nad Zalew 
Kryspinów. Tam spędzą noc 
na campingu. 4 czerwca wyru-
szą z Krakowa do Zakopanego 
malowniczą i widokową trasą. 
Na miejscu będą spali w cam-
pingu nr 97 „Pod Krokwią”. 
5 czerwca chętni uczestnicy 
przejadą odcinek specjalny 
dookoła Tatr przez Słowację. 
Wieczorem tego dnia, rajd zo-
stanie oficjalnie zakończony. 

- Podsumujemy, wręczymy 
nagrody i zatańczymy przy 
góralskiej muzyce - mówią 
organizatorzy ze Studia Re-
klamy Wena. - Zakopane to 
z pewnością urokliwe miej-
sce, które warto odwiedzić. 
W roku 2020 byliśmy w pięk-
nym Mielnie nad naszym Bał-
tykiem. Zeszłoroczna edycja 
okazała się bardzo udana 
i razem zebraliśmy aż 135 000 
zł dla chorych dzieci! W tym 
roku od początku myśleliśmy 

o naszych górach. Rozmowy 
prowadziliśmy z sześcioma 
miastami. Wszystkie były 
bardzo zainteresowane i chęt-
ne na przyjęcie takiej dużej 
grupy miłośników motory-
zacji. Duży camping i baza 
noclegowa zdecydowała o na-
szym wyborze. W Zakopanem 
znajduje się także bardzo 
wiele niezwykle ciekawych 
miejsc. To jedno z najczęściej 
odwiedzanych miast w Pol-

sce, nie bez powodu. Ma ono 
swój unikalny, niepowtarzalny 
klimat, który jest w stanie za-
chwycić każdego. Najchętniej 
wystartowalibyśmy już dziś, 
w tej chwili. Kogut to wielkie 
wyzwanie dla każdej z załóg, 
które muszą stawić czoła przy-
gotowaniom technicznym, 
logistycznym, no i zmierzyć 
się z trasą. Trasą z górami, 
dolinami i przeszkodami. 
Trasą pełną awarii, wyzwań 

i niezaplanowanych zdarzeń, 
które będą tworzyć kolejne, 
niezapomniane wrażenia. 
Organizacja Rajdu Koguta to 
duże przedsięwzięcie i zaan-
gażowanie wielu osób. Cały 
koszt organizacyjny rajdu jest 
pokrywany przez firmę Wena 
Natomiast wszystkie zebrane 
pieniądze przez uczestników 
trafiają do osób potrzebują-
cych. 100% kwoty podzielimy 
na kilkadziesiąt chorych dzie-

ci i kilka fundacji. Pieniądze 
także trafią do schroniska 
i fundacji dla zwierząt. Lista 
osób potrzebujących jest za-
wsze konsultowana z wieloma 
instytucjami, które zajmują się 
ludźmi potrzebującymi pomo-
cy. Całą listę przedstawimy 
przed rajdem. Dzień po star-
cie, po dokładnym przelicze-
niu wszystkich wpłat, podamy 
całą zebraną kwotę. Zaraz po 
zakończeniu rajdu, następne-
go dnia, zrobimy przelewy 
wszystkim potrzebującym 
osobom, każdemy po równo. 
Całe nasze rozliczenie poka-
żemy na naszym Facebooku. 
Mamy nadzieję, że w tym 
roku jedziemy po minimum 

200000 zł! Kochani, żeby to 
się udało, to w tegorocznym 
rajdzie wpłacacie minimum 
400 zł od całej załogi w au-
cie, min. 150 zł od motocykla 
i min. 50 zł od rowerzysty. 
Czasy są ciężkie i jeżeli któ-
raś załoga nie będzie mogła 
uzbierać tej kwoty, to wpłać-
cie mniejszą. Każdy grosz 
potrzebny. Oczywiście znamy 
już Wasze serca i wiemy, że 
wpłacacie też więcej. 

Rejestracja na rajd roz-
pocznie się 1 marca, na stro-
nie www.zabytkowe.com.
pl. Wpłat można dokonywać 
na konto Rajdu Koguta 9095 
8500 0730 0400 0022 38 
0001.                        (KT)

Tym razem w góry. Po co najmniej 200 tys. zł!

Zakopane już czeka!
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POwiat 
Na pamiątkę 

Powstała galeria 
historycznych fotografii. 
Wśród wyróżnionych 
i nagrodzonych jest 
mieszkanka Oławy

Konkurs był adresowany do 
mieszkańców województw 
dolnośląskiego i opolskiego. 
Zdjęcia przesyłali w listopa-
dzie i grudniu. 20 stycznia 
wybrano najciekawsze uję-
cia pracy w czasach PRL. 
Z fotograficznych pamiątek, 
stworzono sentymentalna 
galerię, którą można oglądać 
w internecie. - Choć aparat fotograficzny 

niegdyś był luksusem i posia-
dało go niewielu, mieszkańcy 
regionu stanęli na wysokości 
zadania - mówi Patrycja Kosek, 
koordynator projektu. - Do 
konkursu napłynęło prawie 
50 starych zdjęć, na których 
możemy zobaczyć, jak przed 
laty wyglądały realia pracy 
w różnych zawodach. Obec-
na sytuacja pandemii, choć 
utrudnia realizowanie różnych 

projektów, zmotywowała nas 
do stworzenia akcji w trybie 
online, umożliwiającej zaan-
gażowanie oraz integrowanie 
grupy szczególnie zasłużonej 
dla polskiego rynku pracy, czyli 
dla seniorów.

Główną nagrodę w konkursie 
„Nasza Praca w PRL” zdobyła 
pani Danuta z Wałbrzycha, która 
w 1978 roku pozowała przy cen-
trali telefonicznej w Ośrodku 
Sportu i Rekreacji w Świdnicy. 

Konkurs „Nasza Praca w PRL” 
rozstrzygnięty!

Pierwsze miejsce zdobyła pani Danuta z Wałbrzycha. Praca w Ośrodku 
Sportu i Rekreacji w Świdnicy - 1978 r
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Wyróżnienie zdobyła pani Janina Lis z Oławy. 17 maja 1966 roku przy biurku siedzi 21-letnia Janina. To pamiątkowe zdjęcie wykonano, kiedy do 
Prezydium Rady Miejskiej w oławski ratuszu trafiła pierwsza maszyna do pisania
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Pojechać mogą samochody z achodnich ma-
rek, które mają minimum 27 lat. Samochody 
polskie i bloku wschodniego muszą mieć mi-

nimum 15 lat. Jeśli wasz pojazd nie spełnia tych 
warunków, trzeba napisać maila do organizatorów 

(zabytkowe@wenareklamy.pl), którzy rozpatrzą prośbę,
* Pierwszy nocleg w Kryspinowie został zarezerwowany. 

Nie trzeba tam dzwonić, wszystko jest dogadane, nocleg 
zostanie rozliczone przy recepcji, pole zaoferowało spory 
rabat grupowy. Osoby, które nie będą spały w namiocie, 
muszą szukać noclegu na własną rękę. 

Podczas drugiej i trzeciej nocy „Pod Krokwią” do dyspo-
zycji uczestników są trzy hektary. Osoby z namiotami nie 
muszą rezerwować miejsca. Na polu znajdują się domki 
dla 90 osób. Chętni mogą w nich rezerwować noclegi na 
własną rękę.

Doceniono również zdjęcie 
Janiny Lis z Oławy, której 
przyznano wyróżnienie. Na tej 
fotografii uchwycono bardzo 
ważny moment, nie tylko dla 
oławianki. To był 17 maja 1966 
r., pani Janina miała wtedy 
21 lat i sprawdzała pierwszą 
maszynę do pisania, która 
dosłownie przed chwilą trafiła 
do Prezydium Miejskiej Rady 
Narodowej w oławskim ratu-
szu. Ten ważny moment zatrzy-
mano w obiektywnie. - Mam 
dużo zdjęć z dawnych czasów, 
ale nigdy ich nie podpisywa-
łam - mówi pani Janina. - To 
z maszyną bardzo mnie urzekło 

i na odwrocie napisałam do-
kładną datę. Jak przeczytałam 
o konkursie w waszej gazecie, 
postanowiłam, że wyślę to 
zdjęcie. Chciałam, żeby inni, 
szczególnie ci młodzi zoba-
czyli, jak kiedyś się pracowało.

Galerię ze wszystkimi na-
desłanymi fotografiami można 
zobaczyć na www.aplikuj.pl/
konkurs-prl-zachod-galeria.

Do konkursu organizowane-
go przez Aplikuj.pl zgłoszono 
47 historycznych zdjęć, a na 
internetowej stronie konkurso-
wej było ponad 3000 odsłon.

(AH)
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OŁAWA
16 I  - Mirosław Mańko    - ur. 1957
17 I  - Władysława Rudnicka    - ur. 1934
17 I  - Kazimiera Karbowniczak  - ur. 1936
17 I  - Edward Sadłowski    - ur. 1937
18 I  - Ewa Drosińska    - ur. 1978
18 I  - Mieczysław Haczkowski   - ur. 1930
18 I  - Alicja Karpińska    - ur. 1956
18 I  - Stefan Pinkosz    - ur. 1949
19 I  - Jan Maurek    - ur. 1944
19 I  - Maria Juśkiewicz    - ur. 1920
19 I  - Michalina Skrętkowicz    - ur. 1930
20 I  - Olga Huczek    - ur. 1931
21 I  - Witold Soliński    - ur. 1960
22 I  - Franciszka Maszewska    - ur. 1936
22 I  - Zbigniew Cwynar    - ur. 1947
22 I  - Jerzy Miłosz    - ur. 1956
22 I  - Zdzisław Tatarek    - ur. 1952
23 I  - Adam Kędziora    - ur. 1959
24 I  - Zofi a Pers    - ur. 1949
24 I  - Anna Gawlik    - ur. 1927

DOMANIÓW 
GOPS 

Samorząd kontynuuje pro-
gram „Wspieraj Seniora”. 
Osoby starsze i niepełno-
sprawni będą też mogli 
skorzystać z transportu do 
punktu szczepień

Gminny Ośrodek Pomocy 
Społecznej w Domaniowie bę-
dzie nadal realizował program 
„Wspieraj Seniora”.

Zdrowie osób starszych jest 
najważniejsze, stąd apel o to, 
by nie lekceważyli zagrożenia 
wynikającego z pandemii, 
zadbali o swoją kondycję 
zdrowotną i nie wychodzili 
z domu. A w sytuacji gdy 
czegoś potrzebują - korzystali 
z pomocy. 

Mogą zadzwonić na info-
linię pod nr - 22-505-11-11. 
Obsługujący ją przekierują 
sprawę do najbliższego ośrod-
ka pomocy społecznej w tym 
przypadku do GOPS w Doma-

niowie, a pracownik ośrodka 
skontaktuje się z potrzebują-
cym i ustali, kto i jakiej formie, 
będzie mógł mu pomóc. 

Potrzebę pomocy można też 
zgłosić, dzwoniąc bezpośred-

nio do Gminnego Ośrodka 
Pomocy Społecznej w Doma-
niowie pod nr tel. 71-301-73-
73 w godzinach pracy ośrodka 
tj. w poniedziałek, wtorek 
i czwartek od 7:00 do 15:15, 

w środę od 8:00 do 16:15 oraz 
w piątek od 7:00 do 14:00.

Od 15 stycznia osoby nie-
pełnosprawne oraz seniorzy, 
którzy samodzielnie nie mogą 
dotrzeć do punktu czepień na 
COVID-19, będą mogli sko-
rzystać z bezpłatnego trans-
portu. W tej sytuacji należy 
dzwonić pod numer - 513-708-
216 czynny od poniedziałku 
do piątku w godzinach 8:00 
- 15:00 i zgłosić problem. 
Transport będzie organizo-
wany w oparciu o przekazaną 
przez przychodnię zdrowia 
listę osób, które potrzebują 
transportu, wraz z informacją 
o dacie i godzinie szczepienia.

(WK)

Pomoc seniorom 
i niepełnosprawnym
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Panu Lucjanowi Mrozowi oraz Jego Rodzinie i Bliskim, 
najszczersze wyrazy współczucia, wsparcia i otuchy w trudnych 

chwilach z powodu śmierci Mamy

śp. Alicji Sada-Pettinato
składają Rada Nadzorcza oraz pracownicy Spółdzielni 

Mieszkaniowej Lokatorsko-Własnościowej "Odra" w Oławie
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BYSTRZYCA 
Dla zdrowia

- Najpierw czuję, jak-
by chodziły po mnie 
mróweczki, a po chwili 
rozpiera mnie szczęście 
- mówi Agnieszka z Jelcza-
-Laskowic. - Owszem są 
pewne przeciwwskazania, 
ale jeżeli zdrowie pozwala 
i czujesz, że tego pra-
gniesz, warto to zrobić, bo 
pomaga przełamać wiele 
barier. To opinia wielu 
miłośników zimowych ką-
pieli, które są coraz popu-
larniejsze. Dlaczego? Jedni 
robią to dla zdrowia, inni 
z ciekawości za namową 
znajomych, jeszcze inni, 
bo mają już dość siedzenia 
w domu przed telewizo-
rem, a to jeden z niewielu 
sposobów, by spotkać się 
ze znajomymi i zadbać 
o kondycję. A jeżeli można 
jeszcze przy tym komuś 
pomóc...

Miłośnicy zimowych kąpieli 
zjechali 24 stycznia na plażę 
do Bystrzycy, by wspólnie 
wejść do lodowatej wody 
i wesprzeć fi nansowo leczenie 
rocznego Marka Kopystyń-
skiego z Oławy, który cierpi 
na rzadką chorobę genetyczną. 
Inicjatorem akcji była grupa 
bystrzyckich morsów, która 
powstała pod koniec 2019 
roku. Początkowo liczyła 4 
osoby, obecnie to ponad 20, 
które regularnie raz, dwa razy 
w tygodniu się spotykają na 
wspólnym morsowaniu. - 
Dwa tygodniu temu akcję 
charytatywną na rzecz Marka 
zorganizowała grupa mor-
sów z Jelcza-Laskowic, a my 

wzięliśmy w niej udział jako 
goście - mówi Michał Rado, 
sołtys Bystrzycy, morsujący 
regularnie od roku. - Uzna-
liśmy, że cel jest szczytny, 
a zbiórka założona na zrzutka.
pl nie idzie zbyt prężnie, więc 
postanowiliśmy wykorzy-
stamy nasze cotygodniowe 
spotkania i wesprzeć zbiórkę, 
zwłaszcza że cel jest słuszny, 
a coraz więcej ludzi interesuje 
się morsowaniem i przychodzi 
na nasze spotkania.      

  Takie mamy czasy 
Na charytatywne morsowa-

nie przyjechali stali bywalcy, 
ale i początkujący, których 
w tym sezonie jest wyjątkowo 
dużo. Byli nawet i tacy, dla 
których to był pierwszy raz.   

- Tak, morsowanie w tym 
sezonie jest wyjątkowo popu-
larne - przyznaje Rado. - Dla-
czego? W obecnej sytuacji, 
gdy wszystko jest pozamy-
kane, a możliwości wyjścia 
z domu bardzo ograniczone, 
ludzie szukają nowych form 
aktywności i chwytają się róż-
nych legalnych sposobów, by 
wyjść z domu, zadbać o swoje 
zdrowie i kondycję. Myślę, 
że kult zdrowego życia też 
ma duże znaczenie. Poza tym 
morsowanie uzależnia. Jak 

raz się spróbuje, to chce się 
więcej. Dla początkujących 
to nowe przeżycie, wyczyn, 
może dlatego tak wielu chce 
to uwiecznić na zdjęciu i po-
chwalić się znajomym. 

- Takie mamy czasy, że każ-
dy chce się pokazać - dodaje 
Łukasz, założyciel bystrzyc-
kiej grupy morsów. - Ile z tych 
osób będzie morsowało w ko-
lejnych sezonach, czas pokaże.
Warto jednak pamiętać, że aby 
osiągnąć oczekiwane skutki, 
trzeba to robić regularnie. 

Zdaniem Łukasza morso-
wanie to „sport” prawie dla 
każdego, bo przeciwwskazań 
jest niewiele - choroby skó-
ry czy problemy z sercem, 
ale jeżeli ktoś jest zdrowy, 
wystarczy odpowiednie po-
dejście. Barierą może być złe 
nastawienie psychiczne, bo 
patrząc na leżący wokół śnieg 
i grubo ubrane osoby stojące 
dookoła wody - co innego 
mówi głowa, a inne są praw-
dziwe odczucia, zwłaszcza po 
dobrej rozgrzewce, która - jak 
zgodnie przyznają wszyscy 
miłośnicy zimowych kąpieli - 
jest podstawą. 

- Po wejściu do wody czuje 
się tylko przyjemność - dodaje 
Łukasz. - Trudno opisać te 
uczucia, jest po prostu błogo, 
co to znaczy? Najlepiej spraw-
dzić samemu. Zapraszamy.

Bogdan, Darek i Jakub z Go-
dzikowic przyznają, że złapali 
bakcyla morsowania na począt-
ku tego sezonu, po tym jak co-
raz więcej osób zaczęło się tym 
chwalić. Założyli swoja grupę 
morsów i od listopada regular-
nie zażywają zimowych kąpieli 
w Sielskiej Wodzie. Tym razem 
zrobili wyjątek, by wspomóc 
akcje charytatywną. Dlaczego 
ulegli modzie na zimowe kąpie-
le? - Bo w ten sposób walczy-
my z covidem i dbamy o swoje 
zdrowie i dobrą kondycję, 
taka kąpiel naprawdę dobrze 
robi - mówi Bogdan. - A popu-
larność wzrasta, bo ludzie nie 
mają już siły siedzieć w domu 
przed telewizorem i chwytają 
się wszelkich okazji, by wyjść 
z domu i się poruszać. Gdyby 
były modne loty na paralotni, 
to pewnie wszyscy by na nich 
latali, tymczasem kąpią się 
w zimnej wodzie. 

Marek dodaje, że kolegują 
się od lat. Zwykle w piątki wy-
chodzili na męskie spotkania. 
Teraz nie mogą, więc musieli 
sobie znaleźć inne zajęcie. 
I znaleźli. Co więcej, on - jak 
przyznaje - testuje też inny, 
równie popularny sposób har-
towania się - biega w samych 
szortach. 

Panowie zapewniają, że po 
dobrej rozgrzewce rozebra-
nie się na dworze nawet przy 

ujemnej temperaturze nie jest 
przeszkodą, bo gdy człowiek 
jest dobrze rozgrzany, jest 
mu ciepło. - Wszystko siedzi 
w głowie - wtrąca Bogdan. - 
I muszę przyznać, że to jest 
nawet uzależniające, naprawdę 
przyjemne. 

  Zmarzluch 
też może 

Z tą opinią zgadza się też 
Agnieszka z Jelcza-Laskowic 
i grupa jej koleżanek, z któ-
rymi morsuje już dwa sezony 
nad stawem w J-L. Wszystko 
zaczęło się z miłości do mo-
rza. - Kocham morze, więc 
często tam bywam nawet zimą 
- mówi. - Zawsze zazdrościłam 
tamtejszym morsom, że tak 
łatwo wchodzą do tej wody. 
Oj, jak ja im zazdrościłam, ale 
długo brakowało mi odwagi, 
żeby z nimi wejść, bo każdy, 
kto mnie zna, wie, że jestem 
strasznym zmarzluchem. Że 
grube skarpety i ciepła pidża-
ma to dla mnie podstawa.

Pragnienie, zazdrość i ma-
rzenie okazały się silniejsze. 
Ponad rok temu zebrała się 
w sobie i po mocnej rozgrzew-
ce, która obok odpowiedniego 
nastawienia jest kluczem do 
sukcesu, wbiegła razem z mor-
sami do Bałtyku. To było już 
pod koniec sezonu, więc wra-
żenia - jak mówi - były takie 
sobie, ale w tym roku 2 stycznia 
poczuła uroki prawdziwego 
zimowego morsowania w mo-
rzu. - Było tak pięknie, zimno, 
śnieg na plaży, wysokie fale, 
no, coś wspaniałego - dodaje 
z zachwytem. - Każdy ma 
swoją technikę zanurzania się 
w wodzie, najważniejsze jest 
jednak odpowiednie nastawie-
nie i rozgrzewka. A uczucia? 
Najpierw czuję, jakby chodzi-
ły po mnie mróweczki, a po 
chwili wytwarza się we mnie 
szczęście.

Agnieszka mówi, że kiedyś 
często chorowała i musiała 
przy tym zażywać mocne leki, 
antybiotyki. Odkąd morsuje, 
choruje zdecydowanie rza-
dziej, a by wrócić do zdrowia, 
wystarczy jej witamina C. 

Podczas niedzielnej zbiór-
ki na rzecz Marka byli też 
tacy, którzy morsowali po raz 
pierwszy. Wśród nich Magda 
z rodziną. Przyznaje, że moda 
na morsowanie i coraz większa 
liczba znajomych, którzy już 
spróbowali i namawiają, nie 
były bez znaczenia, żeby spró-
bować. Poza tym - jak dodaje 
- to dobry sposób na spalenie 
kalorii, poprawę zdrowia i, co 
najważniejsze, słuszny cel, 
więc się zdecydowali. - Jakie 
wrażenia? Na początku bardzo 
piecze w stopy i nogi, ale... po 
chwili człowiek się do tego 
przyzwyczaja i jest w porząd-
ku. Jest też duża satysfakcja, że 
przełamało się strach i weszło 
do tej lodowatej wody. 

Wśród sześciu śmiałków 
z rodziny Magdy do wody po 
raz pierwszy wszedł też 12-let-
ni Kacper z tatą. Hartowanie 
zaczęli tydzień wcześniej od 
odśnieżania terenu wokół 
domu. W samych spodenkach. 
Wyszli z tego bez uszczerbku 
na zdrowiu, więc uznali, że 
czas na morsowanie. 

Wśród niedzielnych śmiał-
ków był też 14-letni Karol, 
ale mimo tak młodego wieku 
dla niego to nie pierwszyzna. 
Zwykle morsuje z mamą, któ-
ra tym razem musiała zostać 
na brzegu. To go jednak nie 
powstrzymało, bo - jak mówi 
- to naprawdę fajne. - Chociaż 
koledzy mówią, że jestem świ-
rem - przyznaje z uśmiechem. - 
Najgorzej było wejść pierwszy 
raz, ale mama powiedziała: 
- Dawaj, bo jak się zatrzymasz, 
to nie wejdziesz. Szybko się 
wiec rozebrałem i poszło. Te-
raz, gdy wiem, jak to jest, już 
się nie zastanawiam. 

Jak przyznają zgodnie 
wszystkie morsy, zimowe ką-
piele to naprawdę niezła frajda 
- najważniejsze jest jednak 
odpowiednie nastawienie, roz-
grzewka i odpowiednie okry-
cie głowy oraz rąk - zwłaszcza 
wśród początkujących. Warto 
też założyć na stopy specjalne 
skarpety, bo palce u stóp mar-
zną najszybciej.

TEKST I FOT.: 
WIOLETTA KAMIŃSKA 
wkaminska@gazeta.olawa.pl

MORSOWANIE, czyli eksplozja szczęścia
Podczas charytatywnej akcji morsowania zorganizowanej przez „bystrzyckie morsy” zebrano 5 500 zł dla leczenie Marka Kopystyńskiego z Oławy

Grupa pań morsujących z Jelcza-Laskowic regularnie uwiecznia swoje zimowe kąpiele. Tak było i tym razem
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strona dofi nansowana 
z budżetu miasta OławyOŁAWIEURZĄD 

MIEJSKI
W 

W INTERNECIE:
www.um.olawa.pl  
poczta elektroniczna: 
olawa@um.olawa.plBiuletyn Informacji Publicznej www.bip.um.olawa.pl

Dzięki zaangażowaniu 
oławskiego Sztabu WOŚP 
oraz Centrum Sztuki, jak co 
roku Oława zagra w kolejnym 
Finale Wielkiej Orkiestry 
Świątecznej Pomocy, który 
odbędzie się 31 stycznia

W związku z aktualną sy-
tuacją sanitarną fi nał będzie 
miał nieco inny charakter – 
został przeniesiony do sieci. 
Na ulicach miasta spotkamy 
oczywiście wolontariuszy, 
natomiast występy artystyczne 
będą „na żywo” transmitowa-
ne z Ośrodka Kultury. Będzie 
je można śledzić m.in. na pro-
fi lach facebookowych Miasto 
Oława oraz Centrum Sztuki 
w Oławie oraz na ustawionym 
w Rynku telebimie (plac na-

przeciw głównego wejścia do 
ratusza). W tej części Rynku 
stanie także krwiobus, w któ-
rym będzie można oddać krew. 
Tradycyjnie zapraszamy do 
udziału w licytacjach, które 
także będą się odbywały onli-
ne ze studia WOŚP-u w Klu-
bie Skrzydlatych (Ośrodek 

Kultury). Do wygrania będą 
m.in.: ławeczka dobrych serc, 
pierwszy numer startowy 
w tegorocznym Biegu Pamięci 
Żołnierzy Wyklętych „Tropem 
Wilczym” oraz możliwość 
rozświetlenia choinki bożona-
rodzeniowej w grudniu 2021 
roku. Zapraszamy

Oława też zagra w fi nale!

Czasowa ekspozycja przeznaczonych na licytację przedmiotów 
w nowo wybudowanych pawilonach w Rynku

Przyjmowanie wniosków 
o przydział mieszkań 
w ramach programu 
„Mieszkanie Plus” 
rozpocznie się w 2022 roku

W związku z licznymi 
pytaniami mieszkańców 
w sprawie składania wnio-
sków o przydział mieszkań, 
które będą wybudowane 
w Oławie w ramach rzą-
dowego programu, Urząd 
Miejski w Oławie informuje 
o kolejności prac związanych 
z tą inwestycją. 

W roku 2021 wszystkie 
działania będą skierowane 
na sprawne i terminowe re-
alizowanie kolejnych etapów 
prac budowlanych. Przyj-
mowanie wniosków o przy-
dział nowo wybudowanych 
mieszkań rozpocznie się 
w roku 2022. Odpowiednio 
wcześniej mieszkańcy zo-

staną powiadomieni o zasa-
dach przydziału mieszkań 
oraz formie i konkretnych 
terminach przyjmowania 
wniosków. Wnioski złożone 
przed terminem nie będą 
rozpatrywane. 

Zakończenie inwestycji 
zaplanowano w II kwartale 
2022 r. Do dyspozycji miesz-
kańców będą 144 mieszkania 
wykończone w standardzie 
podstawowym - „pod klucz”, 
zlokalizowane w trzech czte-
rokondygnacyjnych budyn-

kach przy ul. Paderewskie-
go. Powierzchnia mieszkań 
będzie wynosiła od 30 do 60 
m kw. Mieszkania powstaną 
blisko istniejącego osiedla 
wielorodzinnego. W odle-
głości kilkudziesięciu me-
trów znajduje się przystanek 
autobusowy, szkoła podsta-
wowa oraz centra handlowe. 
Działka pod budowę osiedla 
została wskazana do realiza-
cji przez oławski samorząd 
miejski.

„Mieszkanie +” 
- Najpierw budowa, później 
rozpatrywanie wniosków

Wkrótce rozpoczyna się 
rekrutacja do publicznych 
przedszkoli i oddziałów 
przedszkolnych w szko-
łach podstawowych, klas 
I szkół podstawowych 
prowadzonych przez Gmi-
nę Miasto Oława oraz 
Żłobka Miejskiego „Pora-
nek” w Oławie. Szczegó-
łowe informacje dostępne 
są na stronach wszystkich 
placówek, a także na stro-

nie Urzędu Miejskiego 
w Oławie - www.um.ola-
wa.pl/. Rekrutacja będzie 
się odbywać drogą elek-
troniczną poprzez stronę 
internetową: http://nabor.
pcss.pl/olawa, na której 
zgodnie z harmonogra-
mem udostępnione będą 
dokumenty oraz wzory 
formularzy (należy wy-
brać jednostkę i jej wła-
ściwą lokalizację).

OGŁOSZENIE

BURMISTRZA MIASTA OŁAWA

o wyłożeniu do publicznego wglądu projektu miejscowego planu zagospodarowania

przestrzennego obszaru położonego w rejonie ulic: 3 Maja i Włoskiej w Oławie

Na  podstawie  art.  17  pkt  9  i  11  ustawy  z  dnia  27  marca  2003  r.  o  planowaniu  i  zagospodarowaniu

przestrzennym (t. j. Dz. U. z 2020 r. poz. 293 ze zm.), art. 39 ust. 1 pkt 2, w związku z art. 46 pkt 2 i art. 54

ust. 2 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale

społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (t. j. Dz. U. z 2020 r.

poz. 283 ze zm.) oraz uchwały  Nr XVI/103/2019 Rady Miejskiej w Oławie z dnia 28 listopada 2019 r.,

w sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia miejscowego  planu  zagospodarowania  przestrzennego  obszaru

położonego w rejonie ulic: 3 Maja i Włoskiej w Oławie,

Zawiadamiam

o  wyłożeniu  do  publicznego  wglądu  projektu  miejscowego  planu  zagospodarowania  przestrzennego

obszaru położonego w rejonie  ulic:  3  Maja i  Włoskiej  w Oławie wraz z prognozą oddziaływania na

środowisko w dniach od 5 lutego 2021 r.  do 26 lutego 2021 r. w siedzibie Urzędu Miejskiego w Oławie, 

pl. Zamkowy 15, 55-200 Oława, pok. nr 20, I piętro w godzinach pracy urzędu oraz na Biuletynie Informacji

Publicznej www.bip.um.olawa.pl.

Dyskusja publiczna nad przyjętymi w projekcie ww planu miejscowego rozwiązaniami odbędzie się w dniu

17 lutego 2021 r. o godz. 13:00 w siedzibie Urzędu Miejskiego w Oławie, pl. Zamkowy 15, 55-200 Oława,

w Sali Rycerskiej Urzędu Miejskiego w Oławie.

Zgodnie z art. 18 ust. 1 ustawy, każdy, kto kwestionuje ustalenia przyjęte w projekcie planu miejscowego,

może wnieść uwagi.

Zgodnie z art.  8c ustawy o planowaniu i  zagospodarowaniu przestrzennym wnioski  lub uwagi dotyczące

projektu miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego mogą być wnoszone w formie papierowej lub

elektronicznej, w tym za pomocą środków komunikacji elektronicznej, w szczególności poczty elektronicznej

na adres e-mail:  olawa@um.olawa.pl. Wnoszący uwagi podaje swoje imię i nazwisko lub nazwę jednostki

organizacyjnej oraz adres zamieszkania albo siedziby. Uwagi należy składać do  Burmistrza Miasta Oława

z podaniem  oznaczenia  nieruchomości,  której  uwaga  dotyczy,  w  nieprzekraczalnym  terminie  do  dnia  

12 marca 2021 r.

Zainteresowani mogą składać również uwagi i wnioski w związku ze strategiczną oceną oddziaływania na

środowisko  ww  projektu  planu  miejscowego.  Zgodnie  z  art.  40  ustawy  z  dnia  3  października  2008  r.

o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz

o ocenach oddziaływania na środowisko uwagi i wnioski mogą być wnoszone w formie pisemnej, ustnie do

protokołu (podczas dyskusji publicznej w dniu 17 lutego 2021 r. w siedzibie Urzędu Miejskiego w Oławie)

lub za pomocą środków komunikacji elektronicznej na adres: olawa@um.olawa.pl.

Uwagi i  wnioski należy składać do  Burmistrza Miasta Oława  z podaniem  imienia i nazwiska lub nazwy

jednostki  organizacyjnej i adresu,  oznaczenia nieruchomości,  której uwaga dotyczy, w nieprzekraczalnym

terminie  do dnia 12 marca 2021 r.  Organem właściwym do rozpatrzenia uwag i wniosków jest Burmistrz

Miasta Oława. 

W związku z obowiązkiem, o którym mowa w art. 13 ust. 1 i 2 rozporządzenia nr 2016/679 informuję, że:

1. Administratorem danych osobowych jest: Burmistrz Miasta Oława, 55-200 Oława, Plac Zamkowy 15, Tel.  71 303-

55-01, 71 303-55-02, email:  olawa@um.olawa.pl.

2. Będziemy  przetwarzać  dane  osobowe  w  celu  realizacji  procedur  w/w  miejscowego  planu  zagospodarowania

przestrzennego  na  podstawie  przepisów  ustawy  z  dnia  27  marca  2003  r.  o  planowaniu  i zagospodarowaniu

przestrzennym (Dz.  U.  z  2020 r.  poz.  293 ze  zm.)  oraz art.  39 ust.  1  ustawy z  dnia 3 października 2008 r.  

o  udostępnieniu informacji  o środowisku i  jego ochronie,  udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz  

o ocenach oddziaływania na środowisko (Dz. U. z 2020 r. poz. 283 ze zm.).

3. We wszystkich sprawach związanych z przetwarzaniem danych osobowych oraz realizacją przysługujących praw,

można skontaktować się z Inspektorem Ochrony Danych przez email: iodo@um.olawa.pl, tel. 71 303 55 11

4. Pełen zakres informacji nt. przetwarzania danych osobowych znajduje się na stronie internetowej Miasta Oława:

www.bip.um.olawa.pl oraz w siedzibie Administratora.

5. W przetwarzaniu danych osobowych stosuje się ograniczenia określone w art. 8a ustawy z dnia 27 marca 2003 r. 

o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (Dz. U. z 2020 r. poz. 293 ze zm.).

Burmistrz Miasta Oława

Tomasz Frischmann

Burmistrz Miasta Oława, 
działając na podstawie art. 
35 ust. 1 ustawy z dnia 21 
sierpnia 1997 r. o gospodarce 
nieruchomościami (Dz. U. 
2020.1990 t.j. ze zm.) infor-
muje, że na tablicy ogłoszeń 
Urzędu Miejskiego w Oławie 
zostały wywieszone:

1. Na okres od 18.01.2021r. 
do 08.02.2021r. dwa wykazy 
zawierające nieruchomości 
przeznaczone

do zbycia w trybie bezprze-
targowym, obejmujące:

* nieruchomość położoną 
w Oławie w rejonie ul. Lwow-
skiej (zał. do Zarządzenia Nr

11 /0050 /2021  z  dn i a 
18.01.2021r.),

* nieruchomość położo-
ną w Oławie przy pl. Pia-
stów (zał. do Zarządzenia 
Nr 12/0050/2021   z dnia 
18.01.2021r.)

2. Na okres od 22.01.2021r. 

do 12.02.2021r. dwa wykazy 
zawierające nieruchomości

przeznaczone do zbycia 
w trybie bezprzetargowym, 
obejmujące:

* lokal użytkowy położony 
w Oławie przy ul. Brzeskiej 
25/1u (załącznik do Zarządze-
nia Nr 17/0050/2021 z dnia 
22.01.2021r.),

* lokale mieszkalne (za-
łącznik do Zarządzenia 
Nr 18/0050/2021 z dnia 
22.01.2021r.)

Osoby, którym przysłu-
guje pierwszeństwo w na-
byciu w/w nieruchomości na 
podstawie art. 34 ust. 1 ww. 
ustawy, mogą składać wnio-
ski o jej nabycie w terminie 6 
tygodni od dnia wywieszenia 
wykazu.

3. Na okres od 15.01.2021 
r. do 05.02.2021 r. wykaz 
nieruchomości przeznaczo-
nych do dzierżawy w trybie 

bezprzetargowym, stanowią-
cy załącznik do Zarządze-
nia Burmistrza Miasta Oła-
wa nr 10/0050/2021 z dnia 
15.01.2021 r.

4. Na okres od 21.01.2021 
r. do 11.02.2021 r. wykaz 
nieruchomości przeznaczo-
nych do dzierżawy w trybie 
bezprzetargowym, stanowią-
cy załącznik do Zarządze-
nia Burmistrza Miasta Oła-
wa nr 16/0050/2021 z dnia 
21.01.2021 r.

5. Na okres od 25.01.2021 
r. do 15.02.2021 r. wykaz 
nieruchomości przeznaczo-
nych do dzierżawy w trybie 
bezprzetargowym, stanowią-
cy załącznik do Zarządze-
nia Burmistrza Miasta Oła-
wa nr 20/0050/2021 z dnia 
25.01.2021 r.

BURMISTRZ MIASTA OŁAWA 
TOMASZ FRISCHMANN

OGŁOSZENIE

Ogłoszenie o rekrutacjach 
do placówek oświatowo-
wychowawczych na rok 

szkolny 2021/2022

Nabór na 
stanowisko 
w Urzędzie 
Miejskim 
w Oławie
Inspektor ds. kontro-

li wewnętrznej i nadzo-
ru właścicielskiego

Termin składania ofert 
do dnia 8 lutego 2021 r. 
Informacje nt. naboru są 
dostępne na stronie:

www.bip.um.olawa.
pl w zakładce Urząd 
Miejski/Praca i na ta-
blicy ogłoszeń Urzędu 
Miejskiego w Oławie.
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  Spore zainteresowanie 
i dyskusję wzbudziła informa-
cja o zamiarze sprzedaży nale-
żących do powiatu oawskiego 
warsztatów szkolnych wraz z 
przyległymi terenami. Pozor-
nie zwykła transakcja, a jed-
nak warto się nieco zatrzymać 
i przyjrzeć problemowi. Opi-
sywana „warsztatowa” działka 
jest spora, położona pomiędzy 
ulicą 11 Listopada a wałem 
rzeki Oławy. Piękne miejsce, 
świetnie położone i zarazem 
strategiczne dla potrzeb mia-
sta. Ta nieruchomość to jedna 
z ostatnich dużych przestrzeni, 
położonych bardzo blisko 
Rynku, starówki, i - jak wi-
dać - możliwa do pozyskania. 

Położenie tej działki sprawia, 
że o jej o losie i przeznacze-
niu nie powinien decydować 
wyłącznie plan zagospoda-
rowania. On jest „pojemny”, 
czasem jego interpretacja jest 
nawet zbyt szeroka. Zdaniem 
wielu, o przeznaczeniu i wy-
korzystaniu tej działki po-
winna w większym stopniu 
decydować rada miejska i da-
lekowzrocznie zaproponować 
dobre wykorzystanie jej po-
tencjału. Żeby to zrealizować, 
miasto Oława powinno być 
właścicielem tego miejsca, po-
winno opisywaną działkę po-
zyskać od powiatu, obojętnie: 
kupić, zamienić itp. Dlaczego 
to miejsce jest takie ważne? 

Wybudowanie tam kolejnego 
bloku niczego nie zmieni, nie 
wpłynie znacząco na funkcjo-
nowanie miasta, nie będzie 
też wpływać na uporządkowa-
nie i zmianę funkcjonalności 
ruchu i komunikacji w tym 
rejonie. Gdyby miasto miało 
(pozyskało) ten teren, wszyst-
ko można zmienić i opracować 
od początku, z korzyścią dla 
wszystkich mieszkańców. 
W tej sprawie w dyskusji pada 
wiele pomysłów. Są ciekawe 
i zasługują na debatę. 

Pozostawienie tego terenu 
w takiej formie jak dzisiaj? 
Tzn. rewitalizacja i stworze-
nie „klubowego” kompleksu, 
miejsca spotkań, taka „ul. 

Młyńska” bis? Czemu nie, 
obiekty są historyczne, choć 
nie są wpisane do rejestru 
zabytków, ale można je uzu-
pełnić, połączyć z trasą spa-
cerową do parku, z dostępem 
do rzeki, a przecież jesteśmy 
bardzo „odsunięci” od Odry 
i Oławy - w Oławie. 

Czy można to miejsce oży-
wić na poziomie nieco niż-
szym niż poziom wielkich ga-
lerii?. Przecież znamy podob-
ne udane realizacje ożywienia 
np. postindustrialnych miejsc. 

Inny pomysł - wybudować 
kolejny parking, na pewno 
potrzebny i blisko ratusza, ale 
raczej szkoda tego miejsca na 
tak proste użycie, choć pomysł 

dobry, ponieważ daje gwaran-
cję możliwości na przyszłość. 

I wreszcie inna koncepcja, 
najbardziej znacząca - wy-
korzystać (po ewentualnym 
przejęciu) ową działkę do 
wyprowadzenia części ruchu 
na zachód, do ulic Iwaszkie-
wicza Kilińskiego. To byłaby 
naprawdę wielka ulga dla 
starówki i wciąż zatłoczonych 
Strzelnej i Placu Zamkowego. 
Ulga oczywiście połączona 
z planem i budową nowego 
mostu przez rzekę. 

Pomysły są liczne, znaczące 
i wymagające wiele pracy, ale 
miasto na ich realizację zasłu-
guje. Bo co innego w zamian? 
Szybkie sprzedanie warsztatów 
to relatywnie niewielki dopływ 
środków do powiatu i przyjęcie 
tego, co najprostsze, najtańsze, 
na przykład: kolejne bloki, 

a dzisiejsze problemy pozo-
staną i ich rozwiązanie będzie 
znacznie droższe. Rada Miejska 
powinna się zastanowi,ć czy 
nie zmienić budżetu, czy nie 
spróbować pozyskać opisywa-
ną działkę. Miasto na tym nie 
straci, zawsze będzie ją mogło 
odsprzedać, ale gdyby przyjęło 
wyzwanie, efekty mogą być 
ciekawe i ważne. Zobaczymy. 
W każdym mieście brak aktyw-
nej polityki kształtowania prze-
strzeni urbanistycznej miasta 
blokuje je na bardzo długo, cza-
sem na zawsze. Rozumiemy, że 
to kolejne, nowe, trudne zadanie 
dla władz, które oczywiście nie 
muszą się tym zająć, ale chyba 
nie ma innego wyjścia.

PRZEMYSŁAW PAWŁOWICZ 
I STOWARZYSZENIE 

„WSZYSTKO DLA OŁAWY”

  Listy do redakcji
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OŁAWA 
Po pożarze 

Spalony budynek dawnego 
magazynu Zakładów 
Tworzyw Sztucznych 
„ERG” stwarza zagrożenie 
- mówią mieszkańcy Zwie-
rzyńca Dużego i proszą 
o interwencję

W sylwestrową noc po sal-
wie fajerwerków zapalił się 
drewniany, pokryty papą dach 
dawnego magazynu stojącego 
przy drodze dojazdowej mię-
dzy budynkami wspólnotowy-
mi a socjalnym na Zwierzyńcu 
Dużym. Strażacy z PSP i OSP 
przez kilka godzin walczyli 
z ogniem. Od tego zdarze-
nia minął już prawie miesiąc, 
a - jak mówią mieszkańcy 
- resztek po pożarze wciąż 
nikt nie posprzątał. Co więcej, 
bramy do magazynu ciągle są 
pootwierane, przez co każdy 
może tam wejść. Zaczyna się 
tam tworzyć „miejsce scha-
dzek”. - Czy ten budynek nie 
ma właściciela, który powinien 

to posprzątać i zabezpieczyć 
tak, by nikt nie mógł tam wcho-
dzić? - pyta jedna z mieszka-
nek. - Jak dalej tak będzie, to 
za chwilę będziemy mieć tam 
kolejny pożar, albo komuś 
coś się stanie, bo spadnie na 
głowę reszta spalonego dachu. 
Czy w tym mieście nie ma 
osób odpowiedzialnych za to? 
Wszystko trzeba pokazywać 
palcem? - pyta retorycznie 
z nadzieją na zainteresowanie 
tematem.

(WK)

  Minus (-)

Magazyn ze spalonym dachem

Dawny budynek magazynu wciąż nie został zabezpieczony po pożarze. Mieszkajacy w okolicy boją się, że 
przez to dojdzie do kolejnego nieszczęścia
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WARSZTATY - co w tym miejscu?
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URZ¥D MIASTA I GMINY

JELCZ-LASKOWICE
strona dofi nansowana 

z budżetu miasta i gminy 
Jelcz-Laskowice

W INTERNECIE:
www.jelcz-laskowice.pl  
poczta elektroniczna: 
um.info@jelcz-laskowice.pl

Biuletyn Informacji Publicznej 
http://www.um.jelcz-laskowice.fi nn.pl/

informacje

Przed nami wyjątkowy 
Finał WOŚP

Przewodnicząca Rady 
Miejskiej Beata Bejda 
zwołała kolejną sesję 
Rady Miejskiej w J-L 
na 29 stycznia 2021 r., 
na godzinę 12.00, w sali 
konferencyjnej Urzędu 
Miasta i Gminy (pok. 11a), 
przy ul. Witosa 24

W porządku obrad m.in. 
Informacja dotycząca opieki 
zdrowotnej na terenie gmi-
ny Jelcz-Laskowice, zakresu 
świadczonych usług medycz-
nych i ich dostępności oraz 
wyników fi nansowych spółki 
gminnej w 2019 roku. Podjęcie 

uchwały w sprawie zmian bu-
dżetu miasta i gminy Jelcz-La-
skowice na 2021 rok. Podjęcie 
uchwały w sprawie zmiany 
Wieloletniej Prognozy Finan-
sowej miasta i gminy Jelcz-
-Laskowice na lata 2021-2031. 
Podjęcie uchwały w sprawie: 
ustalenia stawek jednostko-
wych dotacji przedmiotowej 
dla samorządowego zakładu 
budżetowego Pływalnia Miej-
ska w J-L na 2021 r. Podjęcie 
uchwały w sprawie przyjęcia 
Gminnego Programu Wspie-
rania Rodziny w Gminie J-L 

na lata 2021-2023. Podjęcie 
uchwały w sprawie nadania 
nazwy ulicy w Jelczu-Lasko-
wicach. Informacja dotycząca 
nauki zdalnej uczniów szkół 
podstawowych miasta i gmi-
ny J-L.

Informacja dot. sprawoz-
dania z wysokości średnich 
wynagrodzeń nauczycieli na 
poszczególnych stopniach 
awansu zawodowego w szko-
łach prowadzonych przez 
jednostkę samorządu teryto-
rialnego.

(CK)

Co na sesji?

Konkurs na udzielenie wsparcia fi nanso-
wego dla klubów i organizacji sportowych 
rozstrzygnięty. Największą kwotę 270 tys. zł 
uzyskało Zrzeszenie LZS, klubowi „Orzeł 
Futsal” przyznano 200 tys. zł, siatkarzom 
z „Volley`a” 170 tys. zł, a klubowi piłkar-
skiemu „Czarni” 160 tys. zł. Wsparte zostało 
środowisko biegaczy - 40 tys. zł otrzymał 
„Harcownik”, a 30 tys. zł „Jelcz Triathlon 
Project”, pływaków - 90 tys. zł dla „Manty” 
czy tenisa stołowego - 80 tys. zł dla „Victorii”. 

Dotacje zostały też przekazane na szko-
lenie sportowe młodzieży, otrzymały je 
m.in. Uczniowski Klub Sportowy Dwójka, 
Akademia Piłki Nożnej Orzeł, Uczniowski 
Klub Sportowy Judo oraz Uczniowski Klub 
Sportowy Moto-Jelcz-Laskowice. 

Więcej szczegółów w zakładce Aktualności 
na stronie internetowej www.jelcz-laskowice.pl.

(K)

Znamy wysokość dotacji sportowych

31 stycznia zapraszamy wszystkich mieszkańców do śledzenia transmisji z 29. Finału WOŚP, 
który odbędzie się w Centrum Sportu i Rekreacji Jelcz-Laskowice. Atrakcji będzie co niemia-
ra, z występem grupy Big Cyc na czele

W tym roku impreza zostanie zorganizowana w odmiennej formule, znanej już 
mieszkańcom Jelcza-Laskowic z imprezy „Dwa Światy”. Będzie to formuła łącze-
nia się z tym wydarzeniem poprzez transmisje telewizyjne oraz łącza internetowe. 
Do 29. Finału WOŚP zostały wprowadzone atrakcje podobne do programów 
telewizji śniadaniowej. Na hali sportowej zostaną rozłożone plany i sceny, całość 
wydarzeń będzie rejestrowana przez 6 kamer, które będą płynnie przechodzić do 
rożnych miejsc. Będzie profesjonalny kucharz oraz instruktorki fi tness, skecze 
humorystyczne i morsowanie nad Pierwszym Stawem. Organizatorzy zrobią 
wszystko, aby mimo pandemii tegoroczna Orkiestra była wspaniałym wydarzeniem, 
przynoszącym rekordowe wpływy dla potrzebujących. Nad wszystkim zaś czuwa 
sztab organizacyjny w składzie: Jacek Załubski (szef), Gabriel Cybulski, Dariusz 
Koprowski, Sara Bagińska, Błażej Telążka, Magdalena Rogalska, Mariusz Hass, 
Marzena Niżyńska, Rafał Biszczad i Adamina Dyka. 

Zapraszamy do śledzenia wydarzeń, podczas całodniowej transmisji na żywo na 
fanpage`u „Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy Jelcz-Laskowice”, na ECHO24, 
oraz na kanale YouTube i do hojnego wsparcia całego przedsięwzięcia.

(DEP)
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GMINA OŁAWA 
Remont 

- Cieszę się, że przekazane 
wsparcie zostało dobrze wyko-
rzystane i jestem przekonany, 
że efekt spodoba się pensjona-
riuszom - stwierdził wojewoda 
dolnośląski Jarosław Obremski 
po odwiedzinach Środowi-
skowego Domu Samopomocy 
w Oleśnicy Małej 14 stycznia

Wojewodzie towarzyszył 
p.o. wójta gminy Oława Hen-
ryk Kuriata. Gmina Oława 
dzięki środkom z budżetu 
państwa zakończyła kolejny 
etap remontu Środowisko-
wego Domu Samopomocy 
w Oleśnicy Małej. Wyło-
nione w postępowaniu prze-
targowym konsorcjum firm 
WM-Budownictwo z Barda 
końcem ubiegłego roku za-
kończyło gruntowny remont 
pomieszczeń na piętrze ŚDS 
oraz modernizację systemu 
ogrzewania budynku. Na reali-
zację zadania gmina pozyskała 

w 2020 roku dotacje celową 
w wysokości 570 tys. zł.

Zakres zadania obejmował 
prace remontowe na piętrze 
budynku, m.in. dokonano 
rozbiórkę starych podłóg 
i położono nowe posadzki, 
wykonano ścianki działowe, 
położono tynki i okładziny 
PCV na podłogach, wykonano 
toalety na piętrze. Wykonawca 
przeprowadził również pra-
ce związane z modernizacją 
źródła ogrzewania budynku 
ŚDS na trzy pompy ciepła 
powietrze-woda.

(KT)

Zakończono prace w ŚDS, 
wojewoda CHWALI

Pełniący obowiązki wójta gminy Oława Henryk Kuriata oraz wojewoda Jarosław Obremski
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OŁAWA 
Dla każdego 

Już można ją zapełniać 
i pomagać potrzebującym!

Przypomnijmy, że pod ko-
niec grudnia 2020 roku po-
przednią lodówkę zupełnie 
zdemolowano. Policja złapała 
sprawcę. - Nie jest to osoba 
bezdomna ani nikt z tego oto-
czenia - informuje Oławska 
Platforma Pomocy. 

Dzięki organizacji chary-
tatywnej Weź Pomóż w holu 
dworca jest już nowa lodówka. 
OPP dziękuje również Krzysz-

tofowi Łuciówowi i Markowi 
Rakowskiemu, którzy pomogli 
w transporcie lodówek (naj-
pierw starej, zdemolowanej do 
Wrocławia, może uda się na-
prawić oraz tej nowej), Oław-
ska Platforma Pomocy, która 
ma swój profi l na Facebooku, 
czeka na nowe propozycje 
lokalizacji kolejnych lodówek 
w Oławie. Prosi też o zatrosz-
czenie się o „zatroszczenia się” 
o nową. Urządzenie ma służyć 
każdemu, kto jest głodny. 
Ważne, aby do lodówki trafi ała 
żywność świeża i zdatna do 
spożycia.

(AH)

Jest NOWA lodówka 
na dworcu!

Warto pomagać, nie marnuj jedzenia, zanieś je do lodówki na oławskim 
dworcu PKS
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Gmina Domaniów 
Z sesji 

Budowa kanalizacji 
w Domaniowie i strzelnica 
to największe inwestycje 
zaplanowane w budżecie 
na rok 2021. Problemem 
nadal będą oczekiwane 
od lat remonty dróg 
powiatowych

Budżet na rok 2021 radni 
przyjęli na sesji Rady Gminy 
Domaniów 29 grudnia, która 
odbyła się on line. Zakłada on 
dochody i wydatki na dokład-
nie tym samym poziomie - 31 
338 764, 65 zł. Z tego dochody 
bieżące to 27 888 531,25 zł, 
a majątkowe 3 450 233,00 zł. 
Zgodnie z przedstawionym 
planem na koniec 2021 roku 
zadłużenie gminy wyniesie 
10 304 764,25 zł. Na obsługę 
długu samorząd przeznaczy 
274 tys. zł, a spłata wcześniej 
zaciągniętych zobowiązań 
z tytułu kredytów oraz emi-
sji papierów wartościowych 
w kwocie 2 mln zł sfinanso-
wana zostanie przychodami 
z emisji papierów wartościo-
wych w tej samej kwocie.

Jak zawsze najwięcej pie-
niędzy budżetu pochłonie 
oświata i wychowanie - pra-
wie 10,7 mln zł. Nieco ponad 
3,1 mln zł zaplanowano na 
wydatki związane z admi-
nistracją i prawie 3,3 mln zł 
na „gospodarkę komunalną 
i ochronę środowiska”, w tym  
rozbudowę sieci kanaliza-
cyjnej dla Domaniowa (etap 
I), a także program poprawy 
jakości powietrza poprzez mo-
dernizację systemów ogrze-
wania”. 

   Ponad 1,5 mln zł prze-
znaczono na dział „kultura 
i ochrona dziedzictwa naro-
dowego”, gdzie ponad 800 
tys. zł to wydatki związane 
z kontynuacją budowy świe-
tlic wiejskich w Gęsicach, 
Grodziszowicach, Teodoro-
wie, Wyszkowicach i Pisko-
rzówku. 

Prawie 2, mln zł samorząd 
przeznaczył też na „kulturę 
fizyczną”, gdzie zdecydowana 
większość, bo ponad 1,7 mln, 
to pieniądze zarezerwowane 
na budowę strzelnicy w Do-
maniowie (przypominamy - 
inwestycja ta była planowana 
w roku 2020, samorząd do-
trzymał nawet na ten cel dota-
cję, wykonał projekt i wyłonił 
w przetargu wykonawcę zada-
nia, ale nie uzyskał w wyma-
ganym terminie pozwolenia na 
budowę i musiał zrezygnować 
z realizacji zadania). 

Przy uchwalaniu budżetu 
radni nie dyskutowali i nie 
mięli pytań, bo - jak powie-
dział prowadzący obrady 
przewodniczący Rady Gminy 
Domaniów Zdzisław Żygadło 
- temat został dokładnie omó-
wiony na obradach komisji 
wspólnej. 

Jednogłośnie przyjęto 
przedstawiony projekt bu-
dżetu na rok 2021. 

 � Nowe plany 
i inwestycje 

Do sprawy inwestycji i wy-
datków na ten cel wrócił jed-

nak wójt Wojciech Głogulski, 
przedstawiając sprawozdanie 
z działalności między sesjami. 
Podziękował radzie za przy-
jecie rozliczenia finansowego 
gminy na rok 2021. 

- Jak sami wiecie, jego 
przygotowanie wymagało 
naprawdę bardzo dużego wy-
siłku i cierpliwości - mówił. 
- Dziękuję za wnioski złożone 
do budżetu i inspiracje, które 
dzięki wam zostały ujęte, 
a przyczyniły się do rozwoju 
naszej gminy.

Słowa uznania złożył też 
skarbnikowi i pracownikom 
gminy, którzy brali udział 
w przygotowaniu budżetu: 

- Wchodzimy w nowy rok. 
Jest to nasza druga kaden-
cja, ale budżet przyjmujemy 
w oparciu o dane, którymi 
dysponujemy od listopada. 
Nasza rzeczywistość zmienia 
się jednak bardzo dynamicz-
nie. Praktycznie na każdej 
sesji dokonujemy zmian bu-
dżetu. To jednak świadczy 
tylko o tym, że jako gmina 
jesteśmy skuteczni w pozyski-
waniu środków zewnętrznych, 
że dążymy do zwiększenia 
dochodów, realizacji jak naj-
większej liczby inwestycji, 
na które może sobie pozwolić 
nasz samorząd przy docho-
dach, które posiadamy. Jestem 
pewien, że w roku 2021 nasz 
budżet też będzie się zmieniał 
w stosunku do tego, który 
przyjęliśmy, bo podpisaliśmy 
kolejne umowy i złożyliśmy 
kolejne wnioski o dofinan-
sowania.

Dodał też, że mimo pan-
demii koronawirusa, która 
dotyka każdego, gmina stara 
się zrobić jak najwięcej. Nie 
wstrzymuje działań i planuje 
zrealizować wszystkie roz-
poczęte inwestycje pomimo 
tego, że wpływy do budżetu 
są mniejsze.

Co więcej, gmina zamierza 
w tym roku rozpocząć też 
nowe inwestycje. Po kilku 
próbach w końcu wyłoniono 
wykonawcę na dokończenie 
budowy świetlic wiejskich 
w pięciu miejscowościach (sa-
morząd zamierzał zrealizować 
to zadanie w roku minionym, 
ale mimo kilku ogłoszonych 
przetargach, nie udało się zna-
leźć wykonawcy za pożądaną 
kwotę). 

- Powiem z nieukrywaną 
satysfakcją, że chociaż byłem 
krytykowany za to, że przy 
budowie świetlic od dłuższe-
go czasu nic się nie dzieje, 
dziś dzięki temu, że byliśmy 
zdeterminowani i dokładnie 
liczyliśmy koszty, zaoszczę-
dzimy 860 tys. zł - poinfor-
mował wójt i przypomniał, 
że w pierwszym ogłoszonym 
przetargu na dokończenie 
budowy świetlic najniższa 
zaproponowana cena to było 
- 339 tys. W drugim spadła 
do 229 tys zł, a w trzecim 
uzyskano cenę 86 tys. zł. - 
Oczywiście mogliśmy wydać 
pieniądze zaproponowane 
w pierwszym przetargu, ale 
gdyby tak się stało, nie zre-
alizowalibyśmy wielu innych 
zadań. Uważam, że warto było 
poczekać i dalej będę kierował 
się tego typu metodami wybo-
ru i realizacji inwestycji. 

Przypomniał też m.in., że 
samorząd wyremontował kil-
ka dróg w Piskorzówku, Do-
maniowie i Goszczynie. Zło-
żył kolejne wnioski do Urzędu 
Marszałkowskiego, w ramach 
funduszu inicjatyw samorzą-
dowych, o dofinansowania na 
kolejne. Gmina chce też pozy-
skać z Narodowego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospo-
darki Wodnej ponad 7, 8 mln 
zł na termomodernizację szkół 
w Wierzbnie, Domaniowie 
i Goszczynie. Zamierza rów-
nież wystąpić z wnioskiem 
o dofinansowanie na remont 
szkół w Wierzbnie i Domanio-
wie do Urzędu Marszałkow-
skiego w ramach RPO. Jako 
lider projektu realizowanego 
z ośmioma samorządami po-
zyskał ponad 8 mln zł na wy-
mianę „kopciuchów”. Z tego 
wysokość grantu przypada-
jącego na gminę Domaniów 
to 935 tys. zł na lata 2020-
21. Na podstawie wniosków 
złożonych i rozpatrzonych 
w roku minionym, w tym 
roku dofinansowana zostanie 
wymiana 28 nieekologicznych 
źródeł ogrzewania. Program 
jest kontynuowany, więc od 
połowy stycznia przyjmowane 
są kolejne wnioski.

Wojciech Głogulski przy-
pomniał też o kontynuacji 
programu usuwania azbestu. 
W 2020 roku z tereny gminy 
usunięto 61 ton, na co gmina 
otrzymała dofinansowanie 
w wysokości 85% z WFO-
ŚiGW z 48 tys. zł wydanych 
na ten cel. W tym roku miesz-
kańcy już zadeklarowani chęć 
usunięcia 85 ton azbestu.

Gmina ogłosiła także prze-
targ na budowę kanalizacji 
- tranzytu z oczyszczalni ście-
ków z Wierzbna do Domanio-
wa, W pierwszym etapie ma 
być podłączonych do kanali-
zacji kilkadziesiąt posesji. Sa-
morząd zakłada, że inwestycja 
będzie kosztowała niespełna 
5 mln zł. Na jej realizację 
pozyskano dofinansowanie  
2 mln z funduszy europejskich 
i 2,5 mln z funduszu inicjatyw 
samorządowych. By inwesty-

cja mogła być kontynuowana 
w kolejnych etapach, gmina 
zamierza jeszcze w tym roku 
złożyć wniosek o kolejne 
dofinansowanie na przyłą-
cze do kanalizacji kolejnych 
miejscowości - Polwicy i Pi-
skorzówka oraz dalszej części 
Domaniowa. 

Zdaniem wójta kolejnym 
sukcesem jest pozyskanie 500 
tys. zł na samochód, którym se-
niorzy, mający problemy z po-
ruszaniem się i osoby z niepeł-
nosprawnościami zamieszkałe 
na terenie gminy, będą mogły 
osiem razy w miesiącu skorzy-
stać z bezpłatnego transportu 
do lekarza, urzędu itp. 

 � Sami muszą 
o siebie zadbać

Radnych interesował jednak 
powracający jak bumerang 
temat remontów dróg powia-
towych przechodzących przez 
gminę Domaniów. 

Jarosław Janik dopytywał 
m.in., czy został złożony 
wniosek na modernizację 
drogi w Swojkowie. - My jako 
gmina swoje drogi remontuje-
my, w przyszłym roku chcemy 
wyremontować w Kończy-
cach, Skrzypniku i tę przy 
świetlicy w Swojkowie, która 
należy do naszej gminy. Na 
drogi powiatowe, niestety, nie 
mamy wpływu - tłumaczył 
wójt. - Już raz na jednej z sesji 
powiedziałem, co myślę na 
temat zarządzania powiatem. 
Możemy apelować, przeka-
zywać pieniądze, ale to tyle. 
Dlatego jeżeli będziemy po-
siadali środki i jeżeli się uda, 
a taki mamy cel, to będziemy 
działać tak jak w przypadku 
Wierzbna, gdzie wystąpiliśmy 
do powiatu o przekazanie nam 
zadania przebudowy chodnika 
i będziemy przyjmować od 
nich konkretne odcinki - czy 
to dróg czy to chodników, 
a potem realizować je we wła-
snym zakresie. Skoro powiat 

nie może sobie poradzić, to 
my sobie poradzimy z tymi 
zadaniami. Na tą chwilę nie 
mogę jednak powiedzieć, czy 
droga w Swojkowie zostanie 
wyremontowana, bo na nasze 
nieszczęście władze powiatu 
mamy, jakie mamy. Poza tym 
uważam, że lepszym rozwią-
zaniem jest przejmowanie 
zadania od powiatu i samo-
dzielne realizowanie, niż 
przekazywanie im dotacji, bo 
jeżeli popatrzymy na przetar-
gi, które rozstrzygane są przez 
nasz urząd, to kwoty, które 
my uzyskujemy, są trochę 
niższe niż te, które uzyskuje 
powiat. Wtedy też my mamy 
wpływ na to, jak zadanie jest 
realizowane. 

Wójt przypomniał realiza-
cję remontu drogi powiatowej 
w Piskorzowie, gdzie gmina 
dołożyła większą kwotę niż 
powiat, a mieszkańcy mięli 
pretensję nie do powiatu, tylko 
do wójta. - Wolę więc realizo-
wać te zadania we własnym 
zakresie i ponosić odpowie-
dzialność za to, co robimy, 
a nie przekazywać pieniądze 
i nie mieć wpływu na to, jak 
te zadania są realizowane i - co 
najważniejsze, za jaką kwotę 
- podsumował wójt. 

Radny Dawid Pożarycki 
dopytywał o zgłaszany już 
przez niego problem bra-
ku lampy oświetleniowej 
w ciągu drogi powiatowej  
1594 D przy działce nr 11. 
Ale i w tym przypadku zda-
niem wójta wiele zależy od 
powiatu, bo samo załatwienie 
pozwolenia na budowę, które 
wydaje starostwo powiatowe, 
wymaga kilku miesięcy. - Nie-
stety, starostwo mamy, jakie 
mamy - powtórzył. - Obecnie 
odrzucono nam zgłoszenie 
na montaż dwóch lamp so-
larnych, które chcieliśmy 
zamontować, by sprawdzić, 
czy to dobre rozwiązanie. 
Starostwo uznało jednak, że 
na postawienie takiej lampy 
wymagany jest projekt i po-
zwolenie na budowę. Wiemy, 
że w innych wydziałach bu-
downictwa, z uwagi na to, że 

nie budujemy linii zasilającej, 
na ustawienie lamp solarnych 
wystarcza jedynie zgłoszenie. 
W Starostwie Powiatowym 
w Oławie - nie. Jeżeli więc 
popatrzymy na rozbudowę 
oświetlenia ulicznego, które 
miało miejsce w Domanio-
wie, Kucharach czy innych 
miejscowościach, to na po-
stawienie 5 czy 6 lamp trzeba 
będzie 1,5 - 2 lata. Dla mnie 
to kuriozum i niedopuszczalna 
sytuacja, ale tak to wygląda. 

Radnego Pożaryckiego in-
teresowało też to, na jakim 
etapie jest planowany remont 
dróg z Polwicy do Brzezimie-
rza przez Kuny i z Polwicy do 
Kończyc przez Domaniów. 
Wójt wyjaśnił że wnioski na 
ich dofinansowanie są już zło-
żone ale jeszcze nie ma listy 
rankingowej i nie wiadomo, 
na które zadania i w jakiej 
kwocie gmina otrzyma dofi-
nansowania. Już jednak wia-
domo, że z realizacją odcinka 
drogi z Kun do Brzezimierza 
może być problem.  Głogulski 
twierdzi, że po tym, jak na 
prośbę mieszkańców przed-
stawił plan remontu dróg na 
terenie gminy, wspominając 
przy tym, że chce pozyskać 
na ten cel dofinansowanie, 
zarówno radni jak i sołtysi 
nie zgłaszali sprzeciwów. Po 
zebraniu wiejskim w Kunach 
okazało się jednak, że miesz-
kańcom Kun pomysł budowy 
drogi prowadzącej przez ich 
miejscowość do Brzezimie-
rza się nie podoba i są temu 
przeciwni. W tej sytuacji 
w listopadzie gmina zwróciła 
się do sołectwa o odpowiedź 
na piśmie. 

- Nie chciałbym dopuścić 
do sytuacji, że uzyskamy 
dofinansowania, a staramy 
się o kwotę 3 mln zł, a miesz-
kańcy będą protestować prze-
ciwko przebudowie tej drogi 
- tłumaczył wójt i dodał, że 
według niego to szansa na 
rozwój gminy, bo droga służy-
łaby wszystkim, także miesz-
kańcom Kun, ale rozumie też 
ich i jeżeli nie zgodzą się na 
budowę, to trzeba będzie się 
zastanowić, jak rozwiązać 
ten problem. Kontynuując 
swoją wypowiedź wyjaśnił, że 
gmina chce i może obecnie re-
montować drogę z Polwicy do 
Brzezimierza przez Kuchary, 
ponieważ była to droga polna 
i starostwo na wniosek gminy 
w minionym roku ją oddało. 
Gmina chciała też przejąc 
od starostwa drogę w Doma-
niowie, ale w tym przypadku 
Starostwo Powiatowe w Oła-
wie odmówiło. Odnosząc się 
więc do tej sytuacji i pytania 
radnego Wojciech Głogul-
ski dodał: - Będziemy brali 
sprawy w swoje ręce i starali 
się przejmować od starostwa 
kolejne drogi, składać wnioski 
i pozyskiwać środki na ich 
remonty, bo innego wyjścia 
nie ma. Jak to mówią - umiesz 
liczyć, licz na siebie - więc jak 
chcemy, by w naszej gminie 
się poprawiło, myślmy o tym, 
że sami damy radę, w stronę 
powiatu nie ma nawet co spo-
glądać, szkoda czasu. Trzeba 
samemu brać się do roboty.

Wioletta KamińsKa 
wkaminska@gazeta.olawa.pl

Umiesz liczyć, licz na siebie

Wojciech Głogulski po raz kolejny bardzo krytycznie wypowiadał się na temat współpracy gminy 
Domaniów ze Starostwem Powiatowym
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Oława 
Było warto! 

Miss Dolnego Śląska 
Nastolatek, Miss Gracji 
i Elegancji i III Wicemiss 
Polski Nastolatek. 
Zakończyła się niezwykle 
udana przygoda Joanny 
Nabiałczyk z konkursem 
piękności

Ma 19 lat i jest uczennicą 
Liceum Ogólnokształcącego 
nr 1 im Jana III Sobieskiego 
w Oławie. Chodzi do klasy 
o profilu biologiczno-che-
micznym. Przez 10 lat tań-
czyła w balecie, trenowała 
również pole dance i taniec 
towarzyski.

- Uwielbiam jeździć na nar-
tach - opowiadała na początku 
swojej przygody z konkursem 
miss. - Bardzo dobrze czuję 
się przed obiektywem i chcia-
łabym spróbować swoich sił 
w modelingu. Moją pasją jest 
również fotografia, jestem 
laureatką kilku konkursów 
w tej dziedzinie. Idealna miss 
to osoba pozytywna, o wyso-
kiej kulturze osobistej i po-
siadająca takt. Inspirują mnie 
osoby, które poświęcają się 
swoim pasjom, dążą bacznie 
do celu i te, które potrafią 
dzielić się szczęściem z in-
nymi. Moim największym 
marzeniem jest to, aby zawsze 
mieć możliwości, by spełniać 
marzenia. 

Jedno z nich niewątpliwie 
się spełniło. 18 września zo-
stała Miss Dolnego Śląska 
Nastolatek, a koronę wręczo-
no jej podczas uroczystej gali 
na Stadionie Wrocław. - Jest 
to dla mnie przede wszyst-
kim ogromne wyróżnienie 
i zaszczyt - mówiła tuż po 
gali. - Cieszę się bardzo, 
że będę reprezentować na-
sze miasto i województwo 
w ćwierćfinale w ramach Miss 
Polski. Nie spodziewałam 
się tego zwycięstwa zupeł-
nie. Było to dla mnie i dla 
moich najbliższych wielkie 
zaskoczenie. Wśród dziew-
czyn z mojej kategorii sama 
widziałam kilka faworytek, 
więc tym bardziej zdobycie 
najwyższego tytułu było dla 
mnie miłym zaskoczeniem. 

Zawsze pragnęłam spróbować 
swoich sił na prawdziwym 
wybiegu, a dzięki konkursowi 
mogłam tego doświadczyć. 

Ta przygoda nie zakończyła 
się jednak we wrześniu. Dzię-
ki zwycięstwie na szczeblu 
regionalnym Asia otrzyma-
ła możliwość uczestnictwa 
w konkursie Miss Polski Na-
stolatek, który również za-
kończyła z dużym sukcesem. 
Została III Wicemiss Polski 
Nastolatek 2020 i zdobyła 
tytuł Miss Nastolatek Gracji 
i Elegancji 2020. 

- Od kiedy pamiętam, gdy 
tylko nadarzyła się okazja, 
oglądałam konkursy piękności 
- mówi dziś. - Ten świat i sama 
telewizja ciekawiły mnie 
i wydawały się być nieosią-
galne. Samo zgłoszenie się do 
konkursu było moją, bardzo 
przemyślaną decyzją. Myślę, 
że udział w takiej przygodzie 
każdemu gwarantuje nowe, 
cenne doświadczenia, wiele 
wyzwań i emocji. Zapamię-
tam go bardzo pozytywnie! 

Pytana o to, czy wciąż 
chciałaby na poważnie zwią-
zać się z modelingiem, od-
powiada: - Mam nadzieję, 

że w przyszłości modeling 
pozostanie moim hobby, tak 
jak jest obecnie. Konkurs 
utwierdził mnie w przekona-
niu, że chciałabym powiązać 
swoje dalsze życie z telewizją 
i dziennikarstwem. Cieszę się, 
że mogłam poznać ten świat 
„od kuchni”. Tak naprawdę 
dzięki temu znalazłam drogę, 
która mnie inspiruje i ciekawi. 
Teraz wiem, że będą ją podą-
żać. Czuję, że konkurs dał mi 
wiele perspektyw i możliwo-
ści. Otrzymałam pełen bagaż 
doświadczeń, który z pewno-
ścią wykorzystam. 

- Było warto? 
- Oczywiście, że tak! Nie 

potrafię zliczyć, ile marzeń 
spełniłam w trakcie ostatnie-
go roku. Niczego nie żałuję 
i jestem z siebie dumna. Tak 
jak wspomniałam wcześniej, 
to doświadczenie, które za-
procentuje w przyszłości. Wy-
daje mi się, że największym 
wyzwaniem wbrew pozorom 
był pierwszy casting do kon-
kursu regionalnego. W ko-
lejnych etapach stres zmienił 
się w ekscytację. Czerpałam 
wielką radość z tego, że mogę 
tam być! 

Konkursy miss wzbudzają 
dziś sporo kontrowersji ze 
względu na fakt, że ocenia się 
w ich trakcie przede wszyst-

kim urodę, a w dalszym etapie 
osobowość, co może być 
odbierane jako bardzo po-
wierzchowne. Jak podchodzi 

do tego Joanna Nabiałczyk? 
- Jury i organizatorzy obser-

wują nas już od momentu wy-
słania zgłoszenia czy przejścia 
castingu - odpowiada. - Śledzą 
nasze media społecznościowe 
i od początku wyrabiają so-
bie opinię na nasz temat. Na 
samym zgrupowaniu przed 
ogólnopolską galą finałową, 
w trakcie przymiarek, sesji 
zdjęciowych, nagrań do te-
lewizji czy prób choreogra-
ficznych towarzyszyli nam 
i rozmawiali z nami. Często 
widzieli nas bez makijażu, co 
dla przeciwników takich kon-
kursów może być zaskakują-
ce. Przy organizacji pracuje 
wiele wspaniałych i silnych 
kobiet, które inspirują i udo-
wadniają, że ta przygoda 
może określić naszą drogę 
zawodową, a nawet stać się jej 
najważniejszym czynnikiem. 
Uważam, że warto sięgać po 
marzenia, więc jeśli ktoś się 
zastanawia, czy spróbować 
wziąć udział, to odpowiadam, 
że tak. Wysłanie zgłoszenia 
nic nie kosztuje, a może być 
początkiem jednej z najpięk-
niejszych przygód w życiu. 
Nigdy nie warto się poddawać 
i zawsze trzeba wierzyć w sie-
bie i swoje możliwości.

Kamil Tysa 
ktysa@gazeta.olawa.pl

Jestem z siebie dumna. 
Nie zliczę, ile marzeń spełniłam

Joanna Nabiałczyk tuż po ogłoszeniu, że została Miss Gracji i Elegancji

Najpiękniejsze nastolatki w Polsce. Z lewej - Joanna Nabiałczyk z Oławy
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 ˮ - Skąd zwierzęta w twoim życiu?

- Były od zawsze. Rodzi-
ce wychowywali mnie w taki 
sposób, żebym była związana 
ze zwierzętami, żebym wie-
działa, że trzeba je szanować. 
W domu, w Ratowicach, gdzie 
teraz mieszkam z mamą i bra-
tem, zawsze mieliśmy zwierzęta. 
Bywało, że ja też „coś” przy-
niosłam z ulicy, ale rodzice nie 
wściekali się o to. Wychowywa-
na byłam w miłości do zwierząt. 
Zawsze miałam koty. 14 lat 
temu adoptowaliśmy suczkę Olę 
ze schroniska we Wrocławiu. 
Niestety, już odeszła. Pół roku 
temu adoptowałam od pana 
Polita psiaka, którego nikt nie 
chciał. Spędził w przytulisku 
w Zakrzowie półtora roku, jest 
po przejściach, ma wybite oko, 
ogon obcięty, bliznę na szyi 
i bardzo boi się mężczyzn. Tro-
chę pracy musieliśmy w niego 
włożyć. Nazywa się Mały, ma 
jakieś 7-8 lat. Oprócz niego mam 
jeszcze 3 koty.

 ˮ - Skoro masz tyle własnych, to 
skąd pomysł, aby jeszcze innym 
zwierzętom pomagać?

- Działa na mnie, jak jakiś 
zwierzak jest chory, potrzebuje 
pomocy. Nie potrafię przejść 
obojętnie. Zawsze staram się 
coś zrobić. 

 ˮ - Można też skupić się na pomaganiu 
ludziom, którzy tego potrzebują.

- Można, ale wybrałam zwie-
rzęta, bo... one nie mają głosu 
i nie potrafią same poprosić 
o pomoc. Człowiek może się 
zwrócić do jakiejś organizacji, 
do innych, a zwierzę nie powie, 
że coś boli, że jest źle. My mu-
simy być ich głosem i wziąć za 
nie odpowiedzialność

 ˮ - Gdzie pracujesz na co dzień?

- Na hali sportowej w Siechni-
cach jako recepcjonistka, ale jed-
nocześnie robię kurs w kierunku 
treserki psów i behawiorystki. 
Miał to być kurs stacjonarny, 
ale wiadomo, pandemia, więc 
jest online. 

 ˮ - Co ci da ten kurs?

- W przyszłości chciałabym 
pracować jako behawiorystka, 
ale ten kurs daje mi też dużo, 
jeżeli chodzi o pracę w oławskim 
przytulisku. Jeżeli przyjeżdża 
jakiś problemowy psiak albo 
agresywny, to już wiem, jak 
z nim pracować. 

 ˮ - W jaki sposób trafiłaś do oławskiego 
przytuliska?

- Bardzo długo się przymie-
rzałam do wolontariatu. Nie-
stety, żaden ze znajomych nie 
miał czasu, bądź też nie chciał 
gdzieś jeździć, więc sama roz-
glądałam się za jakimś przytuli-
skiem w okolicy. Postanowiłam 
przyjechać do oławskiego na 
pierwszy spacer. Byłam totalnie 
zielona, nie wiedziałam co i jak. 
To było ponad 2 lata temu. Po 
pierwszym spacerze zostałam 
na stałe, tak mi się spodobało. 
Zobaczyłam, jak te wszystkie 
psiaki są wdzięczne, jak doce-

niają nawet te 15 minut spaceru, 
jaką mają radość z kontaktu 
z człowiekiem. 

 ˮ - Do przytuliska musisz przyjechać 
z Ratowic, czasem nawet w niedzielę 
rano, kiedy znajomi jeszcze cieplutko 
śpią. Bywa, że jest zimno lub pada. 
Jakieś poświęcenie w tym jest. Co ci 
do daje? 

- Sprawia mi to dużą radość, 
satysfakcję. Czuję się naprawdę 
super po takich dwóch godzinach 
tutaj. Kocham zwierzęta i pracę 
z nimi, więc dla mnie to jest 
czysta przyjemność, gdy mogę 
pomóc im nawet tylko swoją 
obecnością.

 ˮ - Wielu naszych czytelników 
niedawno wzruszało się twoją bajką 
o Rico, cudownym psie, który po 6 
latach wreszcie znalazł swój dom. 
Internauci udostępniali to sobie. Było 
mnóstwo lajków, uśmiechów. Skąd 
pomysł, aby w ten sposób, czyli za 
pomocą bajek, opisywać historie 
bezdomnych psów i szukać dla nich 
domów? 

- Bajki zaczęły się od Porto. 
Jego imię skojarzyłam z Portu-
galią, z wakacjami. A ponieważ 

jest bardzo ruchliwy, żywiołowy, 
pomyślałam sobie, że może by 
wymyślić jakąś nietypową rekla-
mę tego psiaka i fajnie napisać 
ogłoszenie, że jest do adopcji. 
Co ten Porto z Portugalii mógłby 
robić, skoro jest taki energiczny? 
Albo tancerz, albo surfer. No 
i tak krok po kroku powstała 
historia Porto-surfera. Potem 
poszło. Porto, Rico, Hubert, Oti, 
Ludwik... Oni już mają swoje 
bajki. Rico - mój ulubieniec - 
nawet ma już swojego nowego 
właściciela. 

 ˮ - Podobno podchwycił on tę historię 
z bajki i też nazywa go dyrektorem?

- Tak. Pan Andrzej mówi na-
wet, że on sam pełni teraz skrom-
ną funkcję sekretarza, a Rico jest 
dyrektorem. Prowadzę swojego 
bloga o psach z przytuliska, 
robię im różne zdjęcia. Kiedyś 
Rico dostał czerwoną chustę 

na szyję i wyglądał jak kowboj. 
Zaczęliśmy mówić do niego 
Rico-Kowboj. Potem napisałam, 
że na tle wszystkich psiaków 
wygląda jak dyrektor, bo jest 
taki postawny, największy, więc 
przyjęło się, że Rico jest dyrek-
torem przytuliska. Miał nawet 
na kojcu stosowną tabliczkę 
„Gabinet dyrektora”. Tego psa 
poznałam 2 lata temu. Był wtedy 
rozbrykany, potrafił skoczyć do 
innych, był nerwowy. Stopniowo 
jednak zaczął się zaprzyjaźniać 
z innymi psami, jeździł z wolon-
tariuszami na kursy posłuszeń-
stwa, co mu dużo dało. To był 
mój ulubieniec. Na pierwszym 
spacerze wywrócił mnie i cią-
gnął po ziemi na smyczy. Jak na 
sankach. Skakał na mnie. Po tym 
pierwszym spacerze powiedzia-
łam, że więcej go nie wezmę. 
Ale gdy przyjechałam kolejny 
raz, wszystkie psiaki były już 
wyprowadzone, został tylko... 

Rico. Co zrobić, idę z nim. 
Również to spotkanie było tro-
chę straszne, ale już nie tak 
bardzo. Dziewczyny z  przytu-
liska podpowiedziały, jak z nim 
pracować, jak go prowadzić, na 
co pozwalać. Zadziałało. Został 
moim ulubieńcem. Co 2-3 dni 
przyjeżdżałam do niego. Raz 
spędził nawet u mnie weekend. 

 ˮ - Rico wreszcie dostał nowy dom, ale 
ty straciłaś przyjaciela. I co poczułaś? 
Najpierw ulgę czy żal?

- Najpierw była obawa, czy 
sobie z nim poradzą, bo Rico to 
jest jednak trochę wymagający 
pies, musi mieć doświadczone-
go opiekuna. Była obawa, czy 
nie wróci, bo już parę razy był 
w adopcji i wracał. Ludzie nie 
dawali rady. Po dwóch tygo-
dniach dostawaliśmy telefon, że 
Rico zagryzł kota albo że ucieka 
przez ogrodzenie i biega po całej 

wsi. Więc najpierw był strach, 
ale potem, gdy dostawaliśmy 
wiadomości, że jest wszystko 
w porządku, zaczęłam się cie-
szyć. Jak pojechałam do pana 
Andrzeja, jego nowego właści-
ciela, i zobaczyłam, że Rico ma 
jak król, że jest zaopiekowany, 
posłuszny, że wywiązała się 
między nimi więź, to już była 
ulga, satysfakcja, że moja praca 
nie poszła na marne. Po 6 latach 
wreszcie ma dom, na który 
tak czekał. Oczywiście troszkę 
pusto teraz jest w przytulisku, 
bo zawsze w tym pierwszym 
kojcu wybiegał na powitanie, 
cieszył się. Ciężko się jeszcze 
przyzwyczaić, że go nie ma, ale 
tu absolutnie nie ma żadnego 
żalu, tylko sama radość, że tak 
się to skończyło.

 ˮ - Jak ludzie reagują na te „psie 
bajki”? 

- Podoba im się, udostępniają 
je w mediach społecznościo-
wych. Trzeba wspomnieć, że 
każda z tych bajek jest inspi-
rowana charakterem psa i jego 
prawdziwymi przeżyciami. Oti 
w mojej bajce przez wiele lat 
był zamknięty w wieży, a ten 
prawdziwy całe swoje życie 
spędził zamknięty w kojcu i stąd 
jego nieufność, agresja. Hubert 
w mojej bajce jest leśniczym, 
a naprawdę został znaleziony 
w lesie. Jest bardzo lękliwym 
pieskiem. Gdy tylko otwierało 
się kojce, potrafił się zsiusiać pod 
siebie, trząsł się, nie chciał jeść. 
Teraz już się trochę rozkręcił. 
Musi być po przejściach, które 
pozostaną zagadką. Więc te bajki 
do końca wcale nie są takimi 
bajkami. W ten sposób chcę 
trochę o nich opowiedzieć, także 
o ich charakterze. Zresztą gdyby 
ktoś był zainteresowany adopcją 
Hubercika, chętnie pomogę przy 
nim, bo on wymaga pracy. Znam 
go bardzo dobrze. 

Psia bajkoPisarka: - Bo one nie mają głosu  
i nie potrafią same poprosić o pomoc

Małgorzata Rusińska, Beata Przystawska i Anna Smulska z suczką Matyldą
Dziewczyny mimo dużego mrozu wpadły w niedzielę do przytuliska, 
aby wyprowadzić psiaka na spacer

Nie wszyscy w Oławie widzą, że tuż przy oczyszczalni ścieków znajduje przytulisko dla 
bezdomnych psów, bo z drogi tego nie widać. Obecnie jest w nim około 10 psiaków, a bywało 
i 30. Są pod fachową opieką Przychodni Weterynaryjnej Aksman (dwóch pracowników 
wymienia się, aby dwa razy dziennie któryś z nich pojawił się w przytulisku). 
- Wolontariuszy mamy tu około 10, takich stałych, którzy przychodzą regularnie - mówi 
pracownica przytuliska Beata Przystawska. - Są też wolontariusze, którzy sami albo 
z rodzinami przychodzą, aby zabrać jakiegoś psa na spacer. Są potrzebni, bo dzięki temu 
zwierzę nie przyzwyczaja się tylko do tych, którzy są tu na stałe, ale też do innych ludzi. Tu 
potem ułatwia adopcję. Kto chce, może przyjść - jak jest stabilny pies i mamy taką możliwość, 
dajemy go na spacer. Ci, którzy tu przychodzą, uczą się szacunku dla czworonogów. Ktoś, 
kto kocha zwierzęta, może zaoferować tu im pomoc i czas. Przy okazji sam uczy się, jak się 
wobec psa zachować, jak podchodzić do niego, uczy się komunikacji z nim.

- Powstanie naszego stowarzyszenia, to był krok naprzód dla przytuliska - mówi 
Małgorzata Rusińska ze Stowarzyszenia Wolontariuszy Przystanek Przytulisko Oława. - 
Prezesem jest Justyna Duszkiewicz, znamy się od wielu lat, przychodziłyśmy tu, ciągle 
nam się coś nie podobało, dużo było do naprawy, na własną rękę coś robiłyśmy, więc 
wreszcie postanowiłyśmy założyć stowarzyszenie, aby było łatwiej. Tworzy je grupka kilku 
osób. Ania Kawka, Justyna Duszkiewicz, Wojtek Duszkiewicz, Ola Sieradzka i ja - to jest 
taki rdzeń, ale przychodzą też inni, angażują się. W przytulisku ludzie zawsze dobrze 
adoptowali psy, bo jesteśmy blisko miasta. Dzieci przychodzą tu po szkole, mamy dużo 
wolontariuszy wyprowadzających psy. Pokochają je i potem zabierają, promują adopcję 
wśród znajomych. Od kiedy działa stowarzyszenie, sytuacja bezdomnych psów w Oławie 
na pewno się poprawiła. Dzięki zbiórkom stowarzyszenia udało się włożyć w remonty 
przytuliska około 100 tys. zł w ciągu ostatniego półtora roku. Gdy trafia do nas bezdomny 

Wzruszającą bajkę o psie Rico, który po 6 latach znalazł dom, publikowaliśmy tydzień 
temu. Dziś z jej autorką Anną Smulską - wolontariuszką oławskiego przytuliska  

dla bezdomnych zwierząt, współzałożycielką Jelczańskiego Stowarzyszenia  
na rzecz Zwierząt i przyszłą behawiorystką - rozmawia Jerzy Kamiński

RozMoWa
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 » - Kto mógłby wziąć Huberta?

- Tu musi być spokojny dom. 
Jeśli są w nim jakieś spokojne 
zwierzaki, to on się odnajdzie. 
Jest lękliwy, więc na spacerach 
może się zerwać i uciec. Trzeba 
go bardzo pilnować, trzeba 
też mieć dla niego dużo czasu 
i cierpliwości, żeby się otworzył.

 » - Jak wyobrażasz sobie swoją 
przyszłość za parę lat?

- Chciałabym mieć jakąś sta-
bilną pracę, jak tę w Siechni-
cach, a poza pracą dorabiać sobie 
jako behawiorystka.

 » - Jest rynek na kogoś takiego?

- Jest. W mojej okolicy widzę, 
że jest duże zapotrzebowanie 
na usługi behawiorysty i na 
hotel dla psów. Więc może 
w przyszłości własna działal-
ność gospodarcza jako hotel dla 
zwierząt... 

 » - Wiem, że nie wystarczyła ci praca 
w oławskim przytulisku i niedawno 
z koleżankami założyłyście 
w Jelczu-Laskowicach stowarzyszenie 
zajmujące się zwierzętami?

- To jest stowarzyszenie zwy-
kłe, w zarządzie są 3 osoby, 
w sumie jest nas 10, a prezesem 
jest Karolina Piech. Zaczęło się 
od tego, że na Facebooku znala-
złyśmy post o kotku, który od 2 
tygodni kręcił się koło pizzerii 
w Jelczu-Laskowicach. Pani 
pytała, czy ktoś byłby w stanie 
mu pomóc. No to napisałam, że 
mogę go zabrać do siebie, zba-
dam go, wysterylizuję na własny 
koszt i poszukam mu nowego 
domu. Zaczęły się komentarze 
od ludzi, że ten kotek został 
porzucony, a oni wiedzą nawet 
kto i kiedy. Jedna dziewczyna 
napisała, że może pomóc w tej 
sprawie, bo jest prawniczką. 

Druga, że może nam pomóc 
z karmą. I tak powstało sto-
warzyszenie - jak najbardziej 
z praktycznej potrzeby. Jak już 
temu kotkowi znalazłyśmy nowy 
dom, miałyśmy ze sobą kontakt 
i doszłyśmy do wniosku, że 
w J-L nie ma miejsca, gdzie te 
kociaki czy psiaki mogłyby zna-
leźć schronienie. Każda z naszej 
trójki działała dotąd na własną 
rękę, więc postanowiłyśmy połą-
czyć siły. Celem stowarzyszenia 
jest pomoc bezdomnym zwierzę-
tom, odławianie ich, leczenie, 
sterylizowanie, znajdowanie 
nowych domów. Chciałybyśmy, 
aby w Jelczu-Laskowicach po-
wstało profesjonalne przytuli-
sko. Na początek wystarczyłoby 
z 5 kojców, jakaś woliera dla 
kotów, barak.

 » - Bo na razie to...

- Zwierzęta trafiają do na-
szych domów, choć każda z nas 

ma przecież własne zwierzaki. 
Razem ze swoimi mam teraz 
6 kotów i psa, więc... Jeszcze 
mnie nie pogonili z domu, choć 
wiem, że niekiedy cierpliwość 
domowników jest wystawiona 
na próbę. Moja mama jednak ma 
bardzo dobre serce. Na początku 
się zdenerwuje, ale potem mówi: 
- No dobrze, to przywieź. 

 » - Jak sobie z tym wszystkim 
radzisz? Masz czas dla siebie? 
Bo to i praca w Siechnicach, 
i wolontariat w oławskim przytulisku, 
i stowarzyszenie w Jelczu-
Laskowicach, no i jeszcze ten kurs 
behawiorysty...

- Całe moje życie na pewno 
nie kręci się wokół zwierząt. 
Staram się zostawiać trochę dla 
siebie, aby móc się spotkać ze 
znajomymi czy gdzieś pojechać.

PSIA BAJKOPISARKA: - Bo one nie mają głosu 
i nie potrafi ą same poprosić o pomoc

- Jesteśmy przygotowani nawet na bardzo surowe zimy - mówi Beata 
Przystawska

Dziewczyny mimo dużego mrozu wpadły w niedzielę do przytuliska, 
aby wyprowadzić psiaka na spacer

pies, po dwóch tygodniach, jeżeli właściciel się nie zgłosi, jest kastrowany, sterylizowany 
i wydawany. Nie oddajemy takich, które mogą się nadal rozmnażać. Tu, jeżeli chodzi 
o miasto, sytuacja jest opanowana. W Oławie obecnie bardzo rzadko znajdzie się 
pies, który biega samotnie. Gdy ktoś chce oddać psa do przytuliska, to od razu go nie 
bierzemy, tylko najpierw próbujemy znaleźć nowego właściciela, dopóki ten pies jest 
jeszcze u kogoś w domu. Ludzie chcą oddać pieska, ale formalnie przytulisko jest dla 
bezdomnych zwierząt, więc mamy problem. Z drugiej strony jak się nim nie zajmiemy, 
on ostatecznie może trafi ć do lasu i będzie bezdomny. Więc pomagamy, robimy zdjęcia, 
promujemy w mediach społecznościowych, szukamy nowego domu.

Łatka wróżka zębuszka żyła 
w magicznej psiej krainie. 
Wszystkie szczenięta znały 
dobrą wróżkę i niecierpliwie 
czekały, aby przyleciała do 
nich, gdy tylko zaczynały 
zmieniać ząbki z mlecznych 
na stałe. Delikatna i piękna 
psinka z uroczo wystającym 
ząbkiem była znana w całej 
okolicy. Słynęła z dobrego 
serca i cudownego charak-
teru. Zawsze była uśmiech-
nięta i pomocna. Gdy jakiś 
szczeniak zgubił mleczne-
go ząbka, przylatywała na 
mieniących się skrzydłach, 
w czarującej sukni, i gratulo-
wała mu serdecznie. Wręczała 
mu własnoręcznie wykonany 
dyplom. Maluch wypowiadał 
wtedy życzenie, a spełniało 
się ono w przeciągu kilku 
dni. Czasami była częstowana 
kawałkiem ciasta i gorącą her-
batą przez rodziców malucha. 
Zabierała mleczny ząbek i od-

latywała w tylko sobie znanym 
kierunku. Zastanawiacie się 
pewnie, po co zbierała ząb-
ki? Łatka sprzedawała je na 
skupie, a zarobione monety 
przeznaczała na zakup jedze-
nia dla najbardziej potrzebu-
jących psiaków. Sama żyła 
bardzo skromnie przez to, że 
na pierwszym miejscu myślała 
o innych. Wolała oddać ciepły 
posiłek jakiemuś pieskowi 
w potrzebie, niż zjeść sama. 
Pewnego dnia wybrała się 
w podróż do innego miasta, 
ubrała magiczny strój i wzbiła 
się w powietrze. W planach 
miała odwiedzić 6 szczeniąt, 
które w jednakowym czasie 
zaczęły zmieniać zęby. W po-
łowie drogi zerwał się silny 
wiatr, zaczynało kropić, co 
było złą wiadomością, ponie-
waż jej skrzydła były bardzo 
delikatne. Wiatr stawał się 
coraz silniejszy i w pewnym 
momencie rozpętała się ulewa. 

Łatka z całych sił próbowała 
zachować równowagę, jednak 
jej skrzydła zostały tak prze-
moczone, że zaczęła spadać. 
Całe szczęście, że nie była 
zbyt wysoko i udało jej się 
upaść na trawę. Schowała się 
pod najbliższym drzewem 
i czekała, aż przestanie padać. 
Była zupełnie zdezoriento-
wana. Nagle podszedł do 
niej człowiek i wziął małego, 
przemoczonego psiaka na 
ręce. Tym sposobem mała 
czarodziejka trafi ła do Oław-
skiego Przytuliska. Łatka 
jest delikatnym i niewielkim 
pieskiem. Tym razem to nasza 
wróżka ma życzenie: Marzy 
o swoim domu i kochającej 
rodzinie. Być może w ramach 
podziękowania wysłucha ży-
czenia nowych opiekunów 
i je spełni?

(CK)

Bajka o Łatce

Hubert kiedyś był leśni-
czym, miał w sercu dużo 
odwagi i dobroci dla innych. 
Zawsze stawał w obronie słab-
szych, dokarmiał dziką zwie-
rzynę, dbał o swój las. Każdy 
mógł przyjść do jego leśnej 
chatki, zawsze był ugoszczony 
pyszną herbatką i owocami. 
Pewnego dnia Hubert usłyszał 
wołanie o pomoc, dochodzi-
ło z głębi lasu, w nieznanej 
mu dotąd części. Odważny 
psiak bez zastanowienia ruszył 
sprawdzić co się dzieje. Szedł 
dalej i dalej nasłuchując wo-
łania, aż zrobiło się zupełnie 
ciemno. Nagle głos odezwał 
się tuż za jego plecami, była to 
zła czarownica, która bardzo 
nie lubiła Huberta. - Znalazłeś 
się w mojej części lasu! Nikt 
nie ma prawa tu wchodzić, 
od dawna mi przeszkadzałeś, 
więc zwabiłam cię, a teraz 
rzucę na ciebie klątwę! Już 
nigdy nie będziesz taki odważ-
ny, będziesz bał się własnego 
oddechu i nigdy nikomu nie 
pomożesz! Tylko prawdziwa 
miłość i dom mogą zdjąć 
klątwę, ale nie masz na to 
szans! Jesteś zwykłym kun-
dlem! Czarownica zniknęła, 
a Hubert zasnął po zaklęciu 

na miękkim mchu. Gdy się 
obudził, było już jasno”trząsł 
się ze strachu, jego oddech 
stał się płytki i z przeraże-
niem obserwował wszystko 
dookoła. Nie był w stanie się 
ruszyć. Leżał tak kilka godzin, 
aż z daleka zobaczył tajem-
niczą postać. To jakiś Pan 
zbliżał się do niego, Hubert 
przestał oddychać i zacisnął 

mocno powieki. Nagle ciepłe 
ręce podniosły go do góry 
i obejrzały z każdej strony. Po 
chwili znalazł się w aucie, był 
zdezorientowany, co się dzie-
je, zamiast lasu widział dużo 
samochodów, ludzi i miasto. 
Gdy dojechali do Oławskiego 
Przytuliska, Hubert od razu 
schował się do budy, wyszedł 
z niej dopiero wieczorem, gdy 
nikogo już nie było. Inne psia-
ki próbowały go przekonać, że 
tutaj może czuć się bezpieczny 
i nikt go nie skrzywdzi, jednak 
Hubert do tej pory jest bardzo 
zlękniony i czeka na pełen 
miłości dom, który zdejmie 
z niego rzucone zaklęcie. 
A tak poważnie - Hubert jest 
bardzo bardzo lękliwym psem. 
Do adopcji może wyruszyć po 
dłuższym zapoznaniu na spa-
cerkach, i przede wszystkim 
do spokojnego domu, który 
będzie potrafi ł pracować z ta-
kim psiakiem, który będzie go 
mocno pilnował przed uciecz-
ką i który da mu dużo czasu. 
I dużo miłości. Wtedy Hubert 
znów będzie odważnym i ko-
chanym psem

(CK)

Bajka o Hubercie

Hubert

Anna 
Smulska
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 ˮ - Jak w tym trudnym okresie 
pandemii radzą sobie osoby 
z niepełnosprawnościami? 

- Warto zacząć od tego, że 
jest to grupa niejednorodna, 
bardzo zróżnicowana. Możemy 
mówić o osobach z niepeł-
nosprawnością intelektualną, 
psychiczną czy fizyczną. Po-
jawiają się zatem różne pro-
blemy i możliwość realizacji 
potrzeb na różnych poziomach. 
Bazując na obserwacji oraz na 
dotychczas przeprowadzonych 
rozmowach można wysnuć 
wniosek, iż pandemia mocno 
zachwiała poczucie bezpie-
czeństwa. Nie ma oczywiście 
jeszcze jednoznacznych badań 
dotyczących populacji osób 
z niepełnosprawnościami, dla-
tego będę się odwoływała do 
swojej praktyki, a nie do teorii. 

 ˮ - Wydaje się jednak, że poczucie 
bezpieczeństwa w jakimś stopniu 
straciliśmy wszyscy. 

- W swojej pracy spotykam 
się z różnymi ludźmi, także 
pełnosprawnymi, którzy mają 
zaburzenia lękowe. Widać  
doskonale, że okres pandemii 
znacząco wpływa na częstsze 
występowanie ataków pani-
ki. Przyszło nam się mierzyć 
z czymś nowym, stale towarzy-
szy nam więc poczucie niepew-
ności, zastanawiamy się nad 
tym, co będzie w przyszłości, 
czy zachorujemy, czy zachoruje 
nasza rodzina. Wpływa na to 
również utrudniony dostęp do 
służby zdrowia. Dlatego tak też 
to odczuwamy. 

 ˮ - Dla każdego z nas ta sytuacja jest 
czymś nowym, ale domyślam się, 
że osoby z niepełnosprawnościami 
mogły mieć więcej trudności ze 
zrozumieniem, co tak naprawdę 
się dzieje. Czy rolą psychologów 
było wytłumaczenie im tego 
wszystkiego? 

- Tak. W różnych placów-
kach, w których pracuję, pro-
wadzimy cykl zajęć psycho-
edukacyjnych. Stawiamy na to, 
by sięgać po rzetelną wiedzę, 
nie bazując jedynie na tym, co 
podają media. Nie mamy wpły-
wu na to, gdzie zaglądają nasi 
podopieczni, ale zdajemy sobie 
sprawę z tego, że część treści 
może być zmanipulowana, 
a część podana w taki sposób, 
który może generować panikę. 
Naszą rolą jest to, by mówić im 
prawdę, nie generując przy tym 
niepotrzebnych lęków. 

 ˮ - Osoby z niepełnosprawnościami 
również są narażone na fake 
newsy...

- ... i mają skłonność do nad-
interpretacji tego, co przeczyta-
ją. Chłoną komunikat w całości 
plus jeszcze dodają coś od 
siebie. Uczymy je interpretacji 
we właściwy sposób. 

 ˮ - Co zwracało pani uwagę w marcu, 
gdy pandemia na dobre zaczęła się 
rozkręcać w Polsce? 

- W tym okresie pracowałam 
głównie z osobami boryka-
jącymi się ze schizofrenią, 
z zaburzeniami afektywnymi 
dwubiegunowymi oraz ciężką 
depresją, i mogę powiedzieć, 
że w tej grupie pojawiało się 
nasilenie objawów. Chciała-
bym jednak uciekać od genera-
lizowania, bo nie u wszystkich 
tak było. Każdy z nas ma inną 
odporność psychologiczną. 
Część z nas posiada zaso-
by, które pozwalają poradzić 
sobie z daną sytuacją, a u 
części w wyniku pewnych 
doświadczeń ta odporność jest 
mniejsza. Naszym zadaniem 
jest rozmowa z nimi w taki 

sposób, by poczuli, że również 
mogą dać radę. 

 ˮ - Osoby z niepełnosprawnościami 
często przez sporą część swojego 
życia zmagają się z wykluczeniem 
społecznym. Takie miejsca jak 
Warsztaty Terapii Zajęciowej czy 
działająca w ramach Zakładu 
Aktywności Zawodowej restauracja 
„Chochelka” pozwalają im wyjść do 
ludzi, poczuć się ważną i potrzebną 
częścią grupy, zarobić pieniądze. 
To nowe życie zachwiała jednak 
pandemia. 

- Niestety, możliwość reali-
zacji potrzeby przynależno-
ści do grupy również została 
w pewnym momencie zablo-
kowane. Przez COVID-19 nasi 
podopieczni wypadli z rytmu 
przychodzenia na zajęcia. Izo-
lacja społeczna przyczyniła 
się do tego, że gdy wrócili do 
naszej placówki, potrzebowali 
dodatkowego czasu na ponow-
ną aklimatyzację. Wypadli też 
z możliwości funkcjonowa-
nia w grupie, na nowo trzeba 
więc było ich z tym oswajać, 
tłumaczyć, że każdy jest inny, 
ma inne poglądy, może się 
wypowiedzieć i zasługuje na 

szacunek. Przez jakiś czas żyli 
w mniejszym świecie, w ob-
rębie własnego domu, zatem 
potrzebowali ponownego wdro-
żenia. Należy też pamiętać, że 
w przypadku wielu osób zma-
gających się z problemami na-
tury psychicznej, fizycznej czy 
intelektualnej możemy mówić 
o reaktywności emocjonalnej. 
One często w nadmierny spo-
sób odbierają bodźce, mają 
niską odporność psycholo-
giczną i wysoką wrażliwość. 
To znacząco koreluje z tym, 
że pojawia się niepewność czy 
nawet stany depresyjne. I fak-
tycznie tak było. 

 ˮ - Jak wyglądał powrót do względnej 
normalności? 

- Niektóre osoby trzeba było 
motywować wcześniej telefo-
nicznie. Mówić im, że mogą 
wrócić do placówki, zachęcać, 
by przyszli. Bardzo często sły-
szeliśmy jednak, że się boją, po-
nieważ mogą się zarazić, przez 
co ich rodzina również zacznie 
chorować. Nie wszystko działo 
się więc od razu, to był proces. 
Oczywiście mamy też takich 
podopiecznych, którzy tylko 
czekali na sygnał i nie mogli 

się go doczekać. Podejście było 
bardzo różne, tak jak i u ludzi 
pełnosprawnych. Do dziś wielu 
z nas pracuje przecież w trybie 
zdalnym, bo lęk wciąż jest wy-
soki, a taka forma pozwala na 
zachowanie pewnego poczucia 
bezpieczeństwa. 

 ˮ - Rozmawiając o osobach 
z niepełnosprawnościami, które na 
przykład pracują w „Chochelce”, 
mamy na myśli dorosłych. Ich 
rodzice często są seniorami, należą 
więc do grupy najwyższego ryzyka. 
Rozumiem, że ten strach jest 
związany nie tylko z potencjalnym 
zakażeniem samego siebie, ale 
także swoich najbliższych. 

- I oni otwarcie o tym mówią. 
Przez cały czas jesteśmy w kon-
takcie z całymi rodzinami, które 
zdają sobie sprawę, że izolacja 
osoby z niepełnosprawnością 
nie działa na jej korzyść, ale 
z drugiej strony muszą kalkulo-
wać, więc nie ukrywają tego, że 
po prostu się boją. 

 ˮ - Wspomniała pani o wysokiej 
wrażliwości. Od razu pomyślałem 
o osobach z zespołem Downa, 

które uwielbiają okazywać uczucia, 
przytulać się i czuć bliskość drugiej 
osoby. Nagle jednak znalazły się 
w świecie, w którym cały czas są 
proszone o utrzymywanie dystansu. 

- To dla nich bardzo trudne, 
bo nagle możliwość realizacji 
naturalnej dla nich potrzeby 
została wstrzymana. Ten ko-
munikat „trzymaj dystans” nie-
którym osobom borykającymi 
się z różnymi zaburzeniami, 
wyjątkowo zapadł w pamięć. 
Do tego stopnia, że wielu z nich 
utrzymuje go aż przesadnie, 
siadając od drugiej osoby za 
daleko. A gdy ktoś próbuje 
przełamać ten dystans i nieco 
się zbliży, to ryzykuje, że spo-
tka się z bardzo emocjonalną 
i gwałtowną reakcją. Musimy 
więc nieustannie tłumaczyć, na 
jakim etapie pandemii jesteśmy 
i jakie środki powinniśmy sto-
sować, by czuć się bezpiecznie. 

 ˮ - Reakcje osób 
z niepełnosprawnościami 
są tożsame z odczuciami 
pełnosprawnych czy można znaleźć 
coś charakterystycznego tylko dla 
tej grupy? 

- Warto zaznaczyć, że te oso-
by często naśladują swoich 
terapeutów, czasami nawet 
idealizując ich postacie. Widzą 
w nich duży autorytet, więc 
jeśli zauważają na przykład, że 
terapeuta jest w masce, to przy-
pominają wszystkim innym, by 
też założyli. Niektórzy do dziś 
stanowczo mówią, że nie usiądą 
obok kogoś, kto nie zakrywa ust 
i nosa. Są też tacy, u których 
można zauważyć rys zaburzeń 
obsesyjno-kompulsywnych. 
Może się to objawiać tak, że 
tracą kontrolę nad tym, ile razy 
dziennie myją dłonie. Przy-
chodzą do placówki i czują, że 
muszą to robić przez cały czas. 
W swojej pracy spotkałam się 
z przypadkami, w których osoby 
z niepełnosprawnością nie po-
trafiły tej obsesji powstrzymać. 
Skórę na dłoniach miały już 
całą spierzchniętą, ale musiały 
sięgnąć po mydło po raz kolejny.

 ˮ - Dlaczego nasilił się akurat ten 
rodzaj zaburzeń? 

- Niektóre z nich już wcze-
śniej miały taki problem, a 
pandemia go tylko pogłębiła 
i uwypukliła. Musieliśmy więc 
przeprowadzić szereg psy-
cho-edukacyjnych rozmów, 
które miały doprowadzić do 
zrozumienia, że w ten sposób 
sobie nie pomagają, a wręcz 
przeciwnie - szkodzą. 

 ˮ - Co z rodzicami osób 
z niepełnosprawnościami? 
Wyobrażam sobie, że dla wielu 
z nich te godziny, które ich dziecko 
spędzało w „Tęczy”, były czasem, 
w którym mogli nieco odpocząć albo 
skupić się na pracy zawodowej. 

- Byliśmy z nimi w stałym 
kontakcie i część wprost prosiła 
o podanie im jakichś alternatyw 
spędzania czasu w domu. Nasi 
terapeuci przygotowywali im 
arkusze, wykreślanki i łami-
główki, by mogli czymś zająć 
swoje pociechy. Oczywiście 
oni też obawiali się o zdrowie 
swoje i swoich dzieci, więc 
dało się zauważyć tendencje 
do pojawiania się obniżonego 
nastroju, smutku i niepewności. 

 ˮ - Od niedawna oferujecie darmową 
pomoc psychologiczną. Proszę 
o tym opowiedzieć. 

- Stowarzyszenie Pomocy 
Dzieciom „Tęcza” w odpowie-
dzi na rosnące zapotrzebowanie 
zdecydowało się przystąpić do 
projektu, w ramach którego 
osoby z niepełnosprawno-
ściami oraz ich rodziny mogą 
otrzymać bezpłatne wsparcie 
psychologiczne za pośrednic-
twem kontaktu telefonicznego 
lub mailowego. Na system 
rodzinny patrzymy jak na jedną 
całość. Każdego z członków 
traktujemy jako jego waż-
ny element. To, że pojawiają 
się problemy u syna, może 
przekładać się na to, że nasili 
się tendencja do obniżonego 
nastroju u rodziców. Dlatego 
chcemy wspierać całe rodziny. 

 ˮ - Czy aby się zgłosić, trzeba być 
jakkolwiek związanym z „Tęczą”?

- Nie. Warunkiem jest to, by 
jednym z członków rodziny 
była osoba z niepełnospraw-
nością. Grupą docelową są 
mieszkańcy powiatu, ale jeśli 
zadzwoni ktoś spoza, również 
tej pomocy chętnie udzielimy. 

Kryzys? To ważne, by znaleźć         swój obszar przyjemnośći
Z Iloną Bazylewicz  

- psycholożką współpracującą ze Stowarzyszeniem Pomocy Dzieciom „Tęcza”  
- rozmawia Kamil Tysa
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 ˮ - Jak takie wsparcie miałoby 
wyglądać? 

- Zakładamy, że może być to 
pomoc w formie doraźnej, ale 
także długofalowej. Jeśli ktoś 
zdecyduje się do nas zadzwo-
nić, to nie ma problemu, by 
później to powtarzał. Czasem 
wystarczy jedna rozmowa, a in-
nym razem trzeba popracować 
dłużej. Nie ma limitu. W różne 
dni mogą też dzwonić różni 
członkowie rodziny. Mamy 
wyznaczone dyżury i wtedy 
jesteśmy do dyspozycji. 

 ˮ - Z czym konkretnie można 
zadzwonić? 

- Nie ma głupich problemów, 
z każdym można się zgłosić. 
Na pewno zauważyliśmy, że 
osobom z niepełnosprawno-
ściami trudno jest ponownie 
wejść w role społeczne, które 
pełnili dotychczas. Naszym 
zadaniem jest więc wsparcie 
tej ponownej aklimatyzacji, 
o której wspominałam już 
wcześniej. Domyślam się też, 
że problemy mogą dotyczyć 
pogłębiającego się poczucia 
osamotnienia. Tak naprawdę 
nie chciałabym jednak niczego 
sugerować, bo trudności mogą 
być przeróżne. 

 ˮ - Dlaczego warto skorzystać? 

- Chociażby dlatego, że wiele 
osób obawia się kontaktu bez-
pośredniego z psychologiem, 
psychoterapeutą czy psychiatrą. 
W tym przypadku otrzyma dar-
mową pomoc, a jeszcze nie bę-
dzie się musiał z nikim spotykać 
twarzą w twarz. Od początku 
do końca może zachować pełną 
anonimowość. Jeśli ktoś będzie 
się wahał, to bardzo zachęcam, 
by podjąć tę pierwszą próbę. To 
nic nie kosztuje, a jest szansa, że 
uda się zyskać. 

 ˮ - Jak wy jako pracownicy 
odnaleźliście się w tej nowej 
sytuacji? 

- Z mojej perspektywy trudno 
było się przyzwyczaić do no-
szenia maseczek. Rozmawianie 
z kimś w gabinecie z maseczką 
na buzi nie jest komfortowe. 
Poza tym czułam też, że nie 
mogę przez to pracować tak 
efektywnie jak wcześniej. Narzę-
dziem mojej pracy jest bowiem 
rozmowa, wzmocniona różnymi 
gestami i mimiką. Zostałam więc 
pozbawiona niektórych narzędzi. 
Potem przeszliśmy na przyłbi-
ce i to faktycznie okazało się 
lepszym rozwiązaniem. Osoby 
z niepełnosprawnościami wyczy-
tują wiele z naszych ust, dlatego 
nie możemy się całkiem zakryć 
materiałem. 

 ˮ - A jak jest teraz? 

- Nauczyliśmy się z tym żyć 
i udało nam się wdrożyć w tę 
nową rzeczywistość. Obecnie 
wszędzie jest widoczne pewne 
rozluźnienie społeczne, wciąż 
trzymamy się obostrzeń, ale 
być może już nie tak restrykcyj-
nie jak kiedyś. Nie zauważam 
większego lęku wśród pracow-
ników. Czas pozwolił nam się 
z tym wszystkim oswoić.

 ˮ - Czego uczy nas pandemia? 

- Reinterpretacji poznawczej. 
Często podczas rozmów indy-
widualnych mówię pacjentom, 
że bez względu na to, w jakiej 
sytuacji się znaleźliśmy, warto 
spróbować nadać jej nowy sens. 
Zinterpretować ją w pozytyw-
ny sposób. Trudno o samym 
wirusie myśleć jako o czymś 
fajnym. Ale z całej sytuacji, 
w której się znaleźliśmy, je-
steśmy w stanie znaleźć plusy. 
Spróbuje pan? 

 ˮ - Trafiliśmy do świata, w którym 
nie mamy wszystkiego na 
wyciągnięcie ręki, więc jest szansa, 
że po powrocie do normalności, 
zaczniemy ją mocniej doceniać. 
Pewnie też trochę zwolniliśmy, 
poświęciliśmy więcej czasu 
bliskim...

- No właśnie, czyli się da! 

 ˮ - Pytanie tylko jak na to 
spojrzeć w kontekście osób 
z niepełnosprawnościami, które 
nawet jeśli mają takie miejsca 
jak WTZ czy ZAZ, większość życia 
spędzają w domu, w towarzystwie 
najbliższych i raczej nie potrzebują 
jeszcze większego zwolnienia. 

- Wszystko zależy oczy-
wiście od trybu życia. Jeże-
li skupione jest ono głów-
nie w zaciszu domowym, to 
można prawie nie zauważyć 
różnicy. Ale osoby o typie 
ekstrawertycznym, nauczone 
tego, że ciągle wychodzą do 
ludzi, odwiedzają wiele miejsc, 
znacznie mocniej odczuły 
zmiany. Wracając jednak to tej 
reinterpretacji, proszę zwrócić 
uwagę, że nagle wszyscy za-
częliśmy myśleć o sprawach, 
które wcześniej nie miały dla 
nas aż takiego znaczenia. Mam 
tu na myśli chociażby higienę. 
Wzrosła świadomość, że jed-
nak warto myć te dłonie czy 
nosić ze sobą kieszonkowy żel 
antybakteryjny. Jasne, że dla 
wielu to było oczywiste, ale są 
grupy, w których nie do końca. 

 ˮ - Druga sprawa to higiena 
psychiczna. Zaczęliśmy głośno 
mówić o tym, że również zdrowie 

psychiczne jest ważne i warto o nie 
zadbać. 

- Patrząc na to, co było kie-
dyś, a na to, co jest teraz, widzę 
ogromną różnice. Coraz wię-
cej osób otwarcie opowiada 
o tym, że korzysta z pomocy 
psychologa, psychoterapeuty 
czy psychiatry. Wcześniej ludzie 
dosyć alergicznie reagowali na 
hasło psychiatra. Aktualnie nie 
traktują tego jako żadną ujmę. 
I to jest świetne! Skoro naturalne 
jest, że gdy boli nas kręgosłup, 
to idziemy do specjalisty, tak 
samo naturalnym powinno być 
wsparcie psychologa, psychote-
rapeuty czy psychiatry, jeśli nie 
możemy poradzić sobie z jakimś 
niefizycznym problemem. A im 
szybciej udamy się do specjalisty 
z zakresu zdrowia psychicznego, 
tym łatwiej nam będzie poradzić 
sobie z trudnością czy kryzysem, 
z którym sobie borykamy. 

 ˮ - Rozumiem, że takim kryzysem dla 
wielu może być sam fakt pandemii? 

- Oczywiście! Część z nas 
dobrze poradziła sobie z tą 
sytuacją, a inni mocno to od-
czuli i do dziś się w tym nie 
odnaleźli. To żaden wstyd, że 
zgłaszają się po pomoc. 

 ˮ - Może więc pandemia jest tym 
czynnikiem, który nas ośmielił? 
Stała się bowiem problemem, 

w którym każdy próbuje się 
odnaleźć. Jedni radzą sobie lepiej, 
inni gorzej, ale wspólny wróg 
ostatecznie łączy. Mniejsza jest 
więc obawa, że ktoś zbagatelizuje 
nasze słowa, gdy głośno powiemy, 
że potrzebujemy specjalisty. 

- Jak najbardziej. Korzysta-
nie ze wspomnianych usług 
przestaje być tematem tabu 
i myślę, że gdy pandemia się 
skończy, tak już zostanie.

 ˮ - Jak każdy z nas powinien dziś 
dbać o zdrowie psychiczne? 

- Ważne, by znaleźć swój ob-
szar przyjemności, coś, co spra-
wia nam radość. Podobnie pracuje 
się z osobami, które borykają się 
z depresją, żyją w marazmie 
i kompletnie nie mają ochoty, by 
wstać z łóżka. Staramy się wtedy 
znaleźć jeden obszar przyjem-
ności, który można wdrożyć 
każdego dnia, aż stanie się pewną 
rutyną. Kochasz uprawiać sport? 
Nie rezygnuj z tego. Wśród na-
szych podopiecznych są tacy, 
którzy piszą wiersze czy piosenki. 
Apelujemy do nich, by tego nie 
porzucali, a wręcz przeciwnie - by 
właśnie teraz się na tym skupili. 
Ponadto pamiętajmy, by znaleźć 
czas na relaks, co pozwoli nam 
zminimalizować napięcie. Dodat-
kowo monitorujmy towarzyszący 
nam każdego dnia nastrój i zgła-
szajmy się po pomoc do specjali-
sty gdy zauważymy niepokojące 
objawy psychiczne takie jak np. 
długotrwale utrzymujący się 
obniżony nastrój. Tego typu czyn-
ności pozwolą nam wzmocnić 
naszą psychikę i przełożą się na 
ogólną poprawę samopoczucia.

Kryzys? To ważne, by znaleźć         swój obszar przyjemności

Stowarzyszenie Pomocy Dzieciom „Tęcza” przystąpiło do projektu, w ramach którego osoby z niepełnosprawnościami oraz ich rodziny mogą otrzymać bezpłatne wsparcie 
psychologiczne. Jedną z psycholożek, do której można zadzwonić, jest Ilona Bazylewicz
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Miniony rok zostanie zapamiętany jako czas wielu ogra-
niczeń, dystansu i izolacji. Zaskakujący, zmienny, pełen 
wyzwań i trudności, również dla Miejsko-Gminnego Centrum 
Kultury. Wydarzenia były przekładane i odwoływane, by 
ostatecznie przenieść je do świata wirtualnego. To tam 
prowadzono większość warsztatów artystycznych dla dzieci 
i dorosłych, a także organizowano wydarzenia artystyczne

Jelczańskiej instytucji kultury udało się zrealizować 
ponad 50 eventów kulturalnych (na żywo oraz online), gościć 
pół tysiąca stałych uczestników na zajęciach i warsztatach, za-
angażować 200 słuchaczy w ramach Akademii Złotego Wieku 
oraz zrealizować ponad 130 fi lmów edukacyjnych, które można 
oglądać na facebookowym profi lu. 

W czasie ubiegłego roku Miejsko-Gminne Centrum Kultury 
może się poszczycić bogatą działalnością promocji czytelnictwa. 
Pod jego patronatem zostało wydanych 5 publikacji. Trzy naj-
ważniejsze z nich to powieść z gatunku fantastyki pt. „Nimfa” 
Andrzeja Konefała (wyd. Ofi cynka) oraz komiks pt. „Niepokor-
ni. Podziemna organizacja harcerska Jednostka Sokołów” wraz 
z płytą DVD „Buntownicy” z cyklu „13 minut w przeszłość”, 
które są efektem współpracy z wrocławskim oddziałem Instytutu 
Pamięci Narodowej oraz książka „Pod wspólnym parasolem”, 
która jest unikatowym zbiorem 19 wierszy i 33 form prozator-
skich, przedstawiających doświadczenia wolontariuszy i osób, 
które codziennie poświęcają swój czas innym, towarzysząc 
im w chorobach i przeciwnościach losu. Powieść „Nimfa” to 
pierwszy utwór beletrystyczny, który zostały wydany pod pa-
tronatem MGCK. Autorem jest miłośnik literatury grozy oraz 
fan mistrza horroru Deana R. Koontza. Na co dzień zwykły 
mieszkaniec naszego miasta, oddany mąż i ojciec, który w do-
mowym zaciszu tworzy kolejne powieści przyspieszające bicie 
serca. Współautorem kolejnej publikacji jest oławski historyk 
Tomasz Gałwiaczek. Opowieść, która została zaprezentowana 
w formie komiksu, przedstawiała lokalnych bohaterów z Jelcza, 
Laskowic, Miłoszyc i Piekar z okresu końca II wojny światowej. 
Mimo że byli zmęczeni wojną, nie chcieli pogodzić się z na-
rzuconym Polsce dyktatem, stali się spadkobiercami starszych 
kolegów z Szarych Szeregów, Armii Krajowej, Powstania War-
szawskiego. Publikacja pt. „Pod wspólnym parasolem” powstała 
we współpracy z Fundacją Zielony Parasol oraz Wrocławskim 
Centrum Rozwoju Społecznego. Książka, która właśnie ujrzała 
światło dzienne, jest podsumowaniem warsztatów literackich, 
zainicjowanych i prowadzonych przez Krystynę Paraszkiewicz-
-Pater, wrocławską aktorkę, poetkę, społecznika o wielkim sercu. 
Inicjatywa polegała na wielomiesięcznej pracy z wolontariu-
szami, bliskimi i przyjaciółmi osób z niepełnosprawnościami, 
osobami chorymi. Honorowy patronat nad książką objął pre-
zydent Wrocławia Jacek Sutryk, wspiera ją także prof. Alicja 
Chybicka - kierowniczka kliniki Przylądek Nadziei.Promocja 
książki odbyła się w wersji on-line, autorzy prezentowali frag-
menty wierszy „na łamach” stron internetowych. 

W ramach działań wydawniczych opublikowano także broszu-
ry nawiązujące do realizowanych projektów, m.in. I Ogólnopol-
skiego Konkursu Fotografi czno-Literackiego „PANkreacje” oraz 
projektu „Jelczańskie HERstorie”pokazującego 12 wyjątkowych 

kobiet z miasta i gminy Jelcz-Laskowice. Pomysł „herstoryczny” 
powstał z potrzeby wyeksponowania nietuzinkowych kobiet, 
będących w naszym otoczeniu, które inspirują, myślą i działają 
odważnie. Co ciekawe, ze względu na dużą aprobatę społeczną 
tej inicjatywy, powstaje męska wersja projektu. O szczegółach 
będzie można dowiedzieć się niebawem. 

Ponadto zorganizowano kilka spotkań autorskich promują-
cych m.in: tomik poezji Kacpra Słomki „55 światów” (wyd. 
Magna Polonia) i tomik poezji Krystyny Paraszkiewicz-Pater 
„Zdążyć”. Działalność MGCK popularyzująca czytelnictwo 
opierała się również na współpracy z Chwałowickim Klubem 
Książki (w 2020 goszczono pisarza Michała Rusinka).

Wśród najważniejszych zadań MGCK znajduje się upa-
miętnienie obchodów ważnych okoliczności historycznych. 
Niewątpliwie była nim 75. rocznica wyzwolenia hitlerowskiego 
obozu pracy Fünfteichen (23 stycznia 2020 r.). Wydarzenie, któ-
rego MGCK było współorganizatorem, miało istotny charakter 
z punktu widzenia historii naszej gminy. Program uroczystości 
objął wernisaż wystawy historycznej, spektakl Teatru Formy 
„Głosy z Pięciu Stawów” oraz ceremonię upamiętniającą pod 
pomnikiem „Więźniom Gross Rosen”. Ekspozycja muzealna pt. 
„Obóz Funfteichen. Zakład zbrojeniowy Kruppa Berthawerk”, 
którą do dziś można oglądać w Izbie Historii, była aranżowana 
m.in. przez Elżbietę i Waldemara Czechów - instruktorów 
plastyki w MGCK. 

Znakiem rozpoznawczym i dumą placówki są dobrze znane 
w środowisku lokalnym przyjazność i otwartość na inicjatywy. 
Przykładem jest realizacja projektu pt. „Jestem przeciw!” przy 
współpracy ze Szkołą Podstawową nr 2 w ramach programu Na-
rodowego Centrum Kultury Bardzo Młoda Kultura 2019-2021 
Dolny Śląsk, w której MGCK było instytucją patronującą. Ideą 
„Jestem przeciw!” było przeciwdziałanie nienawiści w Inter-
necie i uświadamianie skutków wynikających z tego zjawiska. 
Jelczańska akcja była przykładem dla regionu. Prezentowano 
ją podczas II Dolnośląskiego Forum Edukacji w Wałbrzychu.

Ważnym fi larem działalności MGCK jest organizacja wyda-
rzeń kulturalno-rozrywkowych. Najnowszą propozycją kon-
certową Centrum Kultury był cykl Etno Brzmienia - Muzyka 
Świata. Zaproszono zespoły AfroTuba, Los Duendes i Kumbia 
Mać, grające muzykę płynącą z różnych zakątków świata, m.in. 
kumbię, muzykę afrykańską, latino, fl amenco. Koncerty były 
niepowtarzalną okazją, by usłyszeć rozmaite instrumenty, m.in. 
harfę afrykańską, balafony, kongi, cajón. Na scenie, oprócz ro-
dzimych muzyków, można było zobaczyć m.in. Kubańczyków, 
Hiszpanów, Francuzów, Austriaków oraz Afrykanów. 

Początek roku 2020 nie zapowiadał epidemii, a życie kultural-
ne płynęło z rozmachem. W Nowy Rok weszliśmy na galowo. 5 
stycznia odbyła się Strauss Gala, i to stacjonarnie! Była to mu-
zyczna podróż do krainy walca - Wiednia, gdzie od blisko 150 lat 
niezmiennie na balach króluje walc, a melodie operetkowe nuci 
niemal każdy jego mieszkaniec. Wieczór koncertowy wypełniła 
muzyka najsłynniejszych twórców przebojów operetkowych - 
Straussa, Lehara i Kalmana, wprost ze snu pełnego wirujących 
sukien, pięknych kobiet i fl irtujących gentlemanów. Oprócz 
znakomitych solistów, wystąpiła jedna z najlepszych orkiestr 
świata - Royal Strauss Orkiestra.

Wyjątkowy był również 28. fi nał Wielkiej Orkiestry Świą-
tecznej Pomocy. Zebrano rekordową sumę ponad 90 tysięcy 
złotych dla dziecięcej medycyny zabiegowej, a impreza cieszyła 

się dużą popularnością dzięki zgranemu sztabowi, wolontariu-
szom, sołectwom, partnerom, sponsorom, a także działaniom 
sportowym. Zagrał Hurt!, Backstage Acoustic, MarVikal i wielu 
innych. Imprezową passę podtrzymała walentynkowa okazja. 
Wystawiono spektakl dla dzieci „W Pracowni Ambrożego 
Kleksa”, a dla dorosłych przestawienie taneczno-muzyczne 
„Dirty dancing po latach”. W marcu, z okazji Dnia Kobiet, 
Kabaret Młodych Panów przyciągnął prawdziwe rzesze fanów, 
wypełniając po brzegi wszystkie miejsca na trybunach. Wtedy 
jeszcze było wolno...

Majówka oraz Dzień Dziecka odbyły się on-line. W 33. 
rocznicę nadania praw miejskich, Dni Jelcza-Laskowic nie 
odbyły się w tradycyjnej, hucznej formie imprez masowych. 
Koncerty Bartka Deryły, Jadwigi Tomczyńskiej-Ambroziak 
i Maxa Ambroziaka publiczność obejrzała w domach, przed 
ekranami monitorów. Podniebną niespodzianką był samolot 
ciągnący baner lotniczy z napisem „Jelcz-Laskowice Razem”.

W okresie wakacyjnym, przy zachowaniu reżimu sanitarnego, 
zorganizowaliśmy kino samochodowe oraz letnie kino plenero-
we. Podczas seansów pod chmurką, wyświetlono m.in. „Green 
Book” w reż. Petera Farrelly`ego (ta pozycja została wybrana 
dzięki internautom poprzez ankietę), „Narodziny gwiazdy” 
w reż. Bradley`a Coopera oraz „Whitney” w reż. Kevina 
Macdonalda. Jako lokalizacje obrano trzy strategiczne miejsca 
w mieście, parki przy ul. Witosa i na osiedlu Jelcz, a także plac 
przy ul. Basenowej. 

W minionym roku odbyła się VII edycja Międzynarodowego 
Festiwalu Wokalno-Organowego. Z każdym rokiem koncerty 
gromadzą miłośników klasyki. Współbrzmienie organów po-
łączone z różnorodnymi instrumentami oraz śpiewem solistów 
lub zespołów wokalno-instrumentalnych są elementami cha-
rakterystycznymi festiwalu. Jego zamierzeniem jest wykazanie, 
iż organy nie służą jedynie oprawie liturgicznej, ale stanowią 
również wszechstronny instrument, a muzyka organowa to 
nie tylko gatunek sięgający dalekiej historii, lecz rozwija się 
współcześnie. Podczas tegorocznej edycji wystąpił m.in. Chór 
Chłopięcy i Męski Filharmonii Poznańskiej „Poznańskie słowi-
ki” - muzyczny ambasador polskiej kultury na świecie, Henri 
Ormiéres (z Francji), kwartet smyczkowy Evviva l`arte, Jacek 
Szymański, Paweł Seligman, Monika Gruszczyńska, Michal 
Novenko (z Czech). O wysoką wartość artystyczną wydarzenia 
zadbali dyrektorowie artystyczni Jan Drozdowicz - organmistrz 
oraz Łukasz Romanek - muzyk, pedagog, organista. To niewąt-
pliwie ważne wydarzenie artystyczne zarówno dla mieszkańców 
Jelcza-Laskowic, jak i całego regionu. 

W stałym kalendarzu imprez MGCK, znalazły się również 
koncerty kolęd Eleni, zespołu ludowego Świtezianie oraz 
MiłoGranie, z czego dwa ostatnie on-line. W grudniowym 
repertuarze pojawiły się spektakle „Kryształowa Królowa 
Śniegu” dla dzieci oraz „Giselle” - balet familijny prezentowany 
przez uznany na świecie Royal Lviv Ballet. Rozstrzygnięto III 
Konkurs Recytatorski „Nasze Małe Wierszowanie” Mikołaj 
w literaturze i piosence. 

Misją Centrum Kultury jest także edukacja kulturalna, która 
stanowi ważny fi lar naszej aktywności. MGCK prowadzi dzia-
łalność edukacyjną zarówno na terenie miasta, jak i sołectw, 
w zakresie poszerzania wiedzy i umiejętności seniorów, or-
ganizuje zajęcia warsztatowe, wykłady, zabawy integracyjne 
i wyjazdy do instytucji kultury. Odbiorcami naszych działań są 
dzieci, dorośli i seniorzy. 

MGCK dokłada wszelkich starań, aby ta instytucja była miej-
scem niezwykłych spotkań twórczych. Przykładem były Eko 
Ferie, a w nich m.in. wyjazd do Hydropolis, Sudeckiej Zagrody 
Edukacyjnej, Aktywne Lato w Mieście Dla Seniora, Wakacje 
Do Góry Nogami oraz wakacyjne warsztaty grafi ki i cyjanotypii 
we współpracy z Muzeum Pana Tadeusza. 

Część z zaplanowanych wydarzeń pokrzyżowała pande-
mia, ale pomimo tego dziękujemy, że byliście razem z nami!

DYREKTOR MIEJSKO-GMINNEGO CENTRUM KULTURY 
DOROTA MIŚ-HANYS

2020 w jelczańskiej kulturze

To był trudny rok, ale w jego trakcie udało się zorganizować m.in. cykl Etno Brzmienia
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W 2020 ogromnym powodzeniem cieszył się konkurs PANkreacje
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OŁAWA 
Charytatywnie 

Czas na „Finał z głową” - 
31 stycznia Wielka Orkie-
stra Świątecznej Pomocy 
zagra już po raz 29!

W tym roku pieniądze zbie-
rane są na zakup specjalistycz-
nego sprzętu dla laryngologii, 
otolaryngologii i diagnosty-
ki głowy, stąd m.in. hasło 
przewodnie zbiórki - „Finał 
z głową”. 

Oławski fi nał WOŚP odbę-
dzie się w szczególnym czasie 
i warunkach. Ze względu na 
panującą sytuację, obowiązu-
jące ograniczenia i dezorgani-
zację naszego życia, sztab przy 
współpracy z Urzędem Miej-
skim i Centrum Sztuki w Oła-
wie zdecydował o transmisji 
online fi nałowych wydarzeń. 
A będzie się działo! 

Przed nami intensywny 
dzień spotkań, rozmów, li-
cytacji, koncertów i atrakcji. 
Oławskim „sercem” orkiestro-
wym będzie Ośrodek Kultury. 
Tam, w Klubie Skrzydlatych, 
będzie miało swoją siedzibę 
studio sztabu, a prosto ze 
sceny widowiskowej będą 
się odbywały transmisje live 
koncertów oławskich artystów. 
To także stamtąd, stu zare-
jestrowanych wolontariuszy 
odbierze puszki, a po zakoń-
czeniu kwestowania zwróci 
je na podliczenie zebranych 
pieniędzy. 

Przez całą niedzielę za po-
średnictwem internetu na bie-
żąco będzie można śledzić, co 
się dzieje w studiu. W orkie-
strowym „centrum dowodze-
nia” już teraz zapowiedzieli 
swoją obecność goście, od lat 
związani z Oławą i od wielu 
lat wspierający WOŚP. 

  Licytacje
Nie mogło ich zabraknąć. 

- Niektóre z nich rozpoczę-
liśmy tydzień przed fi nałem 
na facebookowym profilu 
WOŚP Oława - mówi Estera 
Ryzner-Zajadlak ze sztabu. - 
Dokończymy je w dniu fi nału 
podczas transmisji na żywo. 

Co będzie można licyto-
wać? M.in. złote serduszko, 
ławeczkę dobrych serc, pralkę 
Electrolux, zabytkowy rower 
Wigry 3, obraz autorstwa Wła-

dysława Supersona, koszul-
kę piłkarzy Śląska Wrocław 
z autografami, koszulkę Ślęzy 
Wrocław z autografami mi-
strzyń Polski w koszykówce 
z 2017 r., suknię ślubną, lustro 
podświetlane LED płyty z au-
tografami („Enej”, „Cisza taka 
ja ta”, Anita Lipnicka, Kaba-
ret Młodych Panów), książki 
(„Stanisław Oślizło Droga do 
legendy” z autografem wielo-
letniego reprezentanta Polski, 
„Jak zorganizować własną 
podróż do USA?” i „Niesamo-
wita Polska” autorstwa Karola 
i Aleksandry Lewandowskich), 
vouchery (np. dla dwóch osób 
na zwiedzanie fi rmy Autoliv 
łącznie z „wybuchem” podusz-
ki powietrznej oraz lunchem, 
zwiedzanie firmy Electrolux 
z lunchem dla grupy liczą-
cej do 15 osób, voucher na 
3-miesięczny pobyt w żłobku 
i przedszkolu „Kolorowych 
skrzatów”), bukiet kwiatów od 
kwiaciarni Lawendowej, ciasto 
czekoladowe od byłej dyrektor 
SP nr 1 Zdzisławy Golańskiej, 
rozświetlenie choinki w 2021 
roku na oławskim Rynku, nu-
mer startowy „1” podczas 
Biegu Żołnierzy Wyklętych, 
zestawy gadżetów WOŚP-
-owych i miejskich.

  Koncerty
- W przerwach między li-

cytacjami w Studiu Sztabu 
zapraszamy na koncerty! - 
mówią sztabowcy. - Występy 
muzyczne rozpoczynamy już 
o godz. 13:30. Jako pierwsze 
zaprezentuje się Śpiewające 
Studio Kamili Bakalarczyk 
w składzie: Magdalena Gaw-
lińska, Wioletta Golonka, Ewa 
Marmulewicz, Dalia Koso-
wicka, Maja Kędziora, Alicja 
Gwizdalska, Paulina Kowalew-
ska, Kinga Błaszkiewicz, Iga 
Bakulińska, Jakub Gołygow-
ski, Hanna Wróblewska, Livia 
Bych, Hanna Słowikowska, 
Hanna Jurczak. Rozśpiewa-
na reprezentacja oławskiej 
szkoły wokalnej przygotowała 
program złożony z piosenek 
świątecznych i rozrywkowych. 
W sam raz na zakończenie 
okresu świątecznego! W oko-
licach godz. 14:45 wystąpi 
brzeski zespół Black Drums 
Icon, który sięga do rozmaitych 
korzeni czerpiąc zwłaszcza 

z kultur, gdzie muzyka wkom-
ponowana jest w życie, rytuał, 
rozumienie świata. Repertuar 
BDI to swoista układanka 
wpływów muzyki afrykańskiej, 
bliskowschodniej i słowiań-
skiej, lecz nie bez domieszki 
„współczesności”. W skład 
formacji wchodzą: Teresa Res-
sing, Piotr Cyngiel, Mariusz 
Piecuch, Tomasz Kafel, Rafał 
Ochociński. Różnorodność 
charakterów i fascynacji po-
szczególnych członków zespo-
łu przekłada się na dynamikę 
występów, w której żwawe 
i silnie energetyzujące bębno-
we rytmy przeplatają się ze 
stonowanymi przestrzeniami 
medytacyjnymi.

To nie wszystko! O godz. 
16:00 na scenie pojawi się 
oławianin Maciej Leszko. 
Gdy był nastolatkiem, grał na 
gitarze, jednak bardzo szyb-
ko odkrył w sobie pasję do 
pisania tekstów i rapowania. 
Po zapisaniu kilku teczek 
wraz z dwoma przyjaciółmi 
założył zespół „Trzy Światy”, 
który skupiał się na obnażaniu 
iluzji i konfrontacji skrajności 
tego świata. Zawsze widział 
w muzyce szanse na rozwój 
i lepsze samopoznanie. Jak 
twierdzi, wszystko co do tej 
pory napisał odzwierciedliło 
się w jego życiu. Dziś świado-
my mocy słów i potęgi muzyki 
funkcjonuje jako dj, producent 
i wokalista. Jest absolwentem 
Szkoły Muzyki Nowoczesnej 
we Wrocławiu, na specjalności 
technik realizacji dźwięku. 
Swoją drogę rozpoczął w 2016 
roku, kiedy to na oławskim 
rynku podczas fi nału WOŚP 
zagrał wraz z zespołem Trzy 
Światy. Dziś ma za sobą dzie-
siątki solowych występów 
w całej Polsce. Obecnie pracu-
je nad płytą „MiStyka”, która 
ukaże się już w połowie tego 
roku. Jego twórczość możecie 
śledzić na fanpage Mystic Re-
cords na Facebooku. 

Godzinę później, w okoli-
cach 17:00 na scenie zameldu-
je się WGWC - projekt Wiara 
Gwarancją Wyższego Celu 
współtworzą Aro 10P oraz 
KBU, raperzy zasilający szere-
gi oławskiego rap podziemia. 
Ich debiutancki materiał „O 
każdej porze roku” ukazał się 
w grudniu 2019 roku (całość 
do przesłuchania na kanale 
YouTube - 10preprezentant). 

Płyta jest zapisem przemyśleń 
na różne tematy, odzwiercie-
dleniem wydarzeń z życia, któ-
re były zamieniane w teksty, 
a następnie nagrywane w stu-
diu, tworząc zbiór odpowied-
nich utworów do puszczenia 
na słuchawkach o każdej porze 
roku (stąd właśnie pomysł na 
tytuł płyty). Podczas występu 
na WOŚP 2021 Arek i Kuba 
oprócz materiału z pierwszej 
płyty zaprezentują również 
dwa nowe utwory z niewyda-
nego jeszcze, drugiego albumu 
WGWC 2 oraz nowej solowej 
płyty Aro 10P: WGWC - Ni-
gdzie się nie wybieram (prod. 
Steven), Aro 10p ft 10P3jot - 
Robert Kubica (prod. Baldy).

O 18:15 rozpocznie się na 
kolejny występ oławskich ra-
perów. Elementowi na scenie 
towarzyszyć będzie DJ Cumz. 
Chłopaki z Elementu pracują 
aktualnie nad nowym krąż-
kiem, a materiał na niego jest 
już gotowy. Jak mówi Bartek: 
- W środku wielkiej obłudy 
chcemy dać trochę wytchnie-
nia, zachęcając przy tym do 
samodzielnego myślenia. Nie 
bójmy się wyrażać. Na koncer-
cie online zagramy wspólnie 
z DJ CUMZ. Muzyka zawsze 
była po to, by wzbudzać emo-
cje i mam nadzieję, że poczu-
jecie to na własnej skórze. 
Pamiętajmy, po co jest ta cała 
akcja i pomagajmy cały rok, 
nie tylko dzisiaj! Zapraszamy!

Ostatni występ na zakończe-
nie 29. fi nału WOŚP zaplano-
wano na godz. 19.15. Wystąpią 
Anna Kamińska i Emil Smar-
dzewski. Ania i Emil spotkali 
się niecałe trzy lata temu. Ona 
przyniosła ze sobą szczere tek-
sty i jazzowo-folkową emocjo-
nalność, on rockowo-popowy 
temperament i aranżacyjną 
odwagę. W niedzielny wieczór 
zadziorne dźwięki gitary ze-
spolą się ze współbrzmieniem 
wokali zarówno w znanych 
utworach muzyki popularnej, 

jak i ich autorskiej twórczości. 
Warto więc zerknąć na trans-
misję live z koncertów, gdzie 
każdy znajdzie dla siebie coś 
insertującego!

  Plener 
Na oławskim Rynku, zgod-

nie z obowiązującymi przepi-
sami, uruchomiona zostanie 
„strefa WOŚP”. W krwio-
biusie będzie można oddać 
krew, a w sklepiku zakupić 
orkiestrowe gadżety. Na usta-
wionym w południowej pie-
rzei telebimie będzie można 
obejrzeć wszystkie wejścia ze 
studia w Klubie Skrzydlatych, 
koncerty, a także dodatkowe 
materiały przygotowane przez 
Oławską Telewizję Kablową 
z minionych lat, które przy-
wołają najlepsze wspomnie-
nia z poprzednich oławskich 
fi nałów. 

Tradycyjnie fi nał i transmi-
sja internetowa zakończy się 
wraz ze światełkiem do nieba 
w okolicach godz. 20:30. 

- Prosimy Was o zrozumie-
nie, obserwujemy, jak zmie-
niają się przepisy i w miarę 
możliwości będziemy działać 
tak, aby 29. Finał WOŚP był 
jeszcze piękniejszy i bezpiecz-
niejszy niż w ubiegłych latach 
- mówi szef sztabu Witold 
Niemirowski.

Transmisja na żywo w in-
ternecie będzie dostępna na 
ofi cjalnym profi lu facebooko-
wym Miasta Oława a koncerty 
także na profi lu Centrum Sztu-
ki w Oławie.

KAMIL TYSA 
ktysa@gazeta.olawa.pl

Przy pandemicznych trudnościach, 
ale z jeszcze WIĘKSZYM sercem

W historii oławskich licytacji tego jeszcze nie było. W tym roku będzie 
można bowiem wylicytować złote serduszko WOŚP. Cena wywoławcza 
- 5 tysięcy złotych!
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Koncertowanie rozpocznie Śpiewające Studio Kamili Bakalarczyk
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Tegoroczny Finał WOŚP 
w Oławie wspierają 
m.in.: Hufi ec ZHP 
Oława, ZWiK Oława, 
Electrolux Zakład 
w Oławie, Autoliv 
Zakład w Oławie, 
Fabryka Reklamy 
„WENA”, Kwiaciarnia 
„Lawendowa”, Cukier-
nia Państwa Krawczyń-
skich, „Społem” Oła-
wa Sp. z o.o, Pizzeria 
„Gladiator”, Pizzeria 
„Avanti”, Pizzeria 
„Mikado” Gostkowice, 
MZEC Oława, WRM MC 
Oława, Zakład Usług 
Szklarskich Marek 
Siedlecki, Kebab Zone, 
Pan Smak, Honto Su-
shi, Ciao Bao, Restau-
racja Enklawa, Szkoła 
Językowa „ETO”, „Kra-
wiec Miejski” Iwona 
Walczak, Radio Hit.

Ważne! 
Licytować na żywo 
będzie można 
dzwoniąc pod numer 
telefonu 605-474-313



22 www.tuolawa.pl 4/2021

PRACA
DAM PRACĘ

 ► Zatrudnię murarzy cieśli, zbroja-
rzy i pomocników.  tel. 501 621 506, 
783-782-052

 ► Przyjmę operatora koparki na pół 
etatu Tel. 510 075 832

 ► Zatrudnię samodzielnych bruka-
rzy i pomocników, na uczciwych wa-
runkach Tel. 502 411 884

 ► Opieka Niemcy Legalnie  Tel. 725 
248 935

 ► Zatrudnię pracowników budow-
lanych mile widziani murarze Tel. 660 
853 111

 ► Praca sezonowa w Niemczech, 
marzec - czerwiec Tel. 603 701 066

 ► Firma Karaś zatrudni mężczyzn na 
produkcję tel. kont.  509-828-672, 71-
313-30-21 do godz15

ZARÓB Z NAMI 5000 ZŁ NETTO!
POZYSKAJ TYLKO 

3 KLIENTÓW W MIESIĄCU.
JUŻ DZISIAJ CZEKAMY NA TWOJE CV:

 Email: 
p.kubiszewska@frankoodporni.pl   

 ► Poszukuje kobiety do pracy w 
gospodarstwie ogrodniczym w Ści-
nawie Polskiej. Więcej informacji. Tel. 
665 749 028

ZATRUDNIMY OSOBĘ DO OBSŁUGI 
BIURA W OŁAWIE. MILE WIDZIANE 

DOŚWIADCZENIE W BRANŻY 
MOTORYZACYJNEJ. 

BARDZO DOBRE WARUNKI 
ZATRUDNIENIA.

 KONTAKT: Info@atfservice.eu,
 TEL. 507 804 231

KUPNO
 ► Kupię palety, Możliwy transport  

Tel. 661-515-308

 ► Kupię: starocie, szable, bagnety, 
zegarki, odznaki,  Tel. 502-627-675 

 ► Kupię ciągniki i przyczepy oraz 
maszyny rolnicze,  Tel. 602 811 423

SPRZEDAŻ
 ► Producent rolet wewnętrznych w 

kasecie – 1 zł za cm szer. kasety, Gaj 
Oławski 11,   Tel. 537-509-599

 ► Sprzedam buraki pastewne i siano 
w kostkach Tel. 53 221 65 70

 ► Sprzedaż ziemniaków (vineta i de-
nar). Tel. 518 828 322

 ► Sprzedam używanym rozkładany 
stół 8 krzeseł plus witryny Tel. 790 
722 931

 ► Sprzedam króliki hodowlane.  Nr 
telefonu: 725-069-765.

ZDROWIE 
LEKARSKIE

 ► SPECJALISTA LARYNGOLOG B. 
BORTNIK przyjmuje w środy  i w piątki 
„Laser Dent”, ul. Wiejska 34/2, rejestra-
cja telefoniczna od 14:30 pod nume-
rem  Tel. 71 313 88 16

 ► ESPERAL Tel. 603 606 121

 ► STOMATOLOG DR N. MED. KATA-
RZYNA ŁAGOWSKA, EasyDent Dental 
Clinic,  Tel. 71 301 66 66 www.easy-
dent.pl

 ► LEKARZ DENTYSTA ANDŻELIKA 
PŁOŃSKA, EasyDent Dental Clinic, Tel. 
71 301 66 66 www.easydent.pl

 ► LEKARZ DENTYSTA LESZEK BURY, 
EasyDent Dental Clinic,  Tel. 71 301 66 
66 www.easydent.pl

 ► STOMATOLOG DR N. MED. 
AGNIESZKA SZULGAN-MĄDRZAK, 
EasyDent Dental Clinic, Tel. 71 301 66 
66 www.easydent.pl

 ► LEKARZ DENTYSTA JUSTYNA LE-
WANDOWSKA, EasyDent Dental Clinic,  
Tel. 71 301 66 66 www.easydent.pl

 ► LEKARZ DENTYSTA Alicja Grzy-
bowska, EasyDent Dental Clinic, Tel. 
71-301-66-66 www.easydent.pl

UROLOG 
LEK. MED. JACEK JASTRZĘBSKI 

- SPECJALISTA UROLOG. 
PRYWATNA PRAKTYKA 
UROLOGICZNA, USG: 

UL. ŻEROMSKIEGO 12, NZOZ NOMED; 
WTOREK OD 16.00 DO 18.00, 

REJESTRACJA TELEFONICZNA 
PN.-PT.8.00-16.00 
TEL. 71 303 43 24

 ► GASTROSKOPIA - Gabinet chirur-
giczny: specjalista - chirurg JACEK 
RUTKIEWICZ, rejestracja, fax,  Tel. 71 
302 86 66

 ► PRYWATNY GABINET LARYN-
GOLOGICZNY, LEK. MED. BOŻENA 
LEŚNIAK, pn - 17.00-18.00, śr 16.30-
17.30 NZOZ Medica, 11 Listopada 14,  
Tel. 601 911 459

 ► PSYCHOLOG KLINICZNY - dr n. 
hum. JOLANTA KACZMAREK-STEC 
Tel. 501-681-669 www.gabinetZoMi.
olawa.pl

 ► LEKARZ WETERYNARII JERZY GI-
GOŁŁA, Oława Janowskiego 4, wizyty 
domowe,  Tel. 604 177 146

 ► SPECJALISTA ORTOPEDA Prywat-
ny Gabinet Lekarski dr n. med. LESZEK 
MORASIEWICZ przyjmuje w Oław-
skim Centrum Rehabilitacyjnym Oła-
wa, ul. Zaciszna 17, środa godz 16-18  
Tel. 601 702 263

DERMATOLOG 
DR HAB. NAUK MEDYCZNYCH 

RAFAŁ BIAŁYNICKI - BIRULA 
ADIUNKT KLINIKI DERMATOLOGII 

LECZENIE CHORÓB SKÓRY: 
ŁUSZCZYCY, TRĄDZIKÓW, GRZYBIC, 

ŁYSIENIA, BRODAWEK, ALERGII, 
OCENA ZNAMION 

OŁAWA, UL. SIENKIEWICZA 8 
(NZOZ MEDAN).  

GABINET CZYNNY 
W PONIEDZIAŁKI I CZWARTKI 
W GODZINACH 16.00-19.00.  
KONIECZNA REJESTRACJA 

TELEFONICZNA: 601-990-167   
www.dermatologolawa.pl 

 ► USG serca, Holter EKG, Holter ci-
śnieniowy, konsultacje kardiologiczne 
Katarzyna i Daniel Błaszczyk specjali-
ści kardiolodzy. Gabinet Prywatny ul. 
Sienkiewicza 8, Oława (NZOZ MEDAN)
rejestracja wyłącznie telefoniczna Tel. 
698 808 606

 ► Fizjoterapia i masaż wieloletnie 
doświadczenie Tel. 53 384 94 40

NIERUCHOMOŚCI
SPRZEDAM

CAPRI – NIERUCHOMOŚCI 
LESZEK ŻYTO, 

OŁAWA, UL. ZACISZNA 60/8, 
TEL. 601-990-187 
POŚREDNICTWO 

W SPRZEDAŻY I KUPNIE 
MIESZKAŃ, DOMÓW, DZIAŁEK.

CAŁA OFERTA NA STRONIE 
www.capri-nieruchomosci.gratka.pl 

TEL. 601-990-187

 ► Dom 112 mkw w najwyższej jako-
ści, centrum Jelcza-Laskowic, 440tys 
BN  Tel. 793 020 202

 ► Mieszkanie bezczynszowe Jelcz-
-Laskowice, 90mkw, 359tys BN Tel. 
793 020 202

 ► Mieszkanie 2 pokojowe, wysoki 
parter, 51mkw, 220 000 PLN, rozkłado-
we, Jelcz-Laskowice Tel. 506 540 120

 ► Mieszkanie 3 pokojowe, rozkłado-
we, cena 260 000 PLN, Jelcz- Laskowi-
ce. Tel. 506 540 120

 ► Dom 85 mkw, bliźniak, stan dewe-
loperski, cena 285 000PLN,  Miłoszy-
ce. Tel. 506 540 120

 ► Mieszkanie 2 pokojowe, II piętro, 
57 mkw, centrum, 235 000 PLN, Jelcz-
-Laskowice. Tel. 506 540 120

 ► Działki budowlane okolice Jelcza-
-Laskowic od 65 000 PLN. Tel. 506 540 
120

SPRZEDAM MIESZKANIE 
3-POKOJOWE, OK 50 M KW., 

OŁAWA, CHROBREGO,  I PIĘTRO, 
270 TYS 

TEL. 668-018-487, 795-436-696

 ► Mieszkanie idealne, wysoki stan-
dard, miejsca postojowe, 80m2, par-
ter, ogródek, Jelcz-Laskowice - cena 
359tys,  BN 506540120

 ► Mieszkanie Jelcz-Laskowice, ume-
blowane, balkon, po remoncie, 2-pok, 
47m2- cena 265tys  BN Prosperhome 
506540120

 ► Chwałowice, dom w stanie su-
rowym zamkniętym z instalacjami i 
tynkami, 130m2- 420tys, www.pro-
sperhome.pl  506540120

 ► Jelcz-Laskowice, dom do re-
montu, działka 3800 m2- 355 tys
 www.prosperhome.pl, 506540120

 ► Oława, kawalerka, I piętro, Od-
stępne TBS – 60 tys BN 506540120

 ► Mieszkanie Jelcz-Laskowice, 2 po-
koje, Hirszfelda - 200tys BN 506540120

 ► Dom w zabudowie szeregowej, 
pow. użytkowa 150 m kw., działka 
o pow. 0,54 ha, Bystrzyca Oł Tel. 668 
164 865

 ► 2-pokojowe mieszkanie na Chro-
brego Tel. 722-350-578

KUPIĘ

 ► Kupię grunt,   Tel. 692-471-877

 ► Kupię lokal usługowy Tel. 666-
855-484

 ► Kupię każde mieszkanie lub 
dom z dowolnym stanem prawnym. 
Szybka wypłata gotówki. Tel. 608 
014 450

 ► Kupię mieszkanie 1,2,3-pokojowe, 
gotówka Tel. 722-137-774

 ► Kupię działkę na Zwierzyńcu Tel. 
502 627 675

 ► Kupię kawalerkę w Oławie do 30 
m kw.  Tel. 606 928 882

POSIADAM DO WYNAJĘCIA

DO WYNAJĘCIA 
LOKALE O POW. 15,28 MKW, 

23,50 MKW I 36,83 MKW 
W BUDYNKU BIUROWO-

USŁUGOWYM. 
DO DYSPOZYCJI: ZAPLECZE 

SOCJALNE, DUŻY PARKING PRZED 
BUDYNKIEM 

TEL. 691 731 691, 71/303 40 11

 ► Wynajmę nowe w pełni wyposa-
żone jednoosobowe pokoje dla osób 
prywatnych z miejscem parkingo-
wym, Marcinkowice, tel. 535-080-816, 
794-469-150

 ► Pokój 2 km od Oławy,  Tel. 509 934 
721

 ► Pokoje 1,2,3,4 osobowe Jelcz-La-
skowice,  Tel. 601 788 813

 ► Kawalerka Jelcz-Laskowice,  Tel. 
601 788 813

 ► Wynajmę halę 150 m kw, po re-
moncie, naprzeciw Tesco, na usługi, 
magazyn Tel. 507 804 231

 ► Do wynajęcia mieszkanie 2-poko-
jowe na ulicy 1 Maja.  Tel. 609 804 204

 ► Do wynajęcia DOM szeregowy 
Jelcz-Laskowice, 15 miejsc noclego-
wych- 5800 zł/mc, www.prosperho-
me.pl  506540120

 ► Do wynajęcia pokoje w domu. 
magazyn 50 m kw.,  Tel. 73 755 09 04

 ► Do wynajęcia lokal handlowo-
-usługi 10 m kw., w centrum Jelcz-La-
skowicach, ul. Żwirki Tel. 508 295 103

 ► Do wynajęcia pokój, mieszkanie w 
Jelczu-Laskowicach.  Tel. 601 057 243

 ► Wynajmę mieszkanie dwupoko-
jowe z aneksem. Osiedle Sobieskiego 
Tel. 602 240 303

ZAMIENIĘ

 ► Mieszkanie komunalne w Oławie  
na Oławę.  Parter, dwa pokoje- 54m kw.
 Tel. 721 285 885

 ► Zamienię mieszkanie własno-
ściowe 47 m2 na większe. Może 
być zadłużone lub do remontu. Tel. 
722087365

BIURO NIERUCHOMOŚCI

 ► Biuro Nieruchomości Comfort Ho-
use Kazimiera Grzeszczak – kupno i 
sprzedaż mieszkań, domów, działek i 
lokali. Oława, ul. 1 Maja 6/2,   600-340-
145 www.comforthousenieruchomo-
sci.gratka.pl 

USŁUGI
USŁUGI RÓŻNE

 ► Usługi elektryczne, automatyka 
do bram,  603-076-223

 ► Projektowanie, certyfikaty ener-
getyczne, kierowanie budowami, 
usługi budowlane PiW BIELECKI Biu-
ro: Marcinkowice, ul. Cicha 13, tel. 
506-196-175, 695-777-444  

 ► Geodezja - mapy D/C projekto-
wych, tyczenia, inwentaryzacje, wska-
zania granic, tel.  Tel. 604 957 359
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 ► Usługi elektryczne,  Tel. 604-613-483 

 ► Alarmy i monitoring,  Tel. 604-613-483

 ► Cyklinowanie, Tel. 697-143-799

 ► Elektryk - instalacje elektryczne 
665 639 401

 ► Klimatyzacja  604-613-483 

 ► Podnośnik koszowy 20M. Tel. 57 
307 30 74

BIURO RACHUNKOWE 
U.K. SP. Z O.O.

WSZELKIE FORMY KSIĘGOWOŚCI 
OSÓB FIZYCZNYCH I PRAWNYCH.
ŚWIADECTWO KWALIFIKACYJNE 

MINISTERSTWA FINANSÓW 
5282/97

OŁAWA, UL. BRZESKA 12A
 TEL. 602 260 674

BHP
 ► BHP szkolenia, nadzór, doradz-

two, dokumentacja wypadkowa, oce-
na ryzyka, tel./fax 71-313-74-45 Tel. 
603 127 445, www.bhpolawa.pl

STOLARSTWO

 ► Meble Mix Marcin Zanin, kuchen-
ne, szafy, garderoby, łazienkowe oraz 
inne. Fachowe doradztwo, bezpłatne 
pomiary i solidne wykonanie. Jelcz-
-Laskowice, Tel. 609-034-113 Email:  
meblemix@wp.pl

 ► BDB MEBLE- wykonawca mebli, na 
wymiar, na zamówienie, na każdą kie-
szeń, pomiar - projekt - wycena - mon-
taż - serwis, Marcin Ostrowski - Oława 
- ul. Iwaszkiewicza 48. Zapraszamy Tel. 
500 108 785, www.bdbmeble.net

TELEFONY W DOMANIOWIE

Telefon Zaufania Anonimowych 
Alkoholików i Grup Rodzinnych  - 71-321-84-03 
Policyjny Telefon Zaufania  - 800-120-226
Telefon Zaufania M³odzie¿owy  - 71-998
Telefon Zaufania dla Uczennicy
i Ucznia   - 71-372-04-86
Niebieska linia - dla ofiar przemocy 
w rodzinie                             - 801 120 002
Pomarañczowa linia - pomoc rodzinom, 
których dzieci pij¹                - 801 14 00 68
Zielona linia - porady i informacje na temat 
HIV i AIDS                       - 22 621 33 67

TELEFONY ZAUFANIA

dyrektor   - 71-301-13-13
zastêpca dyrektora  - 71-301-13-14
sekretariat dyrektora  - 71-301-13-11 
                                   - fax: - 71-301-13-12
naczelna pielêgniarka  - 71-301-13-91

ordynator   - 71-301-13-40
izba przyjêæ  - 71-301-13-96
dy¿urka lekarska       - 71-301-13-39 lub 58
dy¿urka pielêgniarska  - 71-301-13-37
gabinet zabiegowy  - 71-301-13-97

ordynator   - 71-301-13-22
sekretariat  - 71-301-13-54
izba przyjêæ  - 71-301-13-35
dy¿urka lekarska  - 71-301-13-34
USG:  - 71-301-13-84
EKG  - 71-301-13-85
sala “R”  - 71-301-13-32

ordynator  - 71-301-13-20
sekretariat  - 71-301-13-55
izba przyjêæ:   - 71-301-13-47
dy¿urka lekarska       - 71-301-13-44 lub 45
dy¿urka pielêgniarska   - 71-301-13-42 lub 43
sala ”R”  - 71-301-13-46

ordynator  - 71-301-13-21
sekretariat  - 71-301-13-53
izba przyjêæ  - 71-301-13-89
dy¿urka lekarska 
 - ginekologiczno-po³o¿nicza   
- 71-301-1351
dy¿urka lekarska 
 - porodówka  - 71-301-13-52
dy¿urka pielêgniarska 
- ginekologiczno-po³o¿nicza  - 71-301-13-49
dy¿urka pielêgniarska
 - porodówka  - 71-301-13-50

ordynator  - 71-301-13-56
dy¿urka pielêgniarska   - 71-301-13-57

ordynator  - 71-301-13-23
dy¿urka lekarska  - 71-301-13-61
dy¿urka pielêgniarska  - 71-301-13-60
sala operacyjna  - 71-301-13-62

laboratorium  - 71-301-13-64
blok operacyjny  - 71-301-13-24
POZ  - 71-301-13-26

pogotowie-dyspozytor   - 71-301-13-92
rehabilitacja  - 71-301-13-68
RTG - pracownia  - 71-301-13-87
ruch chorych  - 71-301-13-78
centrala  - 71-301-13-00
centralna rejestracja do poradni 
specjalistycznych   
 -   71-301-13-00
 -   71-301-13-75
 -   71-301-13-76

TELEFONY W GMINIE O£AWA

TELEFONY DO SZPITALA

ODDZIA£ DZIECIÊCY

ODDZIA£ WEWNÊTRZNY

ODDZIA£ CHIRURGICZNY

ODDZIA£ GINEKOLOGICZNO-PO³O¿NICZY

ODDZIA£ NEONATOLOGICZNY

ODDZIA£ LARYNGOLOGICZNY

RÓ¯NE

PORADNIE SPECJALISTYCZNE

Urz¹d Gminy  - 71-301-77-35
Urz¹d Stanu Cywilnego  - 71-301-77-23
Parafia Nawiedzenia NMP   - 71-301-77-42
Gminne Centrum Kultury   - 71-301-78-79

Urz¹d Gminy  - 71-313-30-44
Gminny Zespó³ Oœwiaty   - 71-313-46-57

TELEFONY

Pogotowie Ratunkowe         -  9 9 9
Stra¿ Po¿arna  -  9 9 8
Stra¿ Miejska  -  9 8 6
Komenda Powiatowa Policji -  9 9 7
Pogotowie Wod. - Kan. -  9 9 4
Pogotowie Gazowe -  9 9 2
Sanepid                - 71-313-38-21 
Zagro¿enie epidemi¹ - 600-779-259

Komenda Powiatowa Policji
  - 71-381-72-22
Szpital Powiatowy  - 71-301-13-11
Stra¿ Miejska  - 71-301-12-22
Stra¿ Miejska   
Patrol zmotoryzowany  - 601-146-905
Stra¿ Gminna  - 71-313-25-83
Kom. Powiatowa PSP  - 71-313-40-45
Pogotowie Energet.  - 71-313-29-06
Zak³. Wod. i Kan.  - 71-303-95-21
Zak³ad Gazownictwa  - 71-313-23-61
Dom Pomocy Spo³ecz.  - 71-313-01-10
Dzienny Dom Pobytu  - 71-313-29-91
Polski Czerwony Krzy¿  - 71-313-23-25
Dworzec PKS O³awa  - 71-313-72-32
Oœrodek Kultury  - 71-313-28-29
K¹pielisko OCKF   - 71-313-21-89
Dom Dziecka  - 71-313-20-51
Punkt Konsultacyjny Przeciwdzia³ania  
Przemocy w Rodzinie  - 71-313-25-17
Miejski Zespó³  Ekonomiczno
-Administracyjny Szkó³   - 71-313-25-70
Inf. LOT  - 801-703-703  

UP nr 1, ul. 1 Maja  - 71-318-71-21
UP nr 3, ul. Wroc³awska  - 71-318-71-17  
UP nr 4, ul. B. Chrobrego   - 71-318-71-18  
UP nr 5, ul. Iwaszkiewicza       - 71-318-71-19  

MB Pocieszenia  - 71-313-22-41 
MB Ró¿añcowej  - 695-630-418
Mi³osierdzia Bo¿ego  - 71-313-86-88  
Œw. Ap. Piotra i Paw³a  - 71-313-27-23

Starostwo Powiatowe  - 71-301-15-22
Powiatowy Urz¹d Pracy  - 71-313-90-33
Prokuratura  - 71-313-40-11  
S¹d Rejonowy  - 71-313-24-44
Urz¹d Skarbowy  - 71-303-94-39 
Informacja podatkowa  - 71-303-94-33
Urz¹d Miejski O³awa         - 71-303-55-01/02
Urz¹d Stanu Cywilnego  - 71-313-38-58
Powiatowy Zarz¹d Drogowy   - 71-303-30-19  
Sanepid  - 71-313-38-21
ZUS  - 71-303-98-00

Jednostka Ratowniczo  - Gaœnicza PSP 
  - 71-318-81-62  
Komisariat Policji  - 71-318-15-97

Urz¹d Miasta i Gminy   - 71-381-71-22
Urz¹d Stanu Cywilnego  - 71-381-71-12
Powiatowy Urz¹d Pracy   -71-318-33-46    
Zak³ad Gospodarki  Komunalnej 
  - 71-303-52-31
Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej TBS 
  - 71-318-81-47
Zespó³ Ekonomiczno-Administracyjny Szkó³ 
  - 71-712-09-88

NMP Królowej Polski  - 71-318-81-03 
Stanis³awa Biskupa  - 71-318-15-55  
Maksymiliana Kolbego  - 71-318-13-74

 
UP ul. Folwarczna  - 71-318-71-07   
UP ul. Liliowa  - 71-318-71-08  
UP ul. Wroc³awska  - 71-318-71-09   
UP ul. Techników  - 71-318-71-10

TOWARZYSTWO OPIEKI 
NAD ZWIERZÊTAMI    
- Jelcz-Laskowice  - 71-318-22-89
- O³awa  - 71-313-51-11

TELEFONY ALARMOWE

TELEFONY O³AWSKIE

URZÊDY POCZTOWE

PARAFIE

URZÊDY W O£AWIE

TELEFONY W J-L

URZÊDY

PARAFIE 

URZÊDY POCZTOWE

INNE
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SCHODY I DRZWI Z DREWNA, 
PROJEKT Z WIZUALIZACJĄ 

GRAFICZNĄ  
605 741 606 

AGD
 ► Zakład naprawy sprzętu AGD. 

Pralki, lodówki, zmywarki, zamrażarki, 
maszyny do szycia i inny sprzęt AGD. 
Oława ul. Grota-Roweckiego 4. Tel. 
502 868 817, 71-313-26-73

NAPRAWA I SPRZEDAŻ URZĄDZEŃ 
CHŁODNICZYCH I AGD 

- DOMOWYCH I SKLEPOWYCH 
- OŁAWA, PL. ZAMKOWY 19, 

TEL. 508-267-478,  71-301-42-71

SERWIS AGD 
TEL.  603-835-219

ELEKTRONIKA RTV
 ► Montaż i serwis anten satelitar-

nych, www.satix.net.pl,  Tel. 602 495 
749

 ► Serwis RTV – SAT,  Tel. 602 495 749

 ► Montaż anten i tunerów,  Tel. 604 
613 483

 ► Naprawy domowe i warsztatowe 
telewizorów i monitorów Tel. 603 701 
066

CZYSZCZENIE

 ► Czyszczenie dywanów 665 639 
401

 ► Karcher - profesjonalne czyszcze-
nie dywanów, tapicerki meblowej 
oraz samochodowej,  Tel. 504 163 100

 ► Pranie tapicerki meblowej i samo-
chodowej, dywanów Atrakcyjne ceny, 
dojazd – www.ecopranie.pl,  Tel. 692 
057 141

 ► Pranie dywanów, kanap.  Tel. 53 
567 93 46

TRANSPORT

TRANSPORT KONTENEROWY, 
PODSTAWIANIE KONTENERÓW 

POD GRUZ, ZŁOM I ŚMIECI  
TEL. 501 278 422

 ► Przeprowadzki - transport Tel. 604 
332 147

 ► Przewóz osób Tel. 604 332 147

 ► Transport HDS,  Tel. 724 768 466

 ► Bus osobowy, 8+1, klimatyzacja.  
Tel. 507 053 028

 ► Przewóz osób niepełnospraw-
nych, posiadamy wózek inwalidzki. 
Bus 8 +1. Tel. 511 511 043

HYDRAULICZNE

 ► Usługi hydrauliczne, co., wod-kan 
Tel. 503 609 482

 ► Pogotowie hydrauliczne. Junker-
sy, naprawa, wymiana, montaż, ser-
wis, instalatorstwo gazowe i hydrau-
liczne. Tel. 790 421 226

 ► SERWIS URZĄDZEŃ GAZOWYCH. 
Tel. 506 575 943

BUDOWLANE

ETKA-PROJEKT. 
OŁAWA, UL. CHROBREGO 17/3. 

PROJEKTOWANIE 
I KIEROWANIE BUDOWAMI. 

10 000 PROJEKTÓW TYPOWYCH 
DOMÓW DO WYBORU. 

www.etka.pl 
TEL. 603 685 925, 71 303 28 05 

 ► Malowanie, tapetowanie, panele, 
regipsy, papa termozgrzewalna, Tel. 
698 623 537

 ► Łazienki, płytki podłogowe, prze-
róbki hydrauliczne, klinkier,  Tel. 698 
623 537

 ► Malowanie natryskowe agrega-
tem, malowanie tradycyjne wałkami, 
gładzie, panele, regipsy, 500-254-830 
Tel. 500 254 830

 ► Cyklinowanie bezpyłowe i reno-
wacja schodów,  Tel. 600 170 178

 ► Kostka brukowa HurtBruk.pl,  Tel. 
724 768 466

 ► Elewacje, docieplenia, tynki struk-
turalne natryskowe,  Tel. 697 106 011

 ► Budowa domów, więźby, pokrycia 
dachowe, wylewki, tarasy, schody beto-
nowe, odwierty studni,  Tel. 697 106 011

 ► Usługi budowlane - Kafelkowanie, 
Malowanie, Panele i inne,  Tel. 725 143 
324

 ► Cyklinowanie bezpyłowe, ukła-
danie parkietów i paneli, renowacja 
schodów,  Tel. 507 194 548

 ► Brukarstwo i usługi koparko-łado-
warką Tel. 502 411 884

 ► Remonty mieszkań, łazienek, re-
gipsy, kafle, gładzie, panele, tapeto-
wanie, malowanie: wnętrz, elewacji, 
dachów + mycie Tel. 889 312 688

 ► Malowanie, tapetowanie gładź, 
regipsy, kafelki, ogrodzenia Tel. 729 
677 185

 ► PKK SERWIS. Usługi Hydrauliczne. 
Usługi Elektryczne.  Jakub 690459346 
Piotr 722337378 

 ► Tynki gipsowe, maszynowe Tel. 
601 425 978

 ► GEODETA  503 494 292

 ► AR-DRO Wykończenia wnętrz: - 
malowanie natryskowe i tradycyjne, 
- gładzie, - tynki dekoracyjne (efekt 
betonu itp) - zabudowy GK - sufity 
podwieszane - kafle, - panele, Tel. 609 
491 002

UROCZYSTOŚCI
 ► Chłodnia na wesela + stół wiejski 

gratis,  Tel. 604-421-959

VIDEOFILMOWANIE

 ► Artur Wawer Tel. 888-664-585 
www.artur.video-weselne.pl

 ► Videofilmowanie, Tel. 508-295-
104

 ► Zgrywanie z kaset VHS na DVD. 
3 Maja 8u/2a.  Tel. 792-502-051

ZESPOŁY
 ► Dj Robi - wesela, integracje, ple-

nery, scena - doświadczenie - ponad 
18 lat, Tel. 507 053 028 www.djrobi.pl 

 ► ZGRANA PARA,  Tel. 692-717-384

 ► For You,  Tel. 604-421-959

TŁUMACZENIA
 ► Tłumacz przysięgły j. niemieckie-

go JAKUB MOŻEJKO, briefy, doku-
menty, Tel. 502-125-909

BIURO TŁUMACZEŃ ETO. 
TŁUMACZENIA 

ZWYKŁE I PRZYSIĘGŁE, 
OŁAWA, UL.BRZESKA 19, 

TEL. 501-621-443 
71-318-10-50

 ► Mgr EWA JÓŹKÓW – tłumacz przy-
sięgły j. niemieckiego. Tłumaczenia 
przysięgłe i zwykłe Tel. 605-292-921 
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MOTORYZACYJNE
 ► Blacharstwo, lakiernictwo i inne. 

Stefan Rolka, Oława, ul. Turkusowa 2 
(Nowy Otok), Tel. 508-287-203 71-
303-80-21

KUPIĘ KAŻDE AUTO DO 5000 ZŁ, 
PŁACIMY NAJWIĘCEJ 

TEL. 504-004-956

SKUP SAMOCHODÓW DO KASACJI 
- ZA KAŻDY PŁACIMY GOTÓWKĄ, 

TRANSPORT SAMOCHODU 
GRATIS, WYSTAWIAMY 

ZAŚWIADCZENIA NIEZBĘDNE 
DO WYREJESTROWANIA W 

WYDZIALE KOMUNIKACJI I FIRMIE 
UBEZPIECZENIOWEJ. 

OŁAWA UL. ZWIERZYNIECKA 11 
TEL. 505-045-414,  509-582-251, 

TEL/FAX 7131-33-024, 

 ► Autolaweta usługi Tel. 501 955 
042

 ► DORABIANIE CZĘŚCI BLACHAR-
SKICH DO POJAZDÓW ZABYTKO-
WYCH I NIETYPOWYCH. OŁAWA Tel. 
.TEL. 607 893 852

 ► Sprzedam: vw passat 2011, opel 
astra 2010, honda jazz 2009, toyota 
avensis 2005, mazda 2, 2005 Tel. 501 
955 042

KUPIĘ KAŻDE AUTO. 
NAJLEPSZE CENY W REGIONIE 

TEL. 781-306-420

 ► Mercedes 19 s, rok 1991, stan ide-
alny, bez korozji lub zamienię na fiata 
125 p., 126 p., poloneza lub stare auto, 
cena 8 tys zł,  Tel. 602 838 855

 ► Vision jobs - tłumaczenia przysię-
głe i zwykłe  wszystkie języki. Oława, 
ul. Magazynowa 3/9,  Tel. 71 758 48 40 
www.visionjobs.com

KOMPUTERY

 ► Pogotowie i serwis komputerowy, 
rozwiążę każdy problem, dojazd do 
klienta, 10-letnie doświadczenie, ta-
nio, szybko, solidnie Tel. 603 715 185

 ► S-Computers komputery, kasy fi-
skalne, serwis, NC+, 3 Maja 8u/2a,  Tel. 
792 502 051

 ► Romicom: komputery, telefony 
komórkowe, E-papierosy, serwis te-
lefonów, drukarek, komputerów. Re-
generacja tuszy i tonerów, ul. B. Chro-
brego 20f  Tel. 503 149 152

RÓŻNE
BIURO RACHUNKOWE INCOME 

- KSIĄŻKI PRZYCHODÓW 
I ROZCHODÓW, 

PEŁNA KSIĘGOWOŚĆ, 
ROZLICZENIA Z ZUS I US, 

OŁAWA, UL. KUTROWSKIEGO 41, 
TEL. 604-071-018,  71-734-57-33 

 ► Kredyty konsolidacyjne gotówko-
we pożyczki pozabankowe biuro Oła-
wa pl. Gimnazjalny 5 B plastry miodu 
obok punktu z dorabianiem kluczy i 
sklepu odzieżowego. Kontakt  Tel. 501 
169 184

NAUKA
 ► Matematyka - korepetycje 505-

188-102

ODDAM
 ► Oddam za darmo kartony suche 

i czyste. Możliwość stałego coty-
godniowego odbioru w Oławie i w 
Jelczu-Laskowicach. Do spalenia, 
pakowania. Odbiór własnym środ-
kiem transportu. Informacja pod 
numerami telefonów:  660  618  206, 
535 989 435

„Gazeta Powiatowa - Wiadomoœci O³awskie”  
tel. i fax 71-313-70-78
internet: www.gazeta.olawa.pl;
e-mail: redakcja@gazeta.olawa.pl
55-200 O³awa, ul. Chrobrego 19; 
tel. 71 313 70 78, 

Kamil Tysa (p.o. red. naczelnego), 
Jerzy Kamiñski, Zbigniew Bachul, Edward 
Bykowski, Wioletta Kamiñska, 
Agnieszka Herba i Jacek Polasz.
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Za treœæ og³oszeñ redakcja nie ponosi 
odpowiedzialnoœci i nie zwraca materia³ów 
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Bogus³aw Szymañski - reklama, przetargi 
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Gimnastyka 
Talent 

Tydzień temu pisaliśmy 
o tym, że Maja 
Bartosiewicz z Miłoszyc 
zajęła pierwsze miejsce 
w finale ćwiczeń na 
skoku w kl. III podczas 
XXVI Ogólnopolskiego 
Olimpiady Młodzieży 
w Sportach Halowych 
w Białej Podlaskiej.  
Nie są to jednak jej  
jedyne sukcesy

Maja jest zawodniczką 
Klubu Sportowego AZS-
-AWF Wrocław - sekcji 
gimnastyki sportowej. W la-

tach 2017, 2018 i 2019 
osiągnęła: 

* szóste miejsce w wie-
loboju klasy młodzieżowej 
PZG kobiet podczas „Euro-
pejskiego Tygodnia Sportu” 
(Szczecin, 2017),

* dwudzieste pierwsze 
miejsce w wieloboju, pod-
czas Ogólnopolskiej Małej 
Olimpiady, w finale między-
wojewódzkich mistrzostw 
młodzików i młodziczek 
w gimnastyce sportowej 
(Szczecin, 2017), 

* siódme miejsce w fi-
nale na równoważni klasy 
młodzieżowej PZG kobiet, 
(Szczecin 2017),

* drugie miejsce Drużyno-
wym Pucharze Polski Mło-
dzików w gimnastyce spor-
towej kobiet (Nysa, 2017), 

* trzecie miejsce w wielo-
boju w klasie młodzieżowej 
podczas Międzywojewódz-
kich Mistrzostw Młodziczek 
w gimnastyce sportowej 
(Zabrze, 2018), 

* drugie miejsce w ćwicze-
niach wolnych w klasie mło-
dzieżowej podczas Między-
wojewódzkich Mistrzostw 
Młodziczek w gimnastyce 
sportowej (Zabrze, 2018)

* pierwsze miejsce na 
skoku w klasie młodzieżowej 
podczas Międzywojewódz-
kich Mistrzostw Młodziczek 
w gimnastyce sportowej 
(Zabrze, 2018)

* Czwarte miejsce w Dru-
żynowych Mistrzostwach 
Polski klasy trzeciej w gim-
nastyce sportowej (Nysa 
2019). 

Gratulujemy i życzymy 
dalszych sukcesów!

(kt)

Wcześniejsze 
sukcesy Mai

Maja 
Bartosiewicz

ar
ch

. p
ry

w
at

ne

Futsal 
Sukces 

Arkadiusz Szypczyński 
z klubu KS Acana Futsal 
Jelcz-Laskowice przebywa 
obecnie na zgrupowaniu 
reprezentacji Polski. Jak 
opisuje to doświadczenie?

- Fajnie, że znowu jestem 
w kręgu zainteresowania 
trenera i że dał mi szanse 
powołując mnie na mecze 
eliminacyjne - mówi Arek. 
- To zaszczyt grać z orzeł-
kiem na piersi. Pierwszy raz 
w seniorskiej reprezentacji 
zadebiutowałem bodajże 5 lat 
temu w meczu z Hiszpanią. 
Pamiętam, że wszedłem wte-
dy w drugiej połowie. Na 
koncie mam jeszcze tylko 
dwumecz z Rosją rozgrywany 
w Opolu i Nysie w 2018 roku, 
także to były tylko epizody 
mojej przygody w barwach 
narodowych. Teraz powalczę, 
aby trwała dłużej. Trenuje-
my dwa razy dziennie, także 
intensywność jest na wysokim 
poziomie. Znam tutaj prak-
tycznie wszystkich, brakuje 
niestety kilku podstawowych 
graczy. Czasu wolnego nie jest 
za wiele, ale jeśli jest to staram 
się odpoczywać i przeznaczać 
go na odnowę biologiczną. Na 
warunki nie można narzekać, 
hala Atlas Arena jest jedną 

z największych jak nie naj-
większą w Polsce, szkoda 
tylko, że mecz będzie rozgry-
wany przy pustych trybunach. 
Mamy dwóch fizjoterapeutów, 

którzy się nami dobrze opie-
kują i przygotowują nas do 
każdego treningu.

(kt)

Arek nadaje z kadry

Arkadiusz Szypczyński
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Piłka nożna 
Uczą się

Zespół żaków Czarnych 
Jelcz-Laskowice wziął 
udział w turnieju 
organizowanym przez 
ekipę Tęczy Brzezia Łąka

Kategorię wiekową żaków 
reprezentują dzieci z rocznika 
2012/2013. Turniej w Brzeziej 
Łące był pierwszym w 2021 
roku. 

Zespół z Jelcz-Laskowic 
rywalizował z Piłkarską Aka-
demią First Kick SM Gminy 
Czernica, MKS-em Pogoń 
Oleśnica, Akademią Piłki Noż-
nej Forza Wrocław i gospoda-

rzami - Tęczą Brzezia Łąka. 
Młodzi piłkarze z J-L z tur-

nieju wrócili z bilansem 
dwóch zwycięstw i dwóch 

porażek. Każdy uczestnik 
otrzymał pamiątkowy dy-
plom. Nie było klasyfikacji 
końcowej.               (kt)

Pierwszy turniej żaków
Młodzi piłkarze czekają na kolejne turnieje
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Taka ekipa! W środku na dole - trener Mateusz Sypień
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sport
kontakt: kamil.tysa@gmail.com

Szkoda 
pierwszego 
seta

Dwie porażki 
naszych

s.26 s.27
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Siatkówka 
II liga 

IM Faurecia Volley 
Jelcz-Laskowice przegrał 
na wyjeździe z zespołem 
MUKS Ziemia Milicka 0:3

Podopieczni Krzysztofa Pi-
lawy są w głębokim kryzysie. 
Ostatni raz wygrali jeszcze 

w październiku, gdy przyszło 
im się mierzyć na wyjeździe 
z MKS-em Olavia Oława. Te 
drużyny mierzyły się ze sobą 
ponownie w ubiegłym tygo-
dniu. Mimo świetnego startu 
„Volleya”, bardzo dobrej gry 
w pierwszych dwóch setach 

i piłce meczowej w wyrów-
nanej, trzeciej partii, „Olavia” 
zdołała odwrócić losy meczu, 
doprowadzając do tie-breka 
i ostatecznie go wygrywając. 

Tym razem siatkarze z Jel-
cza-Lakowic musieli po-
walczyć na trudnym terenie 
w Miliczu. Miejscowy MUKS 
bardzo dobrze spisuje się 
w tym sezonie, zajmując ak-
tualnie czwarte miejsce w ta-
beli i notując kolejne solidne 
występy na drugoligowych 
parkietach. Wartym odno-
towania jest fakt, że przed 
sezonem doszło tam do spo-
rych zmian. Przede wszystkim 
fuzji zespołów MUKS Ziemia 
Milicka i Rosiek Syców, a co 
za tym idzie także transferów. 
Z Sycowa do Milicza prze-
niósł się trener Mariusz Dut-
kiewicz, biorąc ze sobą kilku 
zawodników m.in. Dominika 
Muchę i Jakuba Dąbrow-
skiego. Jak informowaliśmy 
już przy okazji pierwszego, 
przegranego przez „Volleya” 
1:3 starcia tych drużyn, mili-
czan wzmocnili także Maciej 
Lewicki i Jędrzej Jasielski, 
występujący przed rokiem 
w Jelczu-Laskowicach. 

Choć wszyscy zdawali so-
bie sprawę tego, że w Miliczu 
łatwo nie będzie, to fakt, że 
„Volley” tak długo szuka już 
przełamania sprawia, że nie 
powinien być lekceważony 
przez żadnego z rywali. Mimo 
ciekawej, bardzo wyrównanej 
walki w pierwszych dwóch 
setach, nie udało się ich wy-

grać. Podopieczni Krzysztofa 
Pilawy schodzili z parkietu 
pokonani do 25 i do 23. To 
przełożyło się na postawę 
w trzeciej części spotkania, 
gdy gospodarze pewnie zmie-
rzali po swoje, a goście roz-
czarowani finiszem dwóch 
dobrych setów, mieli problem, 
by nawiązać walkę. Ostatecz-
nie MUSK wygrał 25:18, a w 
całym meczu 3:0. 

- Z Milicza wracamy bez 
punktów, choć siatkarze IM 
Faurecia Volley Jelcz-Lasko-
wice pokazali się z dobrej 

strony, nawiązując w dwóch 
pierwszych partiach wyrów-
naną walkę z wyżej noto-
wanym rywalem – czytamy 
w mediach społecznościo-
wych „Volleya”. - Zabrakło 
jednak stabilizacji, a momenty 
dobrej gry przeplataliśmy 
z przestojami, których gospo-
darze nie wybaczali. Żałuje-

my, że nie udało się wywieźć 
z „Krainy Karpia” choćby 
seta, ale z nadzieją patrzymy 
na czekające nas kolejne ligo-
we wyzwania.

Kamil Tysa 
ktysa@gazeta.olawa.pl

Rozczarowująca porażka w Miliczu

Klub IM Fauecia Volley Jelcz-Laskowice zaprasza kibiców i 
sympatyków do licytacji koszulki meczowej z sezonu 2020/2021. 
Dochód zostanie przeznaczony na leczenie i rehabilitację Marka 
Kopestyńskiego. Aukcja jest dostępna na facebookowej grupie 
„Licytacje Marek Kopestyński Leczenie Rehabilitacja sprzęt”
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„Volley” wciąż nie może się przełamać
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Siatkówka 
II liga 

MKS Olavia Oława 
przegrała na własnym 
parkiecie z liderującym 
Chrobrym Głogów 0:3

Po ubiegłotygodniowym 
zwycięstwie w pięcioseto-
wym boju z ekipą IM Faure-
cia Volley Jelcz-Laskowice 
grający trener „Olavii” Dawid 
Migdalski mówił, że najważ-
niejsze będzie ustabilizowanie 
formy, walka w każdym me-
czu i pokaz zaangażowania 
nawet wtedy, gdy nie idzie. 
Łatwo jest jednak myśleć 
o dobrym występie i zdobyczy 
punktowej, ale trudniej to zro-
bić gdy staje się naprzeciwko 
lidera. 

Drużyna z Głogowa w po-
przednim sezonie rywalizo-
wała na parkietach pierwszej 
ligi. Podopiecznym trenera 
Dominika Walenciaja nie 
udało się uniknąć spadku, 
ale teraz próbują udowod-
nić, że to był tylko wypadek 
przy pracy i jak najszybciej 
wrócić na wyższy poziom. 
Przebudowali skład i założo-
ny plan realizują w najlepszy 
z możliwych sposobów. Po 
piętnastu meczach mają 41 
punktów i pozycję samo-
dzielnego lidera. Tydzień po 
tygodniu odprawiają z kwit-
kiem kolejnych przeciwników, 
więc niewiele wskazywało na 

to, że oławianie będą w stanie 
nawiązać walkę.

W Głogowie możemy zna-
leźć także lokalny akcent. 
Rozgrywający Krzysztof An-
tosik pochodzi z Jelcza-La-
skowic, jest wychowankiem 
klubu ULKS Młodzik Ziemia 
Oławska prowadzonego przed 
laty przez śp. Janusza Lafe-
riego. Następnie występował 
w juniorskiej drużynie Mo-
stostalu Kędzierzyn Koźle, 

Szkole Mistrzostwa Sporto-
wego w Spale oraz juniorskiej 
reprezentacji Polski. Przygodę 
z rozgrywkami I ligi rozpoczął 
w Jaworznie.Następnie grałw 
MKS MOS Będzin, Cuprum 
Lubin, z którym awansował 
do Plusligi, Krispol Września, 
Espadon Szczecin (również 
udało się awansować do Plu-
sligi), KPS Siedlce. Właśnie 
z tego ostatniego klubu tra-
fił do Głogowa. Wcześniej, 
w sezonie 2016/2017 był za-

wodnikiem plusligowej ekipy 
Effectora Kielce. W sezonie 
2020/2021 jest kapitanem 
Chrobrego.

Antosik i spółka nie dali 
większych szans gospoda-
rzom z Oławy. W pierwszym 
secie wygrali 25:18, w drugim 
– jedynym momentami wy-
równanym – 25:23, a w trze-
cim 25:15. Ten wynik sprawia, 
że „Olavia” zajmuje siódme 
miejsce w tabeli i do bezpiecz-
nego (gwarantującego utrzy-
manie) brakuje jej czterech 
punktów. Podopieczni Dawida 
Migdalskiego z pewnością nie 
powiedzieli jednak jeszcze 
ostatniego słowa i w kolej-
nych spotkaniach powalczą 
o pełną pulę.

Kamil Tysa 
ktysa@gazeta.olawa.pl

Lider zrobił swoje

Nie udało się nawiązać walki z liderem

Ka
m

il 
Ty

sa

Trener Dawid Migdalski zdaje sobie sprawę, że punkty w kolejnych 
meczach będą bardzo potrzebne

Ka
m
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wyniki XV kolejki, rozgrywanej 23 stycznia
IKar LeGnICa - ChełMIeC WałbrZyCh      3:0
Ziemia milicka milicZ - im Faurecia Volley JelcZ-laskowice   3:0
MKS Olavia Oława - ChrObry GłOGów      0:3
aZ UZ ZIeLOna Góra - aStra nOWa SóL      0:3
bIeLaWIanKa bIeLaWa - SObIeSKI ŻaGań                 1:3

Tabela 
                                                                                     M           PKt                  Sety
1. SPS ChrObry GłOGóW  15  41   44:9
2. WKS SObIeSKI-arena ŻaGań  15  36   42:17
3. MKSt aStra nOWa SóL  15  34   38:15
4. MUKS ZIeMIa MILICKa  15  29   35:24
5. KS bIeLaWIanKa-beSter bIeLaWa  15  23   27:27
6. MKS IKar LeGnICa  15  19   22:32
7. MKS Olavia Oława  15  15   22:36
8. KPS ChełMIeC WałbrZyCh  15  13    18:34 
9. KU aZS UZ ZIeLOna Góra  14  6   12:38
10. iM FaureCia vOlley JelCz-laSKOwiCe  14 6   12:40

                                         * 
W XVI kolejce, zaplanowanej na 30 stycznia IM Faurecia 

Volley Jelcz-Laskowice podejmie u siebie legnickiego Ikara. 
MKS Olavia Oława zagra na wyjeździe z Astrą Nowa Sól.

(kt)

II liga siatkówki mężczyzn  
- grupa 4
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Siatkówka 
II liga kobiet 

Jedna kontrowersyjna 
decyzja sędziowska 
miała wpływ na wynik 
pierwszego seta i całego 
meczu

Zawodniczki MKS Cheł-
miec Wodociągi Wałbrzych 
przyjechały na sobotni po-
jedynek do Oławy w roli 
wicelidera, gdyż w tygodniu 
wygrały zaległy mecz derbo-
wy z drużyną ze Świdnicy. 
Nasze siatkarki miały dwu-
tygodniową przerwę spowo-
dowaną przełożeniem meczu 
z Energą MKS II Kalisz. 

Ciekawy przebieg miał 
pierwszy set. Wałbrzyszanki 
zdobyły pierwszy punkt, ale 
po atakach Patrycji Telegi 
i udanym bloku oławianek 
Sobieski objął prowadze-
nie 3:1. Przyjezdne szybko 
odrobiły straty i one pro-
wadziły 8:5. Podopieczne 
Jarosława Gębarzewskiego 
doprowadziły do remisu 
13:13, a po chwili miały 
dwupunktowe prowadzenie 
16:14. Po świetnych ata-
kach Julii Lubońskiej i Aga-
ty Skikiewicz było 19:16. 
Wówczas doszło do kontro-
wersyjnej decyzji sędziny, 
która zmieniła werdykt na 
niekorzyść oławianek. Naj-
pierw przyznała gospody-
niom punkt za autowy atak 
zawodniczki Chełmca, bo 
tak wskazał sędzia liniowy, 
ale po konsultacji z drugim 
sędzią liniowym zmieniła 
decyzję. Trener Gębarzewski 
długo dyskutował z sędziami 
domagając się powtórzenia 
akcji, ale sędzina przyznała 
punkt rywalkom. Ta sytuacja 
całkowicie wybiła z rytmu 
nasze zawodniczki, które 
przegrały ostatecznie seta 
22:25.

Drugi set to koncertowa 
gra oławianek, które od po-
czątku były skoncentrowane 
i konsekwentnie powięk-
szały przewagę. W pewnym 
momencie osiągnęły dziesię-
ciopunktową 14:4 i później 
utrzymywały ją do końca. 
Set zakończył się wygraną 
Sobieskiego 25:15. Świet-
nie w tym secie atakowała 
Julia Lubońska, a po stronie 
Chełmca nie do zatrzymania 
była Pamela Łuszczyńska.

Bardziej skoncentrowane 
do trzeciego seta wyszły 
wałbrzyszanki, obejmując 
prowadzenie 3:0. Jednak 
podopieczne Jarosława 
Gębarzewskiego zaczęły 
skuteczniej grać blokiem 
i wkrótce objęły prowa-

dzenie 5:4. Do stanu 10:10 
trwała równorzędna walka. 
Później do głosu doszły 
rywalki, systematycznie po-
większając przewagę do 
ośmiu punktów. Nie pomo-
gły dwa czasy, które wziął 
oławski trener oraz ataki 
Pauliny Węgrzyn i Marty 
Mielnik. Sobieski przegrał 
tego seta 18:25.

Czwarty set rozpoczął się 
od źle odebranych dwóch 
zagrywek Oliwii Łuszczyń-
skiej i ataku Agaty Skikie-
wicz w siatkę. Przy stanie 6:2 
dla Chełmca o czas poprosił 
trener Gębarzewski i po 
chwili było 6:5. Dwukrotnie 
skutecznie zaatakowała Ju-
lia Lubońska, a raz Pamela 
Łuszczyńska posłała piłkę 

w aut. Od tego momentu 
zaczęła się powiększać prze-
waga wałbrzyszanek, która 
wynosiła już 19:12. Wiceli-
derki poczuły się zbyt pewne 
wygranej i nasze zawodnicz-
ki zaczęły powoli odrabiać 
straty. W końcówce po ataku 
Pauliny Jewiarz oławianki 
traciły już tylko trzy punkty, 
ale trener Chełmca - Ma-
rek Olczyk wziął czas, aby 
„potrząsnąć” swoimi pod-
opiecznymi. Okazało się to 
skuteczne, bo wałbrzyszanki 
wygrały kolejne dwie piłki 
i set zakończył się 25:20.

                 *
Patrząc na przebieg całego 

meczu, to żal jest niewyko-
rzystania szansy na wygra-
nie pierwszego seta. Nieste-

ty kontrowersyjna decyzja 
sędziny zdekoncentrowała 
nasze siatkarki, a zmobilizo-
wała wałbrzyszanki. W przy-
padku wygrania pierwszego 
seta była szansa na pokona-
nie rywalek lub chociaż na 
zdobycie jednego punktu. 
Środowy zaległy mecz w Wał-
brzychu będzie miał wielkie 
znaczenie dla obu drużyn. 
Sobieski potrzebuje punktów, 
aby walczyć o utrzymanie się 
w II lidze, a Chełmiec traci 
sześć punktów do lidera i ma 
dwa mecze zaległe. Jeżeli 
w Wałbrzychu myślą poważ-
nie o awansie do I ligi, to mu-
szą zdobyć komplet punktów 
w tych spotkaniach.

Szkoda pierwszego seta

W Sobieskim najlepiej w ataku grały (od lewej): Julia Lubońska, Paulina Węgrzyn i Agata Skikiewicz
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WędkarstWo 
Pochwal się! 

Koło Miejskie PZW nr 16 
w Oławie prowadzi ranking 
okazów, złowionych przez 
swoich członków

W sklepie wędkarskim „Su-
mik” każdy członek tego 
koła może zważyć i zmierzyć 
złowioną dużą rybę danego 
gatunku. Po zaliczeniu przez 
komisję, trafia to na tablicę 
rekordów. W ubiegłym roku 
znaleźli się na niej:

* Adam Sobiborowicz: bo-
leń - waga 2,87 kg, długość 
70 cm - złowiony 15 sierpnia 
(brązowy medal „WW”);

* Stanisław Dolny: brzana - 
2,64 kg, 63 cm - 24 września 
(brązowy medal „WW”);

*Paweł Maziarz: płoć - 1,24 
kg, 42 cm - 11 grudnia (złoty 
medal „WW”);

* Łukasz Ziobrowski: kleń 
- 1,80 kg, 52 cm - 17 czerwca;

* Marek Gawron: karp - 
7,40, 81 cm - 3 lipca;

* Marek Gawron: jaź - 1,56 
kg, 45 cm - 14 czerwca;

* Sylwester Szlęk: leszcz - 
4,20 kg, 67 cm (złoty medal 
„WW”);

* Henryk Broda: lin - 1,48 
kg, 42 cm - 29 maja;

* Andrzej Panecki: okoń - 
0,76 kg, 37 cm - 27 czerwca;

* Tadeusz Sobotowicz: 
szczupak - 4,34 kg, 81 cm - 
17 lipca;

* Lucjan Zieliński: sumik 
karłowaty - 0,34 kg, 29 cm.

Podczas najbliższego Wal-
nego Zebrania Sprawozdaw-

czego Koła Miejskiego PZW 
nr 16 łowcy rekordowych oka-
zów otrzymają statuetki, na 
których będą wygrawerowane 
imiona i nazwiska wędkarzy, 
gatunek ryby oraz jej waga 
i długość. W czasie kiedy 
zamieszczamy ten artykuł 
nie zapadły decyzje związane 
z organizacją zebrań w kołach. 
W związku z pandemią może 
być przewidziany scenariusz, 
w którym statuetki zostaną 
wręczone każdemu łowcy 
indywidualnie.

Organizatorzy zapraszają 
wędkarzy do zgłaszania re-
kordowych połowów także 
w roku 2021.

           ***
Wszyscy wędkarze mogą 

współtworzyć tę rubrykę, 
dzwoniąc pod numer telefonu 
+48-600-378-240.

(Graro)

Parada rekordów
Wśród rekordowych ryb znalazł się szczupak Tadeusza Sobotowicza

Siatkówka  
kobiet 
Grupy młodzieżowe 

Najmłodsza grupa 
rozgrywkowa MGLKS 
„Sobieski” Oława, 
prowadzona przez 
Bogdana Erbela, 
powtórzyła wyniki 
z poprzedniego turnieju

Młodziczki „Sobieskie-
go” występują w grupie 
„O”, gdzie walczą o 13 
pozycję na Dolnym Ślą-
sku. Przed świętami Bo-
żego Narodzenia rozegra-
no pierwszy turniej we 
Wrocławiu, gdzie młode 
oławianki pokonały KS 
„Sudety” Kamienna Góra 
2:1 oraz uległy zespołowi 
#VolleyWrocław II 0:2. 24 
stycznia gospodarzem dru-
giego turnieju była Oława. 
W zawodach na hali oław-
skiego OCKF powtórzyły 

się wyniki z Wrocławia. 
Podopieczne Bogdana Er-
bela wygrały z „Sudetami” 
2:1 (22, -21, 9) oraz prze-
grały z wrocławiankami 
0:2 (-16, -9). W tabeli po 
dwóch turniejach prowadzi 
#VolleyWrocław II z kom-
pletem punktów, przed 
„Sobieskim” i „Sudetami”. 
Następny, a zarazem ostatni 
turniej grupy „O” odbędzie 
się w niedzielę 31 stycznia 
w Kamiennej Górze.

Nie wiedzie się junior-
kom „Sobieskiego”, które 
w styczniu rozegrały już 
dwa mecze. Najpierw ule-
gły na wyjeździe „Olimpii” 
Jawor 1:3 (-26, 21, -12, 
-14), a później przegrały 
w Wałbrzychu z „Chełm-
cem” 0:3 (-14, -7, -14). 
Podopieczne Sylwii Palicy 
po dziewięciu meczach 
zajmują ostatnie szóste 
miejsce w tabeli z zerowym 
dorobkiem punktowym. 
Do rozegrania pozostał im 
jeszcze tylko jeden mecz 
- 7 lutego będą gościć wał-
brzyszanki w Oławie.

(PoL)

Turniej młodziczek  
w Oławie

MGLKS SobieSKi: 
WiKtOria DyNOWSKa, JuLia LuBOńSKa, 
PauLiNa WęGrZyN, PatrycJa tELEGa, aGata 
SKiKiEWicZ, Marta MiELNiK. Na ZMiaNy 
WchODZiły: PauLiNa WiśNiEWSKa (LiBErO), 
aDriaNa BruźDZińSKa, PauLiNa JEWiErZ, 
JuStyNa BaraN.

MKS ChełMieC WodoCiągi:
NataLia GEZELLa, OLiWia łuSZcZyńSKa, PaMELa 
łuSZcZyńSKa, aLEKSaNDra MałODOBra, 
JuDyta rZEcZycKa, EWELiNa PaWELSKa 
(LiBErO). Na ZMiaNy WchODZiły: KarOLiNa 
OLcZyK, JuLia rZEcZycKa.

Jacek PoLasz 
sport@gazeta.olawa.pl

wyniki XVii kolejki:

MgLKS SobieSKi ołaWa - MKS ChełMieC WodoCiągi WałbrzyCh   1:3
SOKół 43 aZS aWF SMS KatOWicE - LiBErO ViP GWaraNt aLEKSaNDróW łóDZKi   3:2
MKS NOWaK MOSty DąBrOWa GórNicZa - ENErGa MKS ii KaLiSZ     3:2
MKS iGNErhOME VOLLEy śWiDNica - uKS JEDyNKa SiEWiErZ     1:3
#VOLLEyWrOcłaW ii - łMLKS łaSKOVia łaSK 3:2

Mecze zaległe
MKS NOWaK MOSty DąBrOWa GórNicZa - NtSK NySa      2:3
MKS chEłMiEc WODOciąGi WałBrZych - MKS iGNErhOME VOLLEy śWiDNica   3:1

Tabela 
                                                                                     M           PKt                  SEty
1. LiBErO ViP GWaraNt aLEKSaNDróW łóDZKi 16 40 44:16
2. MKS chEłMiEc WODOciąGi WałBrZych 14 34 37:17
3. uKS JEDyNKa SiEWiErZ 15 31 37:22
4. MKS iGNErhOME VOLLEy śWiDNica 16 30 35:22
5. SOKół 43 aZS aWF SMS KatOWicE 15 26 33:27
6. NtSK NySa 15 18 25:34
7. MKS NOWaK MOSty DąBrOWa GórNicZa 15 17 27:36
8. ENErGa MKS ii KaLiSZ 14 17 22:30
9. łMLKS łaSKOVia łaSK 15 13 20:36 
10. MgLKS SobieSKi ołaWa 14 11 19:35
11. #VOLLEyWrOcłaW ii 15 9 17:41 

* 
W środę, 27 stycznia o godz.19.00, oławianki zagrały (po 

oddaniu gazety do druku) zaległe wyjazdowe spotkanie w 
Wałbrzychu z MKS Chełmiec Wodociągi Wałbrzych. Na-
stępny mecz zostanie rozegrany w piątek 5 lutego w Kaliszu 
z zespołem Energa MKS II Kalisz.

(PoL)

II liga siatkówki kobiet  
- grupa 3

Dyżury skłaDkowe w oławskich kołach PZw

* skarbnik koła Miejskiego PZW nr 16 w oławie 
przyjmuje wpłaty we wtorki i czwartki, od godz. 15.00 
do 17.00, w sklepie wędkarskim koło dworca Pks. 
W tym samym miejscu takie sprawy członków koła 
PZW nr 19 załatwia agata kieda. 
skarbnik koła PZW nr 90 „rzemieślnik” dyżuruje 
we wtorki,czwartki i piątki w godzinach 16.00-
18.00 w siedzibie koła przy ul 3 Maja 1a, lub pod 
telefonem 501278041 w pozostałe dni.
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Powiat 

Czy wśród 
najpiękniejszych znów 
znajdzie się dziewczyna 
z naszego powiatu?

Przypomnijmy, że Joanna 
Nabiałczyk została III wice-
miss Polski nastolatek w 2020. 
Oławianka zdobyła także tytuł 
Miss Nastolatek Gracji i Ele-
gancji 2020. Galę finałową 
transmitowała telewizja Super 
Polsat. Udział w najważniej-
szym etapie konkursu za-
pewniło Joannie zwycięstwo 
w wyborach Miss Dolnego 
Śląska Nastolatek.

Od ponad 31 lat to wyda-
rzenie cieszy się popularno-
ścią, co roku wybierana jest 
najpiękniejsza Polka. - Jest 
to niewątpliwie najbardziej 
rozpoznawalna i najbardziej 
prestiżowa marka na rynku - 
mówią organizatorzy.

Finał konkursu organizo-
wany jest w telewizji Polsat 
i należy do najlepszych show 
w Polsce, oglądalność sięga 
nawet 6 milionów widzów. 
Finalistki konkursu ogólno-
polskiego reprezentują kraj 
między innymi w wyborach 
Miss Universe, Miss Suprana-
tional oraz Miss International. 
Dla wielu jest to szansa na 
rozpoczęcie kariery modelki, 
aktorki lub celebrytki.

Konkurs powrócił na Dol-
ny Śląsk w 2019 i od tego 
momentu jest organizowany 
bez przerwy, nawet pandemia 

koronawirusa nie pokrzyżo-
wała planów organizacyjnych 
w 2020 i konkurs odbył się 
we wrześniu na Stadionie 
Wrocław. 

Edycja 2021 coraz bliżej. 
Organizatorzy planują prze-
prowadzenie kolejnych akcji 
charytatywnych i innych cie-
kawych projektów z udzia-
łem nowych uczestniczek 
konkursu oraz laureatek z lat 
ubiegłych. Uczestniczki będą 
miały też okazję poznać wiele 
ciekawych i inspirujących 
osób, przejść warsztaty i szko-
lenia. Kandydatki będą mogły 
współpracować z renomowa-
nymi fotografami oraz osoba-
mi z branży modelingowej.

- Dwuznacznym stało się 
używanie słowa „korona” - 
dodają organizatorzy. - Od 
ubiegłego roku nie będzie 
kojarzyć się ze zmagania-
mi o tytuł Miss, ale z walką 
o to, co jest dla nas wszyst-

kich najcenniejsze - zdrowie. 
W obecnym czasie wiele rze-
czy i sytuacji uległo przewar-
tościowaniu, dlatego chcemy 
przeprowadzić dużo warsz-
tatów i szkoleń z naszymi 
uczestniczkami. To ma pomóc 
im żyć w obecnych czasach i z 
każdej sytuacji wyciągać to, 
co najlepsze...

Zwieńczeniem edycji 2021 
będzie gala finałowa na Sta-
dionie Wrocław. W tej edycji 
nagrody przewidziane są dla 
wszystkich uczestniczek kon-
kursu, a łączna suma nagród 
przekroczy 50 tys zł. Organi-
zatorzy starają się, aby gala 
była transmitowana w ogól-
nopolskiej stacji telewizyjnej.

Zostań Miss Dolnego Śląska 2021!  
Rusza nowa edycja konkursu piękności

Gmina Oława 

Koło naukowe „Edukacja 
kosmiczna” ze Szkoły Pod-
stawowej w Marcinkowicach 
w grudniu i styczniu realizo-
wało drugi moduł programu 
„Być jak Ignacy” poświęcony 
ekologii

Młodzi odkrywcy, korzy-
stając z platformy programu, 
mogli zdobyć nowe infor-
macje dotyczące powietrza, 
odpadków, wody i bioróżno-
rodności. Poznali dorobek na-
ukowca Władysława Szafera, 
którego dokonania w zakresie 
ochrony przyrody są bardzo 
imponujące! Dzięki jego osią-
gnięciom możemy cieszyć się 
parkami narodowymi i rezer-
watami przyrody.

Szafer jako pierwszy ska-
talogował wszystkie rośliny 
występujące w kraju oraz 
założył i prowadził Instytut 
Botaniki Polskiej Akademii 
Nauk i Instytut Ochrony Przy-
rody PAN. Uczniowie, zdo-
bywając wiedzę o globalnych 
zależnościach i o tym, jak 
nasze codzienne życie na nie 
wpływa, uczą się, jak moż-
na żyć mądrze, nie niszcząc 
środowiska, a jednocześnie 
nie rezygnować z osiągnięć 
współczesnej nauki i techniki.

Obecnie adepci nauki opra-
cowują projekt o oszczędzaniu 
wody. Jest to ważny problem, 

bo - jak się okazuje - nie wy-
starczy tylko ograniczać pobór 
wody. Przygotowali ulotkę 

promującą zagospodarowanie 
wody opadowej. Wykorzysta-
nie obiegu hydrologicznego 

może ograniczyć zużycie 
wody pitnej nawet o 50%.

(kt)

Żyć mądrze i nie 
niszczyć środowiska

Uczniowie Szkoły Podstawowej w Marcinkowicach, uczestniczący w projekcie „Być jak Ignacy”
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aby wziąć udział w konkursie o tytuł najpiękniejszej 
mieszkanki Dolnego Śląska, kandydatki powinny wypełnić 
formularz zgłoszeniowy dostępny na stronie www.missdol-
negoslaska.pl/zostan-miss/, wysłać zgłoszenie na maila: 
biuro@missdolnegoslaska.pl lub skontaktować się przez 
kanały w social mediach (www.instagram.com/missdolne-
goslaska/, www.facebook.com/missDolnegoSlaskaofficial/)

Kandydatka do tytułu miss powinna spełniać warunki:
* wiek 14 do 27 lat (roczniki 1994-2007)
* wzrost +167 cm
* stan cywilny - bezdzietna panna
* obywatelstwo polskie

”JAK SIĘ ZGŁOSIĆ?

(21.01-20.02)

WODNIK

(23.11-21.12)

STRZELEC

(23.09-23.10)

WAGA

(23.07-22.08)

LEW

(22.05-21.06)

BLIŹNIĘTA

(21.03-20.04)

BARAN

(24.10-22.11)

SKORPION

(23.08-22.09)

PANNA

(22.06-22.07)

RAK

(22.12-20.01)

KOZIOROŻEC

(21.02-20.03)

RYBY

Nie poddawaj się złemu nastrojowi. Brak 
słońca, aktywności i codzienna rutyna mocno 
da ci się we znaki, jednak twoje samopoczucie 
zależy tylko od ciebie. Jeśli nie możesz spotkać 
się z przyjaciółmi zadzwoń do nich, nie możesz 
podróżować, ale możesz przeczytać książkę 
o wymarzonym miejscu. Rusz głową i znajdź 
wyjście z trudnej sytuacji. 

(21.04-21.05)

BYK

W tym tygodniu poczujesz, że jesteś 
potrzebny i doceniany w pracy. Dzięki temu 
nabierzesz motywacji do wykonywania swoich 
obowiązków. W sprawach sercowych będzie 
trwać dobra passa, ale niedługo nadejdzie czas 
na poważne decyzje. Wtedy mogą się objawić 
poważne różnice w waszych oczekiwaniach. 
Niezałatwione sprawy mają szansę na 
rozwiązanie pod koniec tygodnia. Miłe 

Myśli będą ci zaprzątać sprawy sercowe. Czy 
to tylko przyjaźń czy już kochanie? Otworzyłeś 
drzwi do przeszłości, myśląc że zapanujesz 
nad emocjami, które się z nią wiążą. Okazuje 
się, że sentymenty są bardzo silne i zaczynasz 
coraz bardziej się angażować. Zaufaj intuicji, 
jeśli jesteś szczęśliwy to może nie warto z tym 
walczyć?

Zrób coś miłego dla siebie. Kup sobie coś ekstra 
albo zafunduj chwilę relaksu. Wciąż poświęcasz 
się dla innych, a własne potrzeby spychasz 
w kąt. To bardzo zła praktyka, która kiedyś 
się na tobie zemści. W pracy nie będziesz 
się nudzić. Na horyzoncie nowe wyzwania. 
Zdrowie będzie dopisywać, ale nie zaniedbuj 
środków ostrożności.

Dobry, miły i wesoły tydzień, w którym oddasz 
się swoim pasjom. W sprawach zawodowych 
nastąpi mały zastój i brak wyzwań, dlatego 
będziesz mógł poświęcisz czas na inne rzeczy. 
Nawiąż kontakt z przyjaciółmi, których 
trochę zaniedbałeś. Mogą potrzebować 
rady lub wsparcia. Nie zabraknie okazji do 
interesujących rozmów. W miłości nie licz na 
niespodzianki. 

Początek tygodnia dość trudny, pełen nowych 
wyzwań, zwłaszcza w pracy. Uspokojenie 
nadejdzie później. Możesz liczyć na pomoc 
bliskich w ważnych sprawach. Obawiasz się 
prosić o och wsparcie, żeby nie sprawiać im 
kłopotów i nie przysparzać zmartwień, ale 
oni wcale tego tak nie odbierają. Sytuacja 
finansowa ustabilizuje się, ale na razie nie licz 
na większą poprawę. W miłości - dobre dni.

Cisza i spokój pomogą w uporządkowaniu 
wielu spraw. Odetchniesz i zastanowisz się 
nad wieloma sprawami, które ignorowałeś 
w codziennym pędzie. Zorientujesz się czego 
chcesz i co sprawia, że czujesz się nieszczęśliwy. 
Następnym krokiem będzie wdrożenie zmian, 
których potrzebujesz. Dobre dni - piątek 
i poniedziałek. Sprzyjające okoliczności we 
wtorek. Zdrowie powinno dopisywać. 

Czeka cię wiele zajęć i nowych obowiązków. 
Zmiany w otoczeniu sprawią, że możesz się 
poczuć nieco zagubiony lub zdezorientowany. 
To szybko minie i doskonale poradzisz sobie 
z problemami. W sprawach uczuciowych - 
radosne oczekiwanie na zaplanowane wspólne 
chwile i miłość.

W sprawach sercowych będzie się sporo działo. 
Sam nie będziesz pewien swoich uczuć, ale daj 
rozwinąć się sytuacji. Pozwól żeby to druga 
strona zrobiła pierwszy krok do wyjaśnienia 
co jest miedzy wami. W pracy nadejdą 
spokojniejsze dni. Nie będziesz się nudzić ale 
też nie dostaniesz wielkich wyzwań. Zdrowie 
będzie dopisywać.

Przeżyjesz z bliską osobą wiele ciepłych 
i uroczych chwil, może nawet dni. Będziesz 
szczęśliwy jak nigdy przedtem i poczujesz że 
nareszcie znalazłeś swoje miejsce na ziemi. 
To się jeszcze długo nie zmieni. Gorzej będzie 
w sprawach zawodowych. Twoja frustracja 
wobec współpracowników będzie tylko narastać. 

Zawirowania w sprawach zawodowych nie 
wpłyną najlepiej na samopoczucie. Stres 
i zmęczenie pojawią się w czwartek i szybko 
nie ustąpią. W niedzielę spotkasz kogoś miłego, 
kto poprawi nastrój. Lepiej ułożą się sprawy 
finansowe. Spróbuj gier losowych, możesz 
zaryzykować.

Spokojny, miły i udany tydzień, zwłaszcza 
jego końcówka. Z radością oddasz się 
obowiązkom w domu i w pracy. Uda się 
załagodzić niewielkie konflikty rodzinne, 
docenią to bliscy. Partner okaże wiele 
miłości i zrozumienia, odwdzięcz mu się 
tym samym. Finanse - w normie.
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  Jeżeli masz wąt-
pliwości i nie 
wiesz, co zrobić 
z danym odpadem, 
do którego pojem-
nika go wrzucić 
możesz to spraw-
dzić w wyszuki-
warce na stronie 
internetowej 
Zakładu Gospoda-
rowania Odpadami 
w Gać. Zakładka 
„Jak segregować 
- Wyszukiwarka” 
znajduje się na 
pierwszej belce 
tuż pod paskiem 
menu.

(WK)

UWAGA ! Sprawdź jak właściwie segregować

Jak segregować? Wyszukiwarka na stronie http://zgo.org.pl

Pojemników zbiorczych 
na szkło jest dziś niewiele 
w przestrzeni publicznej. Kie-
dyś, jakieś 10 lat temu, ZGO 
rozstawiał je częściej i gęściej, 
ale gminy rezygnowały z nich, 
mimo że ludzie po latach 
wreszcie zaczęli się do nich 
przyzwyczajać. Dlaczego re-
zygnowano? Bo oprócz swojej 
funkcji zbierania odpadów 
szklanych, pojemniki stawały 
się miejscem, gdzie ludzie 
zaczęli znosić wszystkie inne 
odpady, tworząc wokół uciąż-
liwe śmietnisko szpecące oko-
licę, co ostatecznie nie mogło 
się podobać mieszkańcom. Na 
dodatek z tych pojemników 
odbierano tylko szkło, a resz-
ty nie było komu uprzątnąć, 
na co często skarżyli się np. 
sołtysi, zostawieni sami z tym 
problemem.

(CK) Je
rz

y 
Ka

m
iń

sk
i

  Pamiętaj 
* Nie wrzucaj do pojemnika 

opakowań szklanych w innych 
opakowaniach (foliówkach, 
kartonach). Butelki i słoiki 
wrzucaj do pojemnika opróż-
nione, bez zakrętek, zacisków, 
gumowych uszczelek.

* Zdejmij wieczko ze sło-
ika przed wrzuceniem go do 
pojemnika na szkło. 

SZKŁO * Szkło jest substancją 
amorfi czną, jakby pośrednią 
między cieczą a ciałem sta-
łym. Można to określić jako 
kryształy zawieszone w cieczy 
o bardzo dużej lepkości. Ze 
względu na lepkość, kryształy 
nie mogą się przemieszczać, 
ale także nie zachodzi proces 
pełnej krystalizacji. 

* 1 tona stłuczki szklanej 
pozwala wytworzyć - 3000 
nowych butelek półlitrowych!

* Szkło to surowiec, który 
może być przetworzony na 
opakowanie, jakim było pier-
wotnie.

* Nie jest materiałem w zna-
czący sposób zagrażającym 
środowisku, a jego przetwo-
rzenie pozwala zaoszczędzić 
środowisku wytworzenia szko-
dliwych substancji podczas 

produkcji, zmniejszyć emisję 
dwutlenku węgla i zmniejszyć 
ilość szkła na wysypiskach. 
Wyprodukowanie nowej bu-
telki ze stłuczki szklanej jest 
tańsze niż umycie i dezynfek-
cja butelek zwrotnych.

* Z przetworzonego szkła 
można na nowo i taniej wypro-
dukować nowe butelki, słoiki, 
wazony, opakowania szklane.

* Ponowne wykorzystanie 
odpadów szklanych pozwala 
na oszczędność surowców 
szklarskich takich jak - pia-
sek, soda, mączka wapienna, 
zmniejsza też koszty produkcji 
i emisje dwutlenku węgla. 

* Statystyczny mieszkaniec 
Polski wyrzuca do pojemni-
ków na odpady zmieszane, 
aż 56 szklanych opakowań 
rocznie.

 Ciekawostki! 

Dlaczego znikają?
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  Zawsze wrzucasz szklaną butelkę do zielonego pojemnika? 
Brawo! Zawsze wkładasz słoiczek po dżemie do zielonego worka, 
bo w twojej gminie funkcjonuje akurat taki system workowy? 
Super! To jednak nie koniec sprawy. To dopiero początek 
zaawansowanego procesu recyklingu szkła, w którym biorą 
udział także inne osoby, fi rmy i instytucje

Najwyższy czas, abyśmy przestali patrzeć na odpady jak na „śmieci” - czyli coś zbędnego, niepo-
trzebnego, kłopotliwego, czego koniecznie i szybko, a najlepiej za darmo, trzeba się pozbyć. W rzeczy-
wistości odpady mogą być cennym surowcem, opłacalnym dla nas. Jeśli je skutecznie posegregujemy, 
nasza opłata za ich odbiór i zagospodarowanie będzie niższa, dodatkowo chronimy środowisko natu-
ralne i rozwijamy nowoczesną gospodarkę, w której coraz mniej się marnuje, a surowce i przedmioty 
są wykorzystywane wielokrotnie. 

Materiały, z których składają się odpady, są łatwiejsze lub trudniejsze do przetworzenia na nowe 
produkty, ale zdecydowana większość z nich nadaje się do recyklingu. Szkło podlega recyklingowi 
w 100% i można je przetwarzać nieskończoną ilość razy bez pogorszenia jego jakości. Jakie to ma 
znaczenie? Dzięki recyklingowi szkła możemy ograniczyć zużycie surowców pierwotnych potrzebnych 
do jego wytworzenia, czyli piasku, dolomitu i sody. 

Jak podaje rządowy portal naszesmieci.mos.gov.pl, wprowadzając tylko jedną szklaną butelkę do 
wtórnego obiegu, ograniczamy zużycie energii równe 4 godzinom pracy 100-watowej żarówki! Tym-
czasem statystyczny mieszkaniec Polski nieprawidłowo wyrzuca do pojemników na odpady zmieszane 
aż 56 szklanych opakowań rocznie. Warto zmienić te przyzwyczajenia. W Polsce, przez brak nawyku 
właściwej segregacji szkła, przetapia się tylko 30 proc. wyrzucanych szklanych opakowań - butelek 
i słoików, podczas gdy w innych krajach rozwiniętych aż do 80 proc.! 

Szkło, opakowanie szklane - jaki proces musi pokonać, aby fi nalnie trafi ło do huty, do ponownego 
zużycia? O tym rozmawiamy z panią Dorotą Łęczyńską - kierownikiem ds. handlowych w Zakładzie 
Gospodarowania Odpadami Sp. z o.o. w Gaci. 

- Ilość pozyskiwanego przez nas szkła uzależniona jest od naszego rynku, czyli gmin, które obsłu-
gujemy. Od lat obserwujemy wzrost ilości odbieranych odpadów opakowaniowych pochodzących 
z selektywnej zbiórki. Jednakże należy stwierdzić, że jakość selektywnej zbiórki, tu głównie opakowań 
szklanych, pozostawia jeszcze wiele do poprawy. Na początek, żeby zobrazować skalę wzrostu, poniż-
sza tabela, która pokazuje, w jakim tempie rosną ilości szkła zebranego w regionie i przekazanego do 
zakładu w poszczególnych latach. Szkło pozyskiwane jest głównie z selektywnej zbiórki, ponieważ 
butelka wrzucona w domu do odpadów komunalnych, po przejściu całego procesu, czyli przewozu 
i sortowania ginie potłuczona w masie odpadów i nie ma możliwości na jej odzysk.

***

- To, co wrzucamy do zielonego worka lub pojemnika w naszych domach, bezpośrednio trafi a do 
Waszego zakładu? 

- Tak. Niestety, surowiec jest nadal zanieczyszczony. Na szczęście nie są to zanieczyszczenia na 
taką skalę, jak parę lat temu, gdzie do szkła wrzucano elementy wyposażenia mieszkań, opony, szyby 
samochodowe, zbrojeniowe, skrzynki i wiele innych przedmiotów. Jednakże jest jeszcze dużo do 
zrobienia w tej kwestii. 

- Czym jeszcze bywa zanieczyszczone szkło? 
- Bardzo dużo jest opakowań z plastiku - reklamówki, butelki, pojemniki, porcelana, szyby go-

spodarcze, drewno, papier i guma. Powoduje to konieczność dodatkowego doczyszczenia opakowań 
szklanych, ponieważ szkło zanieczyszczone nie znajdzie nabywcy na rynku. Doczyszczenie szkła 
powoduje zaangażowanie dodatkowych czterech pracowników na każdej zmianie, którzy odpowiednio 
wyposażeni i ubrani, zgodnie z przepisami BHP, doczyszczają szkło na placu. A, jak Państwo wiecie, 
generuje to duże koszty. Dobrze doczyszczone szkło przewiezione do boksu czeka na klienta. 

- Kto jest Waszym odbiorcą i co się dalej dzieje ze szkłem? 
- Szkło przekazujemy do recyklerów na terenie Polski, jednak z powodu trudności z odbiorem 

surowca w kraju i gromadzącymi się zapasami w 2020 surowiec wysyłamy również za granicę do 
Czech. Ilość recyklerów zajmujących się doczyszczaniem szkła i dalszym przekazaniem surowca do 
huty, jest jednak niewspółmierna w stosunku do wzrostu ilości szkła na rynku. Dodatkowo duży wpływ 
na odbiór ma cena odpadów pozostałych po doczyszczeniu szkła, tzw. balastu, z którym wszyscy na 
rynku odpadów mają problem ze względu na bardzo wysoką cenę za tonę odpadu i ogromne ilości 
do zbycia. Dlatego też fi rmy recyklingowe postanowiły ograniczyć przyjmowanie szkła zanieczysz-
czonego. Efektem stały się obostrzenia, specyfi kacje jakościowe jak również zróżnicowanie cen 
w zależności od stopnia zanieczyszczenia i ograniczenie ilości. Recyklerzy odbierają szkło wstępne 
przez nas przesortowane. Na swoich instalacjach przeznaczonych tylko do doczyszczania szkła 
przygotowują gotowy produkt dla huty szkła. Podczas obróbki u recyklera szkła butelka przechodzi 
proces dokładnego doczyszczania, mycia, rozdrobnienia i posegregowana na trzy frakcje: bezbarwną, 
zieloną i brązową. Tak przygotowany fi nalny produkt trafi a do huty szkła. 

Poniżej zdjęcia gotowego produktu. Proszę spojrzeć na zdjęcia i uświadomić sobie, jaki proces musi 
przejść butelka wrzucona do kosza u mieszkańca w domu, aby stała się ponownie produktem dla huty.

***

- Wróćmy do naszej rzeczywistości w ZGO. Czy resztki dżemu w słoiku są zanieczyszczeniem 
odpadów szklanych? 

- Nie. Resztki pożywienia na ściankach czy pozostawiona metalowa zakrętka to nie są prawdziwe 
problemy. Z tym specjaliści od recyklingu za pomocą odpowiedniej technologii, instalacji, bez więk-
szych problemów dają sobie radę. Największym problemem jest wyrzucenie opakowania szklanego 
nie do pojemnika na szkło, ale do innych pojemników z innymi odpadami. Problem stanowią zanie-
czyszczenia takie jak folia, kamienie, plastyki, papier, guma, znicze, szyby z okien, zbrojeniowe, 
szkło gospodarcze, porcelana, ceramika, lustra, świetlówki, żarówki, naczynia żaroodporne i inne. 
Zwróćmy uwagę na to, że odebranie z naszych domów odpadów kosztuje. Transport, sortowanie, 
przetwarzanie, doczyszczanie i magazynowanie generują ogromne koszty fi nansowe. Od paru lat dla 
odpadów sytuacja na rynku zmieniła się diametralnie i przekazując odpady zanieczyszczone trzeba 
za nie zapłacić. W związku z rosnącą ilością szkła na rynku ceny dobrego surowca spadają i trudno 
go sprzedać. Nam się jednak udaje zagospodarować cały strumień odpadów jaki wpływa do ZGO.

Poniżej tabela przekazanych ilości na przełomie ostatnich lat.

Szkło da się odzyskać. Tylko je wyrzuć tam, gdzie trzeba
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*** 

- Jak to zmienić, by mieszkańcy nie wrzucali odpadów byle jak i byle gdzie?
- Przede wszystkim bezustanne szerzenie dobrych nawyków w świadomości społecznej poprzez 

edukację mieszkańców, pokazywanie i uczenie prawidłowej segregacji odpadów najmłodszych miesz-
kańców już w przedszkolu, szkole na wyjazdach. Praktykowanie prawidłowej segregacji w rodzinnym 
domu. Głośne mówienie w mediach o potrzebie segregacji, o wymiarze ekologicznym dla danej gminy 
dla jej mieszkańców i dla kolejnych pokoleń. Jak również o korzyściach fi nansowych dla samego 
mieszkańca w dobie tak pędzących podwyżek za wywóz śmieci. Bardzo dobrą metodą, ale kosztowną, 
na odbiór czystych odpadów, np. butelki szklanej „u źródła” są systemy kaucyjne. Z bardzo dobrym 
skutkiem działają w 10 państwach Europy, np. Litwa, czy Estonia. System depozytowy (kaucyjny) 
w skrócie, czyli kaucja zwrotna za opakowania po napojach (za butelki i puszki metalowe, szklane, 
oraz plastikowe), polega na tym, że kupując napój konsument uiszcza poza ceną pewną kwotę jako 
depozyt, którą odzyskuje w momencie zwrotu zużytego opakowania do sklepu. Z doświadczenia 
krajów, w których funkcjonuje system, wynika, że aż 90 proc. wszystkich objętych systemem opako-
wań zostaje zebranych i może zostać poddanych recyklingowi. Wdrożenie systemu pozwoliłoby nie 
tylko spełnić wymogi przepisów unijnych dotyczących zbiórki selektywnej, ale stworzyłoby duży 
strumień surowców bardzo wysokiej jakości, które mogą być ponownie wykorzystane do produkcji 
opakowań. Niestety, na dobrze funkcjonujący system wpływa jeszcze wiele innych czynników, ale 
to temat na następny artykuł. Generalnie trzeba pamiętać, że im czystsze będą odpady w naszych 
domowych pojemnikach, czyli im lepiej posegregowane, tym mniej pieniędzy gmina będzie musiała 
dopłacać do zagospodarowania odpadów i więcej zostanie dla mieszkańca. Ostatecznie tym mniej 
każdy mieszkaniec gminy zapłaci za wywóz śmieci.

Warto, abyśmy to w końcu zrozumieli, ale najważniejsze to zapamiętać chociaż to jedno - do po-
jemników lub zielonych worków powinno trafi ać tylko szkło opakowaniowe. 

Jeśli będziemy się do tego stosować, to usprawnimy wspólnie gospodarkę w obiegu zamkniętym, 
czyli ostatecznie taniej dla kieszeni mieszkańca, o bezcennym efekcie dla środowiska naturalnego 
nie wspominając.

Bardzo istotną sprawą jest dokładna, solidna i rzetelna segregacja odpadów „u źródła”, czyli 
u mieszkańca w domu.

Szkło da się odzyskać. Tylko je wyrzuć tam, gdzie trzeba

Doczyszczenie szkła powoduje zaangażowanie dodatkowych czterech pracowników na każdej zmianie, którzy 
odpowiednio wyposażeni i ubrani zgodnie z przepisami BHP doczyszczają szkło na placu

Je
rz

y 
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i

Surowiec, jaki trafi a do ZGO nadal jest zanieczyszczony. Na szczęście nie są to zanieczyszczenia na taką skalę, 
jak parę lat temu, gdzie do szkła wrzucano elementy wyposażenia mieszkań, opony, szyby samochodowe, 
zbrojeniowe, skrzynki i wiele innych przedmiotów

- Najważniejsze to pamiętać, że do pojemników lub zielonych worków powinno trafi ać tylko szkło opakowaniowe 
- przypomina pani Dorota Łęczyńska, kierownik ds. handlowych w ZGO Sp. z o.o. w Gaci

Co powstaje z odzyskanego szkła? 
  - Stłuczka szklana znajduje zastosowanie jako, między innymi: składnik 
wsadu w hutach szkła (wymagana segregacja szkła kolorami); surowiec 
do produkcji opakowań szklanych (butelek, słoików, pojemników); 
surowiec do produkcji szkieł optycznych; składnik do mas ceramicznych 
z których powstają naczynia; surowiec do produkcji grysów, kafl i; 
jako składnik past czyszczących. Recykling szkła znalazł także swoje 
zastosowanie w branży budowlanej jako surowiec do produkcji włókien 
szklanych, materiałów porowatych, szkła piankowego, a także mat i płyt 
izolacyjnych.
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